
 اعطاي مشروط  قيمت مناسب 
گاز طبيعي به متانولي ها

يادداشت-4يادداشت-3يادداشت-2

 افزايش صادرات نفت
منافع ايران و منافع غرب !

 ماليات از كارتخوان ها 
و روياي مهار تورم

 عضويت در شانگهاي
و ظرفيت هاي ايران

طبق گزارش منابع بين المللي 
انرژي، ص��ادرات نفت ايران با 
ادامه روند افزايش��ي يك سال 
گذشته، به نزديك ۲ ميليون 

بشكه در روز رسيده است.
اين موضوع از چند جنبه قابل 

ارزيابي است: 
الف( منافع ايران، 

قطعا براي اقتصاد ايران كه وابستگي شديدي به درآمدهاي 
نفتي دارد، افزايش صادرات نفت، خبر خوبي محسوب 

مي شود، با انتظار تاثير مستقيم و فوري آن بر اقتصاد .
درآمد فروش روزانه ۲ ميليون بشكه حتي با تخفيف زياد، 
رقم قابل توجهي بوده كه ورود آن به كش��ور و تزريق به 
اقتصاد و پروژه هاي متعدد زيربنايي و درآمدزا و اشتغالزا 
بس��يار آثار مثبتي داش��ته و قطعا بر نرخ ارز تاثير فوري 

خواهد گذاشت.
ولي موضوعي كه شاهد آن نيستيم .

از طرفي، طبق تكاليف قانوني دولت مي بايست ۴۰ درصد 
از درآمد ارزي را به صندوق توسعه ملي واريز كند.

درصورتي كه طبق اعلام اخير رييس هيات عامل صندوق 
توسعه ملي، موجودي اين صندوق تقريبا »خالي« شده 
است ! به عبارتي طي دو سال گذشته بر اساس اعلام رسمي 
افزايش درآمدهاي نفتي، بجاي واريز ده ها ميليارد دلار به 

صندوق، از موجودي آن نيز برداشت شده است!
 شواهد بازار و موجودي صندوق، با ادعاي وصول پول نفت 

صادر شده، منافات دارد.
- بالا رفتن نرخ ارز

- افزاي��ش تورم خصوصا مايحتاج عموم��ي و مربوط به 
سفره مردم 

- كسري شديد بودجه دولت 
-   خالي شدن صندوق توسعه ملي 

ب( اهداف امريكا در رابطه مستقيم با ايران، 
كاهش فشارهاي عملي امريكا براي توقف صادرات نفت 
ايران، هماهنگ با پيشبرد مذاكرات و توافقات مستقيم و 
غيرمستقيم با ايران، اخذ امتيازات سياسي، » بدون تقبل 
تعهدات برجامي« از س��وي امريكا خصوصا رفع رسمي 
تحريم ها، براي دولت بايدن موفقيت بزرگي محس��وب 

مي گردد.
ج( اهداف بين المللي امريكا

با ش��روع جنگ اكراين و اعم��ال تحريم هاي نفتي و 
تعيين سقف مبلغ خريد نفت و گاز از روسيه، دنيا در 
انتظار شوك نفتي و جهش چشمگير قيمت ها بود. ولي 
اروپا و امريكا با مديريت عرضه و تقاضا و حتي چش��م 
پوش��ي از افزايش صادرات نفت روسيه كه با واسطه 
به مقصد امريكا و اروپا مي رس��ند، به خوبي از شوك 
قيمت هاي نفت جلوگيري كرده اس��ت. به طوري كه 
هم اكنون قيمت جهاني نفت سير نزولي يافته و فرصت 
مناسبي براي خريد نفت و تكميل ذخائر استراتژيك 
ادامه در صفحه 3 نفت امريكا SPR است.  

خب��ر افزاي��ش ماليات ه��ا در 
حوزه هايي چون كارتخوان ها، 
مل��ك، انتق��ال پ��ول و... طي 
روزه��اي اخي��ر بازخوردهاي 
فراواني در فضاي عمومي كشور 
داشته اس��ت. تصميماتي كه 
دولت عنوان مي كند در راستاي 
حل مشكلاتي چون مهار تورم، 
جبران كس��ري بودجه و... اتخاذ ش��ده، اما اقتصاددان ها 
و تحليلگران نظ��رات متفاوتي را مط��رح مي كنند. واقع 
آن اس��ت كه تحليل چرايي بروز ت��ورم در اقتصاد ايران و 
ارايه راهكارهاي س��ازنده براي مهار آن، يكي از مهم ترين 
چالش هاي پيش روي اقتصاد ايران اس��ت. دولت ها يك 
پس از ديگ��ري روي كار مي آين��د و پس از پاي��ان دوره 
مش��خص، جاي خود را به دولت بع��دي مي دهند، بدون 
اينكه توانسته باشند اين معادله مهم را در اقتصاد ايران حل 
كنند. اين چرخه به اندازه اي تكراري شده كه اقتصاددان ها 
و عموم مردم تصور مي كنند در هر دوره حرف ها، اظهارات و 
برنامه هاي تكراري ارايه مي شوند. اما تا زماني كه ريشه هاي 
بروز تورم در اقتصاد ايران مشخص نشود، نمي توان نسبت 
به مه��ار تورم خوش بي��ن بود. جالب اينجاس��ت برخي 
تصميمات كه در ظاهر اتخاذ مي شوند تا ريشه تورم را در 
اقتصاد ايران خشك كنند، خود به عاملي براي گسترش 
تورم در اقتصاد ايران بدل شده اند. يكي از راهبردهاي مهم 
دولت براي تامين منابع، جبران كسري بودجه و متعاقب 
آن جلوگيري از رش��د نقدينگي و اس��تقراض از بانك ها، 
رويكرده��اي مالياتي دولت اس��ت. در واقع دولت تلاش 
مي كند با افزايش نرخ ماليات، زمينه اي را فراهم كند كه 
به زعم خود از افزايش تورم جلوگيري كند. اما ارزيابي هاي 
تحليلي دقيق تر نشان مي دهد كه همين تصميم نه تنها 
منجر به نتايج هدف گذاري ش��ده نمي شود، بلكه باعث 
افزايش تورم مي شود. تعريف و اعمال ماليات هاي جديد 
بر كالاها و خدماتي نظي��ر ماليات بر ملك، اجاره، خودرو، 
كارتخوان، قبوض، انتقال پول، افزايش عوارض و هزينه هاي 
مختلف خدمات دولتي و... آثار متفاوتي را در اقتصاد ايران 

خواهد داشت و ازجمله: 
1( تأثير بر عرضه كالا و تقاضاي كالا: ماليات بسته به نوع 
آن موجب تغيير عرضه يا تقاضا يا هر دوي كالاها و خدمات 
مشمول مي شود. اين موجب افزايش قيمت آن مي شود. 
بار مالياتي ايجاد ش��ده بر دوش دو گ��روه توليدكننده و 
مصرف كننده به صورت مستقيم و غيرمستقيم خواهد بود 
و رفاه جامعه را كاهش مي دهد. كاهش رفاه جامعه هم به 

 طور مستقيم معيشت مردم را تحت الشعاع قرار مي دهد.
۲( تأثير بر سود توليدكننده: همان طور كه در بند اول اشاره 
شد آثار افزايش هزينه توليدكننده از طريق تورم بخشي و 
افزايش ماليات مستقيم و غيرمستقيم موجب كاهش سود 
توليدكننده مي شود. اين امر به ضرر توليد تمام مي شود. در 
واقع دولت با اين تصميم يكي از گزاره هاي مهم در مهار تورم 
ادامه در صفحه 4 و رشد اقتصادي كه... 

ن  ما ز س��ا در  ي��ت  عضو
همكاري ه��اي ش��انگهاي به 
عنوان نقطه عطفي براي بهبود 
جاي��گاه سياس��ي و اقتصادي 
كشور در منطقه، كمك بزرگي 
به اس��تحكام اعتماد متقابل و 
وحدت بي��ن دولت هاي عضو 
و صيانت از امني��ت و ثبات در 
منطق��ه خواهد كرد. ب��ا تغيير نظم جهاني ك��ه از جمله 
عوامل اساسي تسهيل عضويت ايران در اين سازمان تلقي 
مي شود، كشورهاي عضو از نهايت تمايل خود براي تحكيم 
همكاري ها با ايران در چارچوب اين پيمان سخن گفته اند؛ 
تمهيداتي كه موجب تسهيل دسترس��ي به بازار بزرگ 
كشورهاي عضو، رونق بيش��تر مبادلات تجاري، تقويت 
امنيت منطقه اي و ارتقاي سطح تعاملات سياسي خواهد 
شد. بالطبع، عضويت در سازمان همكاري هاي شانگهاي، 
مزايا و تعهداتي را براي كشورمان به دنبال خواهد داشت 
و ضرورت دارد همه دستگاه ها با آمادگي كافي و مشاركت 
همه  جانبه، تمهيدات داخلي ضروري را براي تامين انتفاع 
از آن با هموارس��ازي مس��ير توليد و كس��ب وكار فعالان 
اقتصادي، كاهش موانع، ساده س��ازي رويه هاي جاري و 
ارتقاي سازوكارهاي حمايتي مهيا كنند. از منظر اقتصادي، 
عضويت ايران در اين پيمان، مزيت هاي متنوعي را از قبيل 
افزايش فرصت هاي همكاري تجاري و چشم انداز مثبت 
سرمايه گذاري در ايران در دسترس قرار داده است. ايران 
به دليل موقعيت اس��تراتژيك خود در گذرگاه آسيا، اروپا 
و خاورميانه، از تس��هيل يكپارچگي اقتصادي منطقه اي 
توسط سازمان همكاري هاي شانگهاي سود خواهد برد. اين 
سازمان، توسعه تجارت و همكاري هاي اقتصادي منطقه اي 
را از طريق نهادهاي زيرمجموعه خود مانند شوراي تجاري 
كه هدف آن آسان س��ازي تعاملات تجاري است، ترويج 
مي كند. با توجه به عضويت جمهوري اس��لامي ايران در 
ديگر سازمان هاي اقتصادي يا انعقاد قرارداد با اين قبيل 
سازمان ها و اتحاديه ها نظير قرارداد تجارت ترجيحي و آزاد 
با اتحاديه اقتصادي اوراسيا و اندازه گيري ميزان اثرگذاري 
آن بر اقتصاد بخش خصوصي كشور و معاش مردم در ۲ 
سال اخير، به نظر مي رسد الحاق به چنين پيمان هايي تنها 
شرط لازم براي خروج از انزوا و توسعه مناسبات همه جانبه 
اس��ت. ش��رط كافي، علاوه بر برخورداري از يك اقتصاد 
چابك متكي بر اتخاذ رويكرد كاهش سطح مداخله دولت 
در اقتص��اد و ارج نهادن بر تكثير توان رقابت براي فعالان 
اقتصادي بخش خصوصي در اين بازاره��ا، بهره برداري 
شايسته از اين نوع توافق ها، پيش نيازها و الزامات خاصي 
از قبيل تدارك ابتكارات مقتضي در كاهش و غلبه بر انواع 
محدوديت هاي تجاري را طلب مي كند. به عنوان نمونه اي 
از اقدامات سازنده و ساختارگرا، هندوستان در قامت يكي 
از اعضاي پيمان شانگهاي، از فدراسيون روسيه ديگر عضو 
اين پيمان نفت مي خرد و پرداخت آن را با يوان كه ارز ملي 
ادامه در صفحه 4 عضو سوم اين... 

محمدرضا منجذبرضا پاكدامن حسام الدين حلاج
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فرشاد مومني در مراسم نكوداشت مرحوم مصطفي 
عالي نسب از لايحه برنامه هفتم توسعه انتقاد كرد

 عضو كميسيون انرژي اتاق بازرگاني تهران 
در گفت وگو با »تعادل« مطرح كرد

صفحه 3    صفحه 6    

 قاعده گذاري معطوف 
به منافع ملي باشد نه گروه هاي خاص

 رمزگشايي 
از يك رانت با دو روايت

پس از بخش��نامه اخير 
دولت در خصوص قيمت 
خوراك پتروشيمي ها و 
عدم اطلاع رساني عمومي 
آن، بحث هاي مختلفي 
در فضاي عمومي جامعه 
شكل گرفت و بسياري از 
تحليلگران اق��دام به نقد 
دولت كردند. جهت گيري انتقادات هم از دو رويكرد 
سرچشمه مي گرفت؛ نخست اينكه، چرا دولت اساسا 
نرخ خوراك پتروشيمي ها را تغيير داده و مهم تر اينكه 
چرا اطلاعات اين تغييرات را 55 روز بعد رس��انه اي 
كرده اس��ت. به نظرم اين دو گزاره )تغيير نرخ و عدم 
اطلاع رساني به موقع آن( دو موضوع كاملا متفاوت 
است. در خصوص وجه اول دولتي كه با كسري بودجه 
و كمبود منابع و... روبه روست، حق دارد كه مواد اوليه 
مورد نياز بنگاه هاي ثروتمند را با قيمت هاي واقعي 
ارايه كند. اما در خصوص عدم ارايه اطلاعات اقتصادي، 
هيچ توجيهي قابل قبول نيس��ت. اساس��ا موضوع 
بخشنامه هاي دستوري در اقتصاد ايران فقط مربوط 
به اين يك نمونه نمي شود و سال هاست كه دولت ها 
در ايران س��ايه بلند خود را بر اقتصاد و بازار كسب و 
كار گسترده اند. موضوع اين است وقتي شركت ها با 
قيمت هاي جهاني، اقلام و محصولات توليدي خود را 
مي فروشند، بايد از مواد اوليه و انرژي مصرفي خود هم 
با قيمت هاي معقول استفاده كنند. به هر حال اقتصاد 
ايران با كسري بودجه مواجه است و دولت براي جبران 
كسري بودجه اش بايد تصميماتي بگيرد. اما اينكه اين 
تصميم اطلاع رساني نشده و منجر به رانت اطلاعاتي به 
نفع يك جريان يا گروه خاص شده است، غيرقابل دفاع 
است و دولت بايد پاسخگوي آن باشد. متاسفانه اين 
رويه غلطي است كه از دولت هاي قبل سابقه داشته 
است؛ روساي كل اسبق بانك مركزي هم آمارهاي 
ادامه در صفحه 4 بانك مركزي را ... 

احسان سلطاني

يادداشت-1

 مهماني بزرگ 10 كيلومتري غدير در تهران
و همزمان در سراسر كشور  برگزار شد

جشن غدير
 چرا بازارهاي صادراتي از دست مي روند؟

صنعتگران تحليل كردند

قوانين عليه توليد
تع�ادل| »تصميم��ات اتخاذ ش��ده، علي��ه توليد 
هس��تند.«، »مراجع تصميم گي��ري و قانون گذاري 
كارشناسان صنعت و توليد حضور ندارند، تصميمات 
پشت درب هاي بسته گرفته مي شود كه به بن بست 
مي رس��د.«، »در حال حاضر س��تاد رفع موانع توليد 
براس��اس قوانيني شكل گرفته كه صنعتگر نمي داند 
اينها كجا هس��تند و چه مي كنند؟«، »وزارت اقتصاد 
هيچ توجهي به از دست رفتن سرمايه توليدكنندگان 
نمي كند.«، »توليد كننده در ش��هرك هاي صنعتي 
مي بين��د كه نمي تواند ب��ا اين ش��رايط توليد كند.« 
»تمام فش��ار كش��ور در حوزه توليد اس��ت اما هيچ 

ياران��ه اي به تولي��د اختصاص داده نمي ش��ود.«، »با 
افزاي��ش قيمت و ت��ورم، بازاره��اي صادراتي را يكي 
يكي از دست مي دهيم«، »بازارهاي صادراتي ايران را 
تركيه، چين روسيه گرفته اند«، »با افزايش قيمت ها 
و ت��ورم، توليدكنندگان نمي توانن��د رقابت كنند.«، 
» با وجود نياز كش��ورهاي اطراف ب��ه مبلمان ايران و 
فرصت 5۰۰ميلي��ون دلاري، 5۰ تا ۶۰ ميليون دلار 
صادرات به كشورهاي آسياي ميانه، عراق، افغانستان 
و عمان داريم«؛ اين موارد تنها بخش��ي از مشكلات و 
چالش هايي بود ك��ه توليدكنندگان و صنعتگران در 
همايش فرصت هاي تجاري و سرمايه گذاري در صنعت 

مبلمان، به آن اشاره كردند. فعالان اين حوزه مي گويند: 
تنها راه بازپس گيري سهم مان از اين بازار، از مسير با 
كاهش هزينه هاي حمل و نقل، همراهي دستگاه ها در 
كاهش هزينه ها و حمايت از توليد داخلي مي گذرد.  
پانزدهم تيرماه، نخستين همايش فرصت هاي تجاري و 
سرمايه گذاري در صنعت مبلمان با رويكرد صادرات در 
محل دايمي نمايشگاه هاي بين المللي تهران با حضور 
مقامات دولتي و فعالان اين حوزه برگزار شد. رييس 
اتحاديه درودگران و مبل سازان تهران در اين همايش 

با اشاره به چالش هاي صنعت مبلمان در...  
صفحه 7 را بخوانيد  

سه ماه تا آغاز رسمي اجراي برنامه هفتم توسعه

بازگشت به وعده تورم تك رقمي
س��رانجام و پس از بحث و گمانه زني هاي ف��راوان به نظر 
مي رسد كه مجلس و دولت به اين جمع بندي رسيده اند 
كه از نيمه دوم سال جاري برنامه هفتم توسعه را به مرحله 
اجرا برس��انند، برنامه اي كه بنا بود در سال گذشته نهايي 
شود اما با تاخيرات فراوان، سرانجام بهار امسال نهايي شد و 
چند هفته قبل از سوي رييس جمهور به مجلس تقديم شد 

تا بررسي رسمي آن آغاز شود. طبق قانون و پس از تمديد 
دوباره برنامه ششم توسعه، مجلس تنها تا پايان شهريور 
امسال زمان دارد تا برنامه هفتم توسعه را بررسي كرده و در 
نهايت آن را به قانون تبديل كند تا در صورتي كه از سوي 
ش��وراي نگهبان ايرادي به آن وارد نشود، براي ابلاغ و اجرا 
در اختيار دولت قرار گيرد. هرچند در ماه هاي گذش��ته و 

به خصوص در دوره رياست ميركاظمي بر سازمان برنامه 
و بودجه، اختلاف نظرهايي ميان دو قوه درباره نحوه ارايه 
برنامه هفتم توسعه به مجلس به وجود آمد و ديالوگ هاي 
تندي ميان ميركاظمي و قاليباف در مجلس شكل گرفت اما 
در نهايت دولت به خواسته خود يعني تحويل بودجه 1۴۰۲ 
صفحه 2 را بخوانيد پيش از...  



س��رانجام و پس از بحث و گمانه زني هاي ف��راوان به نظر 
مي رسد كه مجلس و دولت به اين جمع بندي رسيده اند 
كه از نيمه دوم سال جاري برنامه هفتم توسعه را به مرحله 
اجرا برس��انند، برنامه اي كه بنا بود در سال گذشته نهايي 
شود اما با تاخيرات فراوان، سرانجام بهار امسال نهايي شد و 
چند هفته قبل از سوي رييس جمهور به مجلس تقديم شد 

تا بررسي رسمي آن آغاز شود.
طبق قانون و پس از تمديد دوباره برنامه شش��م توسعه، 
مجلس تنها تا پايان شهريور امسال زمان دارد تا برنامه هفتم 
توسعه را بررسي كرده و در نهايت آن را به قانون تبديل كند 
تا در صورتي كه از سوي شوراي نگهبان ايرادي به آن وارد 
نشود، براي ابلاغ و اجرا در اختيار دولت قرار گيرد. هرچند 
در ماه هاي گذشته و به خصوص در دوره رياست ميركاظمي 
بر سازمان برنامه و بودجه، اختلاف نظرهايي ميان دو قوه 
درباره نحوه ارايه برنامه هفتم توس��عه به مجلس به وجود 
آم��د و ديالوگ هاي تندي ميان ميركاظمي و قاليباف در 
مجلس شكل گرفت اما در نهايت دولت به خواسته خود 
يعني تحويل بودجه 1402 پيش از برنامه هفتم توسعه 
رس��يد و البته پس از آن نيز با خداحافظي ميركاظمي با 
سازمان، داوود منظور، رييس سابق سازمان امور مالياتي 

به جاي او نشست.
در هفته ه��اي گذش��ته صحبت هاي مختلف��ي درباره 
هدف گذاري هاي انجام شده از سوي دولت در اين برنامه 
مطرح شده و از رشد اقتصادي هشت درصدي تا ابهام هايي 
كه درباره رسيدن به اهداف كلان وجود داشت به نوعي با 
چالش تبديل شدند. البته اين در حالي است كه مسوولان 
دولتي اصرار دارند كه امكان دسترسي به اين اهداف كلان 
وجود دارد و حتي مي توان در دوره پنج ساله اجراي برنامه 
هفتم توس��عه به تورم تك رقمي نيز رسيد. اين در حالي 
است كه تا پيش از خرداد ماه تمام تلاش هاي دولت براي 
كاهش تورم به بن بس��ت خورده بود و تنه��ا در ماهي كه 
گذشت نخستين نش��انه ها از كاهش تورم خود را نشان 
داده اند. در چنين فضايي آمارهاي ارايه شده از سوي بانك 
مركزي نشان مي دهد كه دولت به تداوم روند كاهشي تورم 
اميدوار باقي مانده است. اين بانك براي سال 1401 برنامه 
هدف گذاري رشد نقدينگي ۳0 درصدي را تنظيم كرد و 
توانست با اتخاذ اقدامات عملياتي نظير كنترل خلق پول 
بانكي از طريق تنظيم و اعمال جدي كنترل رشد ترازنامه 
بانك ها، افزايش نسبت س��پرده قانوني در سطح شبكه 
بانكي به ميزان نيم واحد درصد و هدايت نرخ سود در بازار 
بين بانكي حول نرخ سياستي و در محدوده دالان نرخ سود 
بازار بين بانكي، اين متغير را به طور قابل ملاحظه  اي كنترل 
كند. به طوري كه رشد نقدينگي در پايان سال 1401 معادل 
۳1.1 درصد بوده است كه نسبت به دو سال گذشته )رشد 
نقدينگي در سال هاي 1۳۹۹ و 1400 به ترتيب معادل 40.۶ 
و ۳۹.0 درصد بوده است( كاهش قابل ملاحظه اي را نشان 
مي دهد و حكايت از تحقق نسبي برنامه پولي تنظيم شده 
براي سال 1401 دارد.  در تداوم برنامه هاي دولت و بانك 
مركزي براي كنترل رش��د نقدينگي و تورم و در راستاي 
شعار س��ال مبني بر »مهار تورم و رشد توليد«، هدف نرخ 
رشد نقدينگي براي سال 1402 معادل 2۵ درصد تعيين 
شده است. آمارهاي مقدماتي سال 1402 نيز نشان مي دهد 
كه در سه ماهه اول سال جاري، نقدينگي معادل ۳.۹ درصد 
رشد يافته است كه اين رقم حتي به ميزان قابل توجهي كمتر 

از رشد نقدينگي هدف گذاري شده براي سه ماهه اول سال 
1402 مي  باشد. همچنين، نرخ رشد دوازده ماهه نقدينگي 
در پايان خرداد ماه 1402 با ۸.۸ واحد درصد كاهش نسبت 
به دوره مشابه سال قبل )معادل ۳۷.۸ درصد در خردادماه 
1401( به 2۹.0 درصد رسيد كه حاكي از اهتمام و تمركز 
بانك مركزي بر اجراي سياست كنترل مقداري رشد ترازنامه 
بانك ها و كنترل رشد خلق پول بانك ها و به تبع آن رشد 
نقدينگي در سال جاري بوده است. به دنبال تدوين و اجراي 
برنامه پولي و تعيين هدف رشد نقدينگي براي سال هاي 
1401 و 1402، در كنار پيگيري جدي سياست كنترل 
مقداري رشد ترازنامه بانك ها و جريمه بانك هاي متخلف 
از حدود تعيين شده از طريق افزايش نسبت سپرده قانوني، 
رشد دوازده ماهه نقدينگي كاهش قابل توجهي يافته و از 
42.۸ درصد در مهرماه 1400 به 2۹.0 درصد در خردادماه 
1402 رسيده است. در خصوص سياست كنترل مقداري 
ترازنامه بانك ها و موسسات اعتباري و بازبيني و اصلاحات 
صورت گرفته در آن لازم به توضيح اس��ت در سال 1401 
هيات عامل بانك مركزي در جلسه مورخ 1401/0۵/0۸ 
خود »ضوابط ناظر بر كنترل مقداري دارايي  هاي شبكه 
بانكي كشور « )ابلاغي طي بخشنامه شماره ۹۹/421۹2۹ 
مورخ 1۳۹۹/12/2۷( را تكميل و اصلاح و طي بخشنامه 
شماره 01/12۷0۵0 مورخ 1401/0۵/24 به شبكه بانكي 

ابلاغ كرد.
بر اس��اس ضوابط اصلاحي مزبور، حد مجاز رشد ماهيانه 
خالص مجم��وع دارايي هاي هر بانك/موسس��ه اعتباري 
متناسب با امتياز احصاء شده بر مبناي شاخص هاي سلامت 
بانكي و بر اس��اس نقدينگي هدف گذاري تعيين و ابلاغ 
مي  ش��ود. همچنين، در اين بخش��نامه، به مصوبه مورخ 
1401/0۵/04 شوراي پول و اعتبار مبني بر مجوز افزايش 
نسبت س��پرده قانوني تا س��قف 1۵ درصد براي بانك ها و 
موسس��ات اعتباري ناس��الم و تخطي كننده از مقررات و 
ضوابط ناظر بر رشد ترازنامه آنها توسط بانك مركزي اشاره 
ش��ده است. در ادامه با توجه به رش��د بدهي هاي خارج از 
استانداردهاي نظارتي برخي از بانك ها علي رغم رشد مجاز 
دارايي  هاي آنها، هيات عامل بانك مركزي نسبت به تصويب 
ضواب��ط جايگزين تحت عنوان “ضواب��ط ناظر بر كنترل 
مقداري ترازنامه شبكه بانكي كشور مشتمل بر ضوابط ناظر 

بر كنترل ميزان دارايي ها و بدهيهاي بانك ها و موسسات 
اعتباري )مصوب چهل و نهمين جلسه مورخ 1401/10/0۳ 
هيات عامل بانك مركزي( و ابلاغ آن طي بخشنامه شماره 
01/2۶۳۸۸2 مورخ 1401/10/21 جهت اجرا به شبكه 
بانكي اقدام كرد. اضافه ش��دن موض��وع كنترل مقداري 
بدهي ها، تغيير مبناي محاسبه از متوسط رشد ماهيانه 
به مبلغ مجاز ماهيانه و اعمال محدوديت در اعطاء/ايجاد 
تسهيلات/تعهدات كلان و مرتبط بانك/موسسه اعتباري 

خاطي از اهم موارد تغيير نسبت به ضوابط قبلي مي باشد.
با توجه به اين آمارها، بانك مرك��زي تاكيد دارد كه روند 
كاهش��ي تورم در ماه هاي آينده نيز ادامه خواهد داشت. 
با اي��ن وجود اما با توجه به اينكه نرخ تورم در اقتصاد ايران 
همچنان در مرز 4۵ درصد قرار دارد، رس��يدن به اهدافي 
چون تورم تك رقمي همچنان دور از انتظار است. هرچند 
رييس سازمان برنامه و بودجه در جديدترين اظهارات خود 
تاكيد كرده كه رسيدن به اين هدف در برنامه هفتم توسعه 
ممكن خواهد ب��ود. داود منظور -معاون رييس جمهور و 
رييس س��ازمان برنامه و بودجه- ني��ز درباره هدفگذاري 
دولت براي كنترل تورم در برنامه هفتم توسعه اظهار كرد: 
در سياس��ت هاي كلي بر مهار و تك رقمي شدن تورم در 
طول س��ال هاي برنامه تأكيد شده است. بنابراين ما يكي 
از هدف گذاري هايمان اين اس��ت كه بتوانيم تا پايان دوره 
برنامه تورم را به تدريج به گونه اي كاهش دهيم كه در سال 
پاياني برنامه تورم يك رقمي شود و به ۹.۵ درصد برسد. البته 
براي اينكه اين اتفاق بيفتد بايد رشد پايه پولي را در بانك ها 
كنترل كنيم يا به تعبير ديگر بايد ايجاد نقدينگي هاي جديد 
را كنترل كنيم براي آن يك هدف گذاري كرده ايم كه رشد 
پايه پولي در پايان به سيزده و نيم درصد كاهش پيدا كند. 
وي افزود: در حال حاضر رشد پايه پولي چيزي حدود ۳0 تا 
۳2 درصد است كه بايد اين را به تدريج كاهش دهيم. چرا 
اين رشد پايه پولي اتفاق مي افتد كه منجر به تورم مي شود؟ 
دلايل متعددي دارد ما اين را آسيب شناسي كرديم يعني 
آن عواملي كه باعث ش��ده كه پايه پولي رشد كند و ايجاد 
نقدينگي بيشتر و تورم بيشتر كند آسيب شناسي كرديم 
يكي از عوامل مهم آن ناترازي بودجه دولت اس��ت يعني 
وقتي كه دولت منابع و مصارفش با هم س��ازگار نيست به 
صورت هاي مختلفي متوسل مي شود به منابع بانكي و اين 

منابع بانكي عمدتاً به صورت هاي مختلفي متوسل مي شود 
به منابع بانك��ي و اين منابع بانكي عمدتا به صورت اضافه 
برداشت از بانك مركزي اتفاق مي افتد و پايه پولي را رشد 
مي دهد بنابراين يكي از اصول ما در برنامه هفتم اين است كه 
بتوانيم ناترازهاي بودجه عمومي را در اصلاح ساختار بودجه 
به گونه اي كاهش دهيم كه ديگر دولت متعرض منابع بانكي 
نشود. رييس سازمان برنامه و بودجه ادامه داد: يكي از دلايل 
رشد نقدينگي و بالا رفتن پايه پولي اضافه برداشت بانك ها 
از منابع بانك مركزي اس��ت چرا بانك ها اضافه برداشت 
مي كنند چرا پايه پولي درصد اضافه برداشت بانك ها رشد 
مي كند يكي از دلايلش اين است كه شايد بانك مركزي آن 
ابزارهاي لازم، اختيارات كافي را براي مقابله با بانك هاي 
عملا ناسالم يا بانك هاي غير منضبط در اختيار ندارد ما در 
برنامه هفتم اختيارات خيلي زيادي را در بحث مهار تورم 
براي بانك مركزي تعريف كرديم بانك مركزي مي تواند با 
بانك هاي ناسالم قاطعانه برخورد كند مي تواند مديريت آن 
بانك ها را خودش در اختيار بگيرد حتي مي تواند بانك هاي 
ناسالم را در بانك هاي ديگر ادغام كند يك اختيارات نسبتاً 
گس��ترده اي داديم به بانك مركزي به عنوان مقام پولي 
كشور كه بتواند قاطعانه با بانك هايي كه مقررات را رعايت 
نمي كنند اضافه برداشت انجام مي دهند و رفتارشان منجر 
مي شود به تورم، مقابله كافي را انجام دهد لذا ما ريشه شناسي 
و آسيب شناسي هايي كه كرديم ما را به اين سمت آورد كه 
چگونه بتوانيم تورم را تا پايان برنامه تك رقمي كنيم البته 
كار دش��واري اس��ت يعني براي يك اقتصادي كه تقريباً 
هميشه تورم هاي دو رقمي داشتيم و در بسياري از سال ها 
تورم بالاي بيس��ت درصد را تجرب��ه كرديم در چهار دهه 
گذشته اينكه ما نزديك بشويم به تورم تك رقمي يكي از 
كارهاي دشوار محسوب مي شود، ولي شدني است با انضباط 
پولي با انضباط بودجه اي با انضباط مالي مي توانيم تورم را 
كنترل كنيم و اين تجربه اي است كه همه دنيا دارند يعني 
حتي مثلا شما ملاحظه بفرماييد در همسايگي ما پاكستان 
تورم را تك رقمي كرده، عراق در سال هاي گذشته تورم را 
تك رقمي كرده يعني اينها ضوابطي دارد و دستورالعمل ها و 
رويه هايي دارد كه اگر بانك هاي مركزي آنها را مقتدرانه اجرا 
كنند به راحتي امكان تك رقمي شدن تورم فراهم است. 
منظور گفت: يكي از ساز و كارهايي كه داريم اين است كه 
آمديم براي هر كدام از اهداف و مساله هايي كه تعريف كرديم 
هدف گذاري هاي كمي كرديم اين هدف گذاري كمي را 
هم بين سال هاي برنامه تقسيم كرديم. مقرر شده تورم را 
در پايان دوره برنامه هفتم توسعه تك رقمي كنيم و به ۹.۵ 
درصد برسانيم. بنابراين هر سال هدف گذاري كرديم به يك 
عددهايي برسيم و لذا پايان هر سال مي شود اين را سنجيد 
آيا به سمت آن هدف نهايي برنامه نزديك شديم و تكاليف 

را انجام داديم يا خير.
در دهه ۹0، جز چند م��اه از دولت روحاني كه همزمان با 
برجام، دولت سياست هاي اقتصادي دقيقي را به كار برد و 
تورم را تك رقمي كرد، در تمام ماه هاي قبل و بعد از آن، تورم 
دو رقمي باقي ماند و حالا دولت رييسي از اين مي گويد كه 
در چارچوب يك برنامه چند ساله، تك رقمي كردن تورم را 
دنبال مي كند، هدفي كه مشخص نيست كه آيا سرنوشتي 
مانند ساير وعده هاي به وقوع نپيوسته دارد يا مي توان به 

اجراي آن اميدوار باقي ماند. 
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معاون دبيركل سازمان ملل: 
ديپلماسي موثرترين راه رسيدگي 

به مساله هسته اي ايران است
معاون امور سياسي دبيركل سازمان ملل در جلسه اي 
در ش��وراي امنيت براي رسيدگي به اجراي قطعنامه 
22۳1 كه س��ند قانوني توافق هسته اي است، به بيان 
نكاتي درباره آخرين وضعيت احياي توافق هسته اي، 
همكاري هاي ايران و آژانس انرژي اتمي، همكاري هاي 
دفاعي ايران و روسيه، همچنين برنامه موشكي ايران 
پرداخت. رزمري دي كارلو، معاون امور سياسي دبيركل 
سازمان ملل در نشست ش��وراي امنيت براي بررسي 
برجام )توافق هسته اي( و اجراي قطعنامه 22۳1، در 
بيانيه اي كه در وبگاه سازمان ملل منتشر شده است، 
با اشاره به مذاكرات احياي توافق هسته اي كه با وقفه 
روبروست، گفت: »ديپلماسي تنها راه رسيدگي موثر 
به مساله هسته اي ايران است. ضرورت دارد كه تمامي 
طرفين هر چه زودتر گفتمان را از سر گرفته و در زمينه 
مسائل باقي مانده به توافق برسند.« دي كارلو ادامه داد: 
»در اين زمينه، من درخواست دبيركل از امريكا براي 
لغو تحريم هاي ايران يا اعمال معافيت هاي تحريمي 
ب��راي آن در زمينه تجارت نفت با ايران را كه در برجام 
مقرر شده، تكرار مي كنم.« او افزود: »من همچنين اين 
درخواست را از ايران دارم كه اقدامات مغاير با تعهدات 
هس��ته اي مقرر در برجام را به حال��ت قبل بازگرداند. 
همچنين، رس��يدگي به نگراني هاي مطرح ش��ده از 
سوي ش��ركاي برجام و ديگر اعضا )ش��وراي امنيت( 
درباره  پيوست B قطعنامه 22۳1 حائز اهميت است.« 
معاون سياسي دبيركل س��ازمان ملل در اين بيانيه با 
اش��اره به توافق ايران و آژانس بين المللي انرژي اتمي 
براي »سرعت بخشيدن به حل وفصل مسائل پادماني 
باقي مانده« و »اجازه به آژانس براي اجراي مناسب تر 
فعاليت هاي نظارتي و راستي آزمايي«، گفت: »ما نگرانيم 
كه آژانس هنوز قادر به راستي آزمايي اورانيوم غني شده 
در اين كشور )ايران( نباشد. طبق برآوردها، مقدار كلي 
اورانيوم غني شده ايران در حال حاضر، بيش از بيست 
برابر مقدار مجاز )در برجام( اس��ت. اين مقدار شامل 
اورانيوم غني ش��ده تا 20 درصد و ۶0 درصد است كه 
نگراني هاي جدي درباره آن وجود دارد.« در اين بيانيه 
اشاره ش��د كه در ۶ ماه اخير، هيچ پيشنهاد تازه اي در 
زمينه مقررات هسته اي مطرح نش��ده است. اگرچه، 
ش��ورا 10 تذكر درباره بند دوم پيوس��ت B در زمينه 
فعاليت هاي سازگار با برجام دريافت كرده است. اشاره 
دي كارلو به اقدامات هسته اي »مغاير« ايران با برجام، 
در پي اين مطرح مي ش��ود كه ايران ب��ه دنبال خروج 
امريكا از توافق هسته اي در س��ال 201۸، بازگرداني 
تحريم هاي آن عليه ايران و بدعهدي شركاي اروپايي 
برجام در عادي س��ازي روابط تجاري با ايران و كاهش 
تاثير اين تحريم ها، اعلام كرد كه طبق مفاد برجام، طي 
پنج گام، از اجراي برخي تعهدات داوطلبانه هسته اي 
خود در برجام فاصله مي گي��رد. فعاليت هاي ايران در 
برنامه هسته اي آن در اين مدت پيشرفت هايي داشت 
اما مقامات ايران تاكيد كردند كه به محض بازگشتن 
امريكا و ش��ركاي توافق به اجراي تعهدات اين توافق، 
اقداماتش را به حالت قبل بازمي گرداند. مذاكرات براي 
احياي توافق هسته اي كه از سال 2022 آغاز شد، چند 
ماه اس��ت كه به دليل برخي مسائل حل نشده با وقفه 
روبروس��ت. ايران اعلام كرده است كه اگر طرف هاي 
غربي توافق اراده سياس��ي لازم را نشان دهند، آماده 
نهايي كردن يك توافق در وين براي لغو تحريم هاست. 
در ادامه اين بيانيه، دي كارلو اش��اره كرد كه دبيركل 
سازمان ملل از سوي فرانس��ه، انگليس، آلمان، ايران، 
روسيه و رژيم صهيونيستي اطلاعاتي را درباره پرتاب 
آزمايش��ي يك ماهواره بر توس��ط ايران در ماه مارس 
دريافت كرده اس��ت. او همچنين گفت كه س��ازمان 
ملل اطلاعاتي را نيز از همين اعض��ا درباره آزمايش و 
رونمايي از دو موشك بالستيك جديد توسط ايران در 
مه و ژوئن دريافت كرده است. به گفته معاون دبيركل 
سازمان ملل، نامه هايي كه از كشورهاي عضو دريافت 
شده است ديدگاه هاي متعددي را درباره اينكه آيا اين 
آزمايش و توسعه هاي موشكي مغاير قطعنامه هستند 
يا نه، مطرح مي كند. در ادامه دي كارلو با اشاره به اينكه 
در مدت گزارش دهي به ش��وراي امنيت، بند چهارم 
پيوس��ت B قطعنامه نيز مورد بررسي قرار گرفت كه 
درباره فروش يا انتقال كالاها، مواد و تجهيزاتي است كه 
مستلزم تاييديه شوراي امنيت هستند، گفت: »در اين 
مدت، اطلاعاتي را از انگليس درباره قطعات توقيق شده 
موشك هاي بالستيك دريافت كرديم كه توسط نيروي 
دريايي انگليس در فوريه 202۳ در آب هاي بين المللي 
توقيف شده بود. انگليس تصاوير اين قطعات توقيف شده 
و تحليل آن را مبني بر اينكه اين قطعات اصالت ايراني و 
مغاير با قطعنامه 22۳1 داشته اند، به اشتراك گذاشت.«

او ب��ا گفتن اينكه فرانس��ه، انگليس، آلم��ان و امريكا 
مدعي شده  بودند انتقال بدون تاييديه شوراي امنيت 
با قطعنامه مغايرت دارد، اشاره كرد كه ايران و روسيه 
در واكنش به اي��ن ادعا مطرح كردند كه هيچ مدركي 
قايق توقيف ش��ده و محمول��ه آن را به اي��ران مرتبط 
نمي سازد و هيچ نشانه  واضحي مبني بر اين وجود ندارد 
كه قطعات توقيف ش��ده اصالت ايران��ي دارند. معاون 
سياست دبيركل سازمان ملل بيان كرد كه »به تحليل 
اطلاعاتي كه در دسترسمان است، ادامه مي دهيم.« او 
همچنين به ادعاي غرب مبني بر حمايت نظامي ايران 
از روس��يه در جنگ اوكراين اش��اره كرده و گفت: »ما 
همچنين از اوكراين فرانسه، انگليس و آلمان نامه هايي 
را درباره انتقال پهپادها از ايران به روسيه در مغايرت با 
بند 4 پيوست B دريافت كرده ايم.« ايران و روسيه هر 
گونه مرتبط بودن همكاري هاي دفاعي شان با جنگ  
اوكراين را رد كرده  و آن را در چارچوب روابط دوجانبه 
دانسته اند. ايران با رد كردن ادعاي اوكراين و متحدان آن 
مبني بر ارايه پهپادها به روسيه براي استفاده در جنگ 
اوكراين را رد و تاكيد كرده  است كه با جنگ در هر جاي 
جهان مخالف است. مقامات ايران همچنين با تاكيد 
بر حل وفصل  اين مناقش��ه از طريق گفتمان و راه حل 
سياسي براي ميانجيگري ميان اوكراين و روسيه اعلام 

آمادگي كرده اند. 

قيمت  انواع ارز در هفته اي كه گذشت
حاكميت ثبات در بازار طلا و سكه

طي يك هفته اخير در بازار س��كه و ط��لاي داخلي، 
ثبات برقرار بوده و تغيي��رات چنداني در قيمت ها رخ 
نداده است؛ البته طلا در بازار جهاني روندي صعودي 
داشت و بازار داخلي هم در اواسط هفته با كمي نوسان 
مواجه شد اما مجدد در روزهاي پاياني هفته از نوسان 
افت��اد و با كاهش مجدد به قيمت ه��اي ابتداي هفته 
بازگشت. نادر بذرافشان - رييس اتحاديه طلا و جواهر 
تهران - در رابطه با وضعيت يك هفته اخير بازار سكه و 
طلاي داخلي، اظهار كرد: در هفته اي كه گذشت به طور 
ميانگين هفت دلار افزايش هر اونس ط��لا را در بازار 
جهاني شاهد بوديم؛ در بازار داخل نيز نوسانات افزايشي 
و كاهش��ي در طول هفته بين يك تا سه درصد شكل 
گرفت اما در مجموع تغييرات خاصي در قيمت ها رخ 
نداد و قيمت انواع سكه و مصنوعات طلا تغيير چنداني 
نكرد. وي افزود: اواسط هفته شاهد كمي افزايش قيمت 
بوديم اما موقتي بود )همانطور كه اشاره شد بين يك 
تا س��ه درصد كه طبيعي اس��ت( و مجدد در روزهاي 
پاياني هفته نوسان ها كاهشي شد و قيمت ها در آخرين 
معاملات پاياني هفته تفاوت چنداني نسبت به ابتداي 
هفته نداشت و ثبات قيمتي در بازار حفظ شد. اين مقام 
صنفي تصريح كرد: بازار در حال حاضر در ثبات نسبي 
خوبي قرار دارد اما همچنان در طول اين هفته بازار در 
ركود به س��ر برد و روز گذش��ته )پنجشنبه( آن هم به 
سبب نزديك شدن به عيد غدير، تقاضايي در بازار وجود 
نداشت. تنها در آخرين روز معاملات هفته، اندكي تقاضا 
ديده شد. اين هفته نيز هيچگونه التهابي در بازار سكه 
و طلا نداشتيم و بازار در ثبات قيمتي و شرايط مثبت 
قرار داشت. بذرافشان در رابطه با آخرين قيمت سكه 
و طلا در بازار اين هفته، گفت: در آخرين معاملات روز 
گذشته )پنجشنبه( هر قطعه سكه تمام طرح جديد 
2۸ ميليون و ۸00 هزار تومان و سكه تمام طرح قديم 
2۵ ميليون و 400 هزار تومان قيمت داشت. نيم سكه 
1۵ ميليون و ۸00 هزار تومان، ربع سكه 10 ميليون و 
۸00 هزار تومان و سكه هاي يك گرمي بانك مركزي 
نيز شش ميليون و ۳۵0 هزار تومان دادوستد شدند. وي 
افزود: سكه در اواسط هفته 200 هزار تومان و هر گرم 
طلاي 1۸ عيار حدود 12 هزار تومان افزايش قيمت پيدا 
كرد اما مجدد نوسان كاهشي رخ داد و قيمت ها به حدود 
قيمت هاي ابتداي هفته برگش��ت. در پايان اين هفته 
هر گرم ط��لاي 1۸ عيار دو ميليون و ۳۷2 هزار تومان 
معامله شد. حباب سكه نيز در اين هفته تغييري نداشته 
و اكنون در محدوده پنج ميليون و ۵00 هزار تومان قرار 
دارد. رييس اتحاديه طلا و جواهر تهران در پايان ابراز 
اميدواري كرد كه از ابتداي امسال همانطور كه اشاره 
ش��د بازار سكه و طلا در ركود قابل توجهي قرار گرفته 
و تقاضا به ش��دت كاهش پيدا كرده است؛ اما اميدوار 
هستيم باتوجه به ثبات قيمتي كه بر بازار حاكم است؛ ، 
طي هفته هاي آينده اين ركود به حداقل برسد و شرايط 

مطلوبي براي صنعت طلا و جواهر كشور ايجاد شود.
نرخ انواع ارز در هفته اي كه گذشت روند نسبتا باثباتي را 
تجربه كرد و قيمت دلار، يورو و ساير ارزها كمتر از هزار 
تومان نوسان داشت. شنبه هفته قبل بازار ارز با ثبات 
نسبي قيمت، كار خود را آغاز كرد كه با توجه به كاهش 
نرخ در هفته هاي گذش��ته دور از انتظار نبود. همين 

وضعيت تا روز گذشته روند معكوسي به خود گرفت.
هر دلار امريكا در روز شنبه هفته قبل )دهم تيرماه( در 
بازار آزاد )غيررسمي( به حدود ۵0 هزار تومان رسيده 
بود اما همين نرخ تا روز يكش��نبه با نوس��ان چند صد 
توماني مواجه شد. دوشنبه هفته جاري نيز چند صد 
تومان كاه��ش يافت. همين روند قيمتي تا روز پاياني 
اين هفته )پنجشنبه 1۵ تيرماه( ادامه پيدا كرد و دلار 
نهايتا حوالي همين نرخ باقي ماند. يورو نيز در نخستين 
روز هفته در حدود ۵۵ هزار تومان معامله شده بود اما 
بعد از گذشت دو روز، يعني دوشنبه نرخ آن در همين 
دامن��ه قيمتي باقي ماند و نهايت��ا در همين حدود در 
ب��ازار آزاد و البته كانال ه��اي تلگرامي قيمت گذاري 
شد. درهم امارات و س��اير ارزها نيز در بازار به تبعيت 
از دلار و يورو روند قيمتي كم نوساني را تجربه كردند 
و ثبات نس��بي داشتند. پس از انتش��ار نتايج آخرين 
جلسه سياس��ت گذاري فدرال رزرو كه انتظارات بازار 
را براي افزايش نرخ بهره در اين ماه تقويت كرد، ارزش 
دلار به طور كلي صعودي بود. به گزارش اينوس��ت، در 
آسيا، ين در نزديكي س��طح كليدي 14۵ در هر دلار 
قرار داشت كه اين سطح باعث مداخله مقامات ژاپني 
در ماه سپتامبر شد همچنين بهبود اقتصادي متزلزل 
در چين به فش��ار نزولي بر يوان ادامه مي دهد. انتشار 
دقايقي از نشست ژوئن فدرال رزرو حاكي از اين مورد 
بود كه اكثريت قريب به اتفاق سياست گذاران انتظار 
تشديد بيشتر سياست هاي پولي ايالات متحده را دارند 
حتي با وجود اينكه توافق كردند كه نرخ بهره را در ماه 
گذشته ثابت نگه دارند. اين امر باعث شد تا دلار در كنار 
بازدهي خزانه داري كمي بالاتر رود زيرا شروط مبني 
بر اينكه فدرال رزرو كمپين افزايش نرخ بهره خود را در 
ماه جاري از سر خواهد گرفت و نرخ ها براي كاهش تورم 
در مدت طولاني تري بالاتر خواهند ماند، آشكار شد. در 
برابر دلار، يورو در معاملات اوليه آسيا به كمترين ميزان 
در يك هفته اخير يعني 1.0۸4۳ دلار رسيد، در حالي 
كه استرلينگ 0.0۸ درصد كاهش يافت و به 1.2۶۹2۵ 
دلار رس��يد. ش��اخص دلار با 0.04 درصد افزايش به 
10۳.۳۸ رسيد. بزرگ ترين گروه اتحاديه كارگري 
ژاپن روز چهارش��نبه گفت كه شركت هاي ژاپني 
در مذاكرات امس��ال با كارگران بيشترين افزايش 
دستمزد در سه دهه اخير را ارايه كردند كه يك تحول 
كليدي در معماي تورم پايين اين كشور است. پس از 
آنكه در روز گذشته به دنبال يك نظرسنجي بخش 
خصوصي كه نشان داد فعاليت خدمات چين در ماه 
ژوئن با كمترين سرعت در پنج ماه گذشته افزايش 
يافته است، دلار استراليا 0.04 درصد كاهش يافت 
و به 0.۶۶۵1 دلار رسيد و بيش از 0.۵ درصد كاهش 
ثبت كرد. يوان چين آخري��ن بار پس از افت حدود 
0.4 درصدي روز گذش��ته، ۷.2۵۹۳ در هر دلار در 

بازار فراساحل خريد و فروش شد.

سه ماه تا آغاز رسمي اجراي برنامه هفتم توسعه

رييس جمهور: 

بازگشت به وعده تورم تك رقمي

لازمه افزايش اميد، اقدام و عمل است

مهماني بزرگ ۱۰ كيلومتري غدير برگزار شد

رييس جمهور بهره برداري از كلان بيمارستان غدير را از جمله 
اقدامات ماندگار و اميدآفرين در كشور دانست و با يادآوري 
تاكيدات رهبر معظم انقلاب در ترويج ايمان و اميد در جامعه 
گفت: اميدآفريني در جامعه به صرف س��خنراني ميس��ر 
نخواهد شد بلكه اقدام و عمل مجريان و همچنين تبيين 
اين اقدامات است كه منجر به اميدواري در جامعه مي شود. 
سيد ابراهيم رييسي در آيين افتتاح كلان بيمارستان غدير 
كه صبح جمعه همزمان با عيد سعيد غدير خم برگزار شد، 
با ابراز خرسندي از همزماني بهره برداري از اين پروژه بزرگ 
درماني با عيد امامت و ولايت گفت: اميدواريم به بركت اين 
روز بزرگ و با عظمت كادر درماني در انجام وظايف خود موفق 
بوده و همه بيماران سلامتي خود را بازيابند. رييسي در ادامه 
در تفس��ير پيام هاي واقعه بزرگ غدير با طرح اين پرسش 
كه ولايت چيست و ولي كيست؟ افزود: در كلام نبي مكرم 
اسلام)ص( معناي ولايت گوش شنوا داشتن نسبت به ولي و 
اطاعت كردن از او در ميدان عمل است. رييس جمهور با بيان 

اينكه جريان امامت در طول تاريخ استمرار داشته و امروز و 
در زمان غيبت نيز در حاكميت ولايت فقيه و مردم سالاري 
ديني تجلي يافته است، افزود: اينكه در طول 44 سال گذشته 
در اين كش��ور هر سال يك بار به آراي مردم مراجعه شده از 
افتخارات نظام مردم سالار ما است. رييسي در بخش بعدي 
سخنانش بهره برداري از كلان بيمارستان غدير را از جمله 
اقدامات ماندگار و اميدآفرين در كشور دانست و با يادآوري 
تاكيدات رهبر معظم انقلاب در ترويج ايمان و اميد در جامعه 
اظهار داشت: اميدآفريني در جامعه به صرف سخنراني ميسر 
نخواهد شد بلكه اقدام و عمل مجريان و همچنين تبيين 
اين اقدامات است كه منجر به اميدواري در جامعه مي شود. 
رييس جمهور با تقدير از همت فرماندهان سپاه پاسداران، 
تلاش گران قرارگاه سازندگي خاتم الانبيا  و همه مسوولان، 
مهندسان، مشاوران و پزشكان دست اندركار اين پروژه بزرگ 
ملي تصريح كرد: اينكه در فاصله كوتاهي شاهد افتتاح دو 
كلان بيمارستان در كشور هستيم نشان از ظرفيت هاي بسيار 

بالا و همچنين توان مهندسي و كادر درماني در كشور است. 
رييسي همچنين با تقدير از نقش آفريني و درخشش كادر 
درماني كشور در ايام همه گيري بيماري كرونا به روح همه 
شهداي مدافع سلامت كشور درود فرستاد. رييس جمهور 
دليل نامگذاري بيمارستان شهداي تجريش را مربوط به اوايل 
انقلاب و افتخارآفريني مردم متدين و انقلابي اين منطقه در 
دفاع از آرمان ها و ارزش ها دانست و افزود: كساني كه از ديگر 
نقاط براي سكونت به اين منطقه نقل مكان كرده اند همواره 
بايد به اصالت و هويت ديني و انقلابي منطقه تجريش توجه 
داشته باشند. رييسي در ادامه با بيان اينكه مساله بهداشت 
مقدم بر درمان اس��ت، بر ضرورت توجه توامان به بهداشت 
جسمي و معنوي تاكيد كرد و گفت: در فرهنگ علوي )ع( 
مساله بهداش��ت مورد توجه خاص بوده كه خوشبختانه 
اين فرامين در شيوه ها و روش هاي درماني پزشكان ما نيز 
همواره مورد توجه بوده است. رييس جمهور با تاكيد بر اينكه 
مراكز علمي و پزشكي ما نبايد صرفا به فرمول ها و روش هاي 

درماني اثبات شده در آزمايشگاه ها اكتفا كنند، تصريح كرد: 
حتما بايد از ابتكارات، كشفيات علمي و تجربي و همچنين 
حرف هاي جديد استقبال كرد، كما اينكه امروز طب سنتي در 
كنار طب مدرن مورد توجه قرار گرفته است. رييسي در ادامه 
توجه به مساله بهداشت را از اولويت هاي مهم دولت برشمرد 
و با اشاره به طرح موفق و بسيار خوب پزشك خانواده كه به 
جلوگيري از مراجعات غيرضروري به مراكز درماني منجر 
مي شود، از وزير بهداشت خواست طي يك نشست رسانه اي 
راهبردها و اقدامات دولت در زمينه بهداشت به ويژه در نقاط 
كم برخوردارتر كشور را براي جامعه پزشكي و عموم مردم 
تبيين كند. رييس جمهور در بخش ديگري از سخنان خود 
بر توجه به موضوع مهم اخلاق پزشكي و ارزش هاي حاكم بر 
روابط پزشك و بيمار تاكيد كرد و از كادر درماني خواست با 
بيماران و خانواده هاي آنها به گونه اي همراهي داشته باشند 
كه فرد بيمار يا خانواده او به جز درد بيماري مشكل ديگري 

نداشته باشد.

مهماني 10 كيلومتري غدير با حضور پر شور مردم از ساعت 
1۸ تا 22 امروز )جمعه( و از حدفاصل ميدان امام حسين 

)ع( تا ميدان آزادي در شهر تهران برگزار شد.
مهماني 10 كيلومتري عيد غدير همزمان با )1۸ ذي الحجه( 
عيد سعيد غديرخم با حضور پر شور مردم در خيابان هاي 
شهر تهران آغاز شد. در جشن بزرگ  غدير در ميدان هاي 
در ميدان هاي امام حسين)ع(، فردوسي و انقلاب و ميدان 

آزادي در 4 استيج بزرگ برپا شد.
در حالي كه تنها ۳0 دقيقه از شروع رسمي جشن بزرگ 
غدير گذش��ته بود، اما خيابان انقلاب، حدفاصل چهارراه 

وليعصر تا ميدان انقلاب، لبريز از جمعيت شد.
دستگاه هاي خدمت رسان ش��هرداري تهران مختلف از 
ابتداي روز در محل س��تاد مديريت بحران ش��هر تهران، 
رصد و تنظيم ارايه خدمات به شركت كنندگان مراسم را 

بر عهده داشتند.
در تمام طول مسير ميدان آزادي تا ميدان امام حسين)ع( 

مواكب و شهربازي برپا بود و از هر نقطه اي امكان ورود به 
مهموني 10 كيلومتري تهران وجود داشت.

تعدد موكب ها، س��كوها و وس��ايل بازي كودكان نشان 
مي دهد كه احتمالا برگزاركنندگان، اصلي ترين مخاطب 
هدف جشن مهماني 10 كيلومتري تهران را كودكان در 

نظر داشتند.
فرمانده��ي انتظامي ته��ران بزرگ ب��ا به كارگيري تمام 
ظرفيت پليس هاي تخصصي از جمله پيشگيري آگاهي، 
يگان امداد و راهور نسبت به تأمين نظم و امنيت و آرامش 
شركت كنندگان در مراسم مهماني 10 كيلومتري عيد 

غدير در صحنه حاضر بود.
وي افزود: با توجه به اطلاع رساني هاي مكرر در خصوص 
اعمال محدوديت هاي تردد در محدوده برگزاري مراسم از 
شهروندان انتظار مي رود كه همكاري لازم را با عوامل پليس 

راهور داشته باشند.
رييس پليس تهران بزرگ بيان كرد همه واحدهاي انتظامي 

از ابتداي مراسم جشن بزرگ غدير تا پايان مراسم و عادي 
شدن وضعيت تردد در راستاي تأمين امنيت شهروندان 

از ميدان امام حسين)ع( تا ميدان آزادي مستقر هستند.
شهردار تهران با حضور در مسير جشن 10 كيلومتري غدير 
حدفاصل ميدان امام حسين)ع( تا ميدان آزادي، از آخرين 

وضعيت خدمات دهي به شهروندان بازديد كرد.
عليرضا زاكاني همچنين در ادامه با اس��تقرار در س��تاد 
مديريت بحران شهر تهران، به صورت زنده در جريان آخرين 
اوضاع خيابان هاي محل برگزاري جشن مردمي مهماني 

10كيلومتري غدير قرار گرفت.



گرفتاري در تله انرژي مجازي و عدم توس��عه زنجيره 
ارزش از مشخصه هاي امروز صنايع كشورمان به شمار 
مي رود. وضعيت نابسامان صادرات ما در صنايع مختلف 
به خوبي مشخص است و اين وضعيت بايد اصلاح شود. 
به طور مثال در صنعت پتروشيمي محصولات صادراتي 
كشور به دليل تمركز بر خام فروشي، گرفتاري در تله 
انرژي مجازي و عدم توس��عه زنجيره ارزش ش��رايط 

خوبي را نشان نمي دهند.
به گزارش خبرنگار»تع��ادل«، به طوري كه خروجي 
ارزش بس��يار پايين و حدود 360 دلاري محصولات 
صادراتي در هر تن را شاهد هستيم و در مقابل ميزان 
س��رانه واردات ب��ه ازاي هر تن به ب��الاي 1800 دلار 
مي رسد كه نشان از وضعيت بس��يار بد ارزش افزوده 
بالاي واردات نس��بت به خام فروشي صادرات كشور 

دارد. 
به زعم كارشناسان راهكارهاي متفاوتي را بايد به اجرا 
بگذاريم. اول از همه بايد در مورد س��وق دادن صنايع 
موجود مانند متانولي ها به س��مت توس��عه زنجيره 
ارزش محصولاتشان سياس��ت گذاري هاي درستي 
داشته باشيم. در مرحله بعد بايد به اصلاح نرخ خوراك 
پتروشيمي ها بپردازيم. به طوري كه ضمن حفظ حيات 

اين صنايع، منافع كشور نيز تأمين شود.
به نظر مي رسد، قيمت هاي پايين خوراك، انگيزه اي 
براي پتروشيمي ها در راستاي توسعه زنجيره ارزش 
محصولاتشان باقي نگذاش��ته است. به همين دليل، 
شاهد صادرات متانول در تناژ بالا هستيم. ماده اي كه 
صادراتش بدون ارايه رانت خوراك هيچ توجيه منطقي 

براي پتروشيمي ها ندارد. 
در ادامه نظرات حميدرضا صالحي، عضو كميسيون 
ان��رژي ات��اق بازرگاني ته��ران را در خص��وص لزوم 
چاره انديشي براي رهايي از وضعيت موجود در كشور 

مي خوانيد. 
صالحي در خصوص توليد متانول در تناژ بالا و صادرات 
اين ماده اوليه پتروشيميايي كه براي كشور ارزآوري 
چندان��ي ن��دارد، درگفت وگو ب��ا خبرنگار»تعادل« 
تصريح كرد: پتروش��يمي هايي كه در حال حاضر به 
توليد متانول مي پردازند را نمي توانيم تعطيل كنيم و 
بايد تفاوتي بين آنها و متانولي هاي جديد قائل شويم. 

وي ادامه داد: مي توانيم از اين راهكار بهره بگيريم كه با 

اجراي سياست هايي آنها را به سمت توليد محصولات 
بعدي سوق دهيم و توسعه زنجيره ارزش را پيش ببريم. 
الان مواردي همچون تبديل متانول به پروپيلن و ديگر 
محصولات مطرح شده است و بايد روي آنها كار كنيم و 

از شرايط فعلي خارج شويم.
صالح��ي در ادامه گف��ت: بايد حمايت ه��اي ويژه اي 
از متانولي ها داشته باش��يم تا آنها را به سمت توسعه 
زنجيره ارزش سوق دهيم. مثلًا گاز را با قيمت مناسب 
در اختيارشان قرار دهيم اما شرطش اين باشد كه به 
سمت توليد محصولات بعدي بروند و از خام فروشي 
پرهيز كنند. اين طور سياست ها مي تواند كارساز باشد. 
وي خاطرنشان كرد: حتماً بايد مزيتي در حد همان 20 
درصد قيمت صادراتي گاز براي پتروشيمي هاي داخلي 
قائل شويم. زيرا اين صنايع اشتغال ايجاد مي كنند و به 

انحاي مختلف براي كشور ارزآوري دارند. به ويژه اگر 
بتوانيم با استفاده از سياست هاي صحيحي آنها را به 
سمت توليد محصولات نهايي سوق دهيم، مزيت هاي 

بي شماري برايمان خواهند داشت. 
اين عضو كميسيون انرژي اتاق بازرگاني گفت: يكي 
از دلايلي كه پتروش��يمي هاي كشور به سمت توليد 
محصولات نهايي حركت نكرده اند و در سطوح اوليه 
توليد مانده اند، قيمت هاي پايين خوراك است. به اين 
ترتيب، از همان ابتدا حاشيه سودي براي پتروشيمي ها 
ايجاد كرده ايم و آنها انگيزه اي براي توس��عه زنجيره 

ارزش محصولات ندارند. 
وي ادامه داد: موضوع ديگر اين اس��ت كه محصولات 
خام و صنايع بالادستي قدرت نقدشوندگي بالايي دارند. 
به همين دليل، پتروشيمي ها ترجيح مي دهند در اين 

حوزه ها فعال باشند. بايد سياست ها را به گونه اي پيش 
ببريم كه سود پتروشيمي ها در توسعه زنجيره ارزش 

محصولاتشان باشد. 
صالحي گفت: بنده كاملًا با اين پيشنهاد موافق هستم 
كه به جاي تعيين يك سقف قيمتي ثابت به اتصال نرخ 
خوراك پتروشيمي ها به قيمت هاي صادراتي بپردازيم. 
اما كف قيمت 60 درصد و سقف 80 درصد را مدنظر 
داشته باش��يم و 20 درصد هم براي پتروشيمي هاي 

داخلي تنفس در نظر بگيريم. 
وي ادامه داد: بايد نوعي تعادل در ارايه انرژي به صنايع 
ايج��اد كنيم. نبايد خوراك را ب��ا قيمت خيلي پايين 
به برخي صنايع مانند پتروشيمي ها بدهيم و بعضي 
صنايع ديگر همين خوراك را با قيمت بالايي در اختيار 

داشته باشند.
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آنكتاد خواستار شد

نهاد تجارت س��ازمان ملل متحد خواستار حمايت از 
كشورهاي در حال توسعه براي جذب سرمايه گذاري 
در انرژي هاي تجديدپذير شد تا عبور آنها به سوي منابع 
انرژي پاك تضمين ش��ود. به گزارش ايسنا، كنفرانس 
تجارت و توسعه سازمان ملل متحد )آنكتاد( در گزارشي 
اعلام كرد كه سرمايه گذاري بين المللي در انرژي هاي 
تجديدپذي��ر، از زمان معاه��ده آب و هوايي پاريس در 
سال 201۵ تقريبا سه برابر شده است، اما اين افزايش 
به كشورهاي توسعه يافته معطوف ش��ده است. ربكا 
گرينسپن، دبيركل آنكتاد در بيانيه اي گفت: افزايش 
چشمگير سرمايه گذاري در سيستم هاي انرژي پايدار 
در كشورهاي در حال توسعه، براي دستيابي جهان به 
اهداف اقليمي تا سال 2030 حائز اهميت است. طبق 
ارزيابي گزارش آنكتاد، كش��ورهاي در حال توس��عه، 
به سرمايه گذاري س��الانه حدود 1.۷ تريليون دلار در 
انرژي هاي تجديدپذير نياز دارند. اين كشورها در سال 
گذش��ته به ارزش ۵۴۴ ميليارد دلار س��رمايه گذاري 

مستقيم خارجي در انرژي پاك جذب كردند.

شدت مصرف انرژي ايران
۲ برابر متوسط جهاني

مديركل دفتر راهبري و نظارت بر انتقال و توزيع برق 
وزارت نيرو با بيان اينكه شدت مصرف انرژي در ايران 
2 برابر متوسط جهاني و چهار برابر كشورهاي توسعه 
يافته است، افزود: با بهينه سازي مصرف و حركت در 
مسير گذار انرژي مي توانيم شدت مصرف انرژي كشور 

را تا يك چهارم كاهش دهيم.
به گزارش وزارت نيرو، »عبدالصاحب ارجمند« درباره 
آخرين وضعيت مصرف برق در ايران گفت: ايران در 
حوزه توليد انرژي رتبه چهارده��م را در جهان دارد 
كه اين امر نقش مهمي در فرآيند توسعه اقتصادي، 
افزايش رفاه و نيز امنيت جامعه در بخش هاي مختلف 

داشته است.
وي افزود: بر اس��اس آمارهاي منتش��ر شده توسط 
سازمان هاي بين المللي در حال حاضر ۹۹.۹ درصد 
مردم ايران به انرژي برق دسترسي دارند و از دو سال 
گذشته نيز توزيع پنل هاي خورشيدي قابل حمل به 
عشاير در دستور كار قرار گرفته و تاكنون در اين حوزه 
بيش از 20 هزار پنل خورشيدي ميان عشاير كشور 
توزيع شده است. مديركل دفتر راهبري و نظارت بر 
انتقال و توزيع برق وزارت نيرو با اشاره به تدوين يك 
برنامه راهب��ردي و ميان م��دت در وزارت نيرو براي 
حركت در مس��ير گذار انرژي بيان ك��رد: در وزارت 
نيرو اقدام به تدوين يك برنامه بلندمدت كرده ايم كه 
بر اساس آن تا س��ال 1۴20 ميلادي بايد سهم برق 
ايران از 10 درصد انرژي نهايي به 20 درصد برس��د. 
ارجمند با انتق��اد از بالا بودن ش��دت مصرف انرژي 
در كش��ور بيان كرد: يكي از مشكلات بزرگ ايران در 
حوزه مصرف برق، بالا بودن شدت انرژي است كه در 
حال حاضر ۴ برابر متوس��ط كشورهاي توسعه يافته 
و 2 برابر متوسط جهاني اس��ت كه در صورت اجراي 
طرح هاي بهينه سازي مصرف مي توان شدت انرژي 
اي��ران را نيز تا يك چهارم كاه��ش دهيم. وي اضافه 
كرد: در صورت س��رمايه گذاري و اجراي برنامه هاي 
هوشمندانه با هدف كاهش شدت انرژي در ايران در 
آينده نزديك مي توانيم با يك چهارم انرژي برقي كه در 
حال حاضر مصرف مي كنيم، همين مقدار رفاه و توليد 
خالص را فراهم كنيم ضمن اينكه ميزان آلاينده هاي 
زيست محيطي از محل توليد برق را نيز به ميزاني كه 
شدت انرژي كاهش يافته است، كاهش خواهيم داد. 
ارجمند ضمن تأكيد بر ضرورت پيگيري پروژه هاي 
برقي س��ازي در كش��ور گفت: در همين راستا پروژه 
برقي سازي كش��ور در حوزه هاي مختلف در دستور 
كار اس��ت كه بخش عمده اي از انرژي مورد نياز اين 
حوزه بايد از طريق توس��عه انرژي هاي تجديدپذير 
تأمين ش��ود. وي در همين باره افزود: برقي س��ازي 
ش��هري يكي از مفاهيم جزئي است كه در چارچوب 
مفهوم كلان تري به نام گذار انرژي تعريف مي شود و 
لازم است در سال هاي آينده روي موضوع گذار انرژي 
تمركز بيشتري داشته باشيم. مديركل دفتر راهبري 
و نظارت بر انتقال و توزيع برق وزارت نيرو در ارتباط 
با مفهوم گذار انرژي توضيح داد: منظور از گذار انرژي 
جايگزيني سوخت هاي فسيلي با منابع انرژي كم كربن 
است كه يك بخش از اين مفهوم سمت مصرف كننده 
قرار دارد و معناي آن لزوم بهينه س��ازي بخش هاي 

مختلف مصرفي است.

افزايش صادرات نفت
 منافع ايران و منافع غرب !

دولت امريكا با سنجش بازار، از مدتي قبل برنامه خريد 
نفت براي جايگزين نفت SPR عرضه شده به بازار براي 
اينكه تحت تاثير تحريم روس��يه، براي اروپا »زمستان 
س��خت« نگردد، را آغاز كرده است و اينك در تابستان 
داغ و كاه��ش تقاضا براي نفت هس��تيم.  سياس��ت 
صادركنندگان بزرگ نف��ت در اين دوره نزولي قيمت 
نفت، حائز اهميت است. عربستان كه ماه گذشته براي 
جلوگيري از كاهش قيمت جهان��ي نفت، تصميم به 
كاهش توليد گرفته بود اعلام كرده كه سياست كاهش 
يك ميليون بش��كه در روز توليد نفت خود را به مدت 
يك ماه ديگر ادامه خواه��د داد. به اين ترتيب در حال 
حاضر توليد نفت عربستان ۹ ميليون بشكه در روز است، 
كه پايين ترين سطح طي چند س��ال اخير محسوب 
مي گردد. موضع روس��يه نيز حائز اهميت اس��ت . اين 
كش��ور كه در اوج جنگ در اكراين، عليرغم نياز شديد 
مالي، الكساندر نواك، معاون نخست وزير روسيه گفت 
كه به عنوان بخش��ي از تلاش ها براي ايجاد تعادل در 
بازار، روس��يه به طور داوطلبانه صادرات نفتش را ۵00 
هزار بشكه كاهش خواهد داد. اقدامي كه گفته مي شود 
با هدف »متعادل كردن بازار« انجام خواهد شد. گفته 
شده اين كاهش تا پايان سال 202۴ ادامه پيدا خواهد 
كرد. اما تصميم روز دوشنبه تنها مربوط به صادرات نفت 
روسيه است، نه توليد آن. هدف از اين اقدامات عربستان 
و روسيه، كاهش عرضه نفت به بازار به منظور تحريك 
قيمت ها است.  اين موضع اوپك، خصوصاً عربستان و 
روسيه با واكنش منفي امريكا مواجه شده و آن را مورد 
سرزنش قرار داده است. بنابراين افزايش صادرات نفت 
ايران به »ضرر منافع وكشورهاي صادركننده نفت« و به 
نفع كشورهاي مصرف كننده بوده و رويكرد دولت امريكا 
در قبال صادرات نفت ايران هوشمندانه و جهت تامين 
منافع چند وجهي خود در ارتب��اط با ايران و مديريت 
بازارهاي جهاني بوده اس��ت. ولي متاس��فانه، ايران با 
افزايش صادرات نفت، منفعت مستقيمي نمي برد، زيرا، 
پول فروش آن به دست دولت ايران نمي رسد و غالبا در 
حساب هاي خارجي بلوكه شده و صرفا به صورت تهاتر 
با كالا، يا قطره چكاني و صرف��ا براي خريد غذا و دارو يا 
پرداخت به كش��ورهاي طلبكار ايران و با مجوز امريكا، 
قابل برداش��ت است . ديپلماس��ي نفتي كشور نياز به 
بازنگري اساسي دارد تا »منافع ملي بلندمدت كشور« 

تامين گردد.

عضو كميسيون انرژي اتاق بازرگاني تهران در گفت وگو با »تعادل« مطرح كرد: 

عضو كميسيون انرژي و تلفيق مجلس: 

اعطايمشروطقيمتمناسبگازطبيعيبهمتانوليها

بروز بحران انرژي در كشور تا ۵ سال آينده

پيش بيني مثبت اوپك از تقاضاي نفت در سال آينده ميلادي

عضو كميسيون انرژي و تلفيق مجلس گفت: بالغ بر 
6۵ درصد اتلاف انرژي در بخش نهادهاي حاكميتي، 
ش��ركت هاي دولتي و نهادهاي عمومي است كه بايد 

اهتمام جدي داشته باشند.
به گزارش مهر، مالك ش��ريعتي نياس��ر در نشست با 
اصحاب رسانه خوزستان با اشاره به اينكه اين چهارمين 
سفرم به اين استان است، اظهار كرد: خوزستان به ويژه 
در حوزه انرژي به لح��اظ اينكه منبع اول حوزه نفتي 

كشور است اهميت ويژه اي دارد.
وي با تاكيد بر اينكه كشور در حوزه توليد انرژي و به طور 
خ��اص در حوزه نفت، گاز و برق متولي واحد داش��ته 
اس��ت، افزود: وزارت نفت مسووليت توليد نفت و گاز 
كش��ور و وزارت نيرو متولي اصلي حوزه برق است كه 
نيروگاه ها را مديريت مي كند؛ سازمان انرژي اتمي نيز 

بخش كوچكي از اين كار را انجام مي دهد.
نماينده مردم تهران در مجلس با بيان اينكه در حوزه 
مديريت مصرف كشور مديريت واحدي وجود ندارد، 
تصريح كرد: با توجه به سياست هاي كلي ابلاغي رهبر 
معظم انقلاب، قرار بر اين ب��ود در برنامه هاي پنجم و 
ششم شدت مصرف انرژي كشور را مديريت كرده و آن 
را نسبت به 10 سال گذشته به نصف كاهش دهيم كه نه 
تنها به اين هدف نرسيديم بلكه افزايش هم داشته ايم و 

جزو كشورهاي پرمصرف حوزه انرژي هستيم.
شريعتي نياسر ادامه داد: اكنون كشورهاي منطقه ما 
مثل عربس��تان، تركيه و ديگر كشورها خودشان را يا 
به ميانگين جهاني مصرف انرژي رس��انده اند يا اينكه 
نگذاش��ته اند از ميزان مش��خصي افزايش پيدا كند 
اما در كشور ما اين ش��اخص حداقل 2 برابر ميانگين 

جهاني است.
وي، بهترين شاخص را شدت انرژي اعلام و عنوان كرد: 
در دني��ا به لحاظ مجموع ذخاير نفت و گاز رتبه اول را 
داريم و روزي تصور غلطي مبني بر اين وجود داشت كه 
چون روي منابع نفت و گاز اول دنيا هستيم، اين منبع 
تمام شدني نيست؛ لذا هرطور مي خواهيم مي توانيم آن 
را مصرف و هزينه كنيم اما هم اكنون در شرايط نزديك 

به بحران هستيم.
عضو كميسيون انرژي و تلفيق مجلس گفت: در حال 
حاضر ۷0 درصد انرژي كش��ور از گاز طبيعي تأمين 
مي شود كه ۷0 درصد اين مقدار توسط ميدان گازي 

پارس جنوبي تأمين خواهد شد، مابقي آن مربوط به 
نفت، فرآورده هاي نفتي و محصولات جانبي است.

شريعتي گفت: اگر كار جهادي انجام ندهيم، از ميانبرها 
اس��تفاده نكنيم، كار ضربتي و فوري انجام ندهيم و با 
روال عادي كار را پيش ببريم تا ۴ يا ۵ سال ديگر با يك 
بحران جبران ناپذي��ر در زمينه انرژي مواجه خواهيم 
شد. يكي از ويژگي هاي اين بحران اين است در ميدان 
پارس جنوبي افت فش��ار صورت مي گيرد، 10 سال 
پس از آن نيز ممكن اس��ت اين ميدان به نصف ميزان 

توليد خود برسد.
وي با بيان اينكه اولويت امروز كش��ور مديريت انرژي 
است، افزود: در اين حوزه بايد كارهاي تازه توليد انجام 
شود كه افزايش توليد، افزايش بهره برداري از ميدان ها، 
توسعه ميادين جديد در حوزه نفت و گاز به خصوص 
ميادين مشترك س��رمايه گذاري بايد صورت بگيرد؛ 

البته اين امور براي جبران فاصله كافي نيست.
نماينده مردم ته��ران در مجلس ادامه داد: اين فاصله 
زماني جبران مي ش��ود كه مديري��ت مصرف صورت 
گيرد؛ ما اكن��ون با تهديد جدي ناترازي انرژي مواجه 
هستيم كه در آن فرصت بس��يار زيادي نهفته است 
ب��ه اين صورت كه چون ش��اخص ش��دت انرژي بالا 
اس��ت مي توانيم با اجماع مل��ي، برنامه ريزي دقيق، 
س��رمايه گذاري، هماهنگي و تمركز مسووليت ها به 

ميانگين جهاني نزديك شويم.
شريعتي اضافه كرد: شايد نتوانيم شاخص شدت انرژي 
را در مدت كوتاه به ميانگين جهاني برسانيم اما با تلاش 
و وقت گذاشتن معقول اتفاق خواهد افتاد؛ بنابراين در 
برنامه توسعه هفتم كه اكنون در آغاز آن هستيم بايد 

به صورت جدي روي اين مساله كار شود.
وي در خصوص اقدامات انجام شده كميسيون انرژي 
در اين دوره از مجلس بي��ان كرد: برخي كارهاي اين 
حوزه اكنون در آس��تانه اجرا ش��دن است براي مثال 
مي ت��وان به قانون مانع زدايي از توس��عه صنعت برق 
اش��اره كرد؛ اين قانون از آبان ماه 1۴01 ابلاغ شده كه 
در ماده 1۷ و 18 آن در خصوص ناترازي انرژي صحبت 
شده است. تمركز اين قانون بر مساله بهينه سازي انرژي 
در حوزه برق، نيروگاه ه��اي خصوصي، نيروگاه هاي 
خورش��يدي، صادرات، افزايش ضريب بار و باز توزيع 

يارانه زنجيره توليد برق است.

عضو كميسيون انرژي و تلفيق مجلس با بيان اينكه در 
حوزه نيروگاهي دچار چالش جدي هستيم، تصريح 
كرد: بر اساس ترازنامه انرژي، بازدهي نيروگاه ها در حال 
حاضر به طور ميانگين حدود 3۹ درصد اس��ت يعني 
بيش از 60 درصد اتلاف انرژي در نيروگاه ها وجود دارد؛ 

البته تمام اين اتلاف قابل جبران نيست.
ش��ريعتي نياس��ر عنوان كرد: اي��ن اقدام��ات جزو 
هدف گذاري هاي برنامه شش��م بود كه به دليل نبود 
الزامات موفق نش��ديم آن را به ۵۵ درصد آن برسيم، 
سوخت را به صورت رايگان در اختيار نيروگاه ها قرار 
مي داديم و براي آنها افزايش بهره وري و راندمان مهم 
نبود؛ لذا در برنامه توس��عه هفتم به نتيجه رس��اندن 
اي��ن طرح را مد نظر قرار داده اي��م و رانت ها را از حوزه 

نيروگاهي حذف كرده ايم.
وي با اشاره به تصويب قانون اصلاح نظام پتروپالايش 
در مجلس افزود: اگر تنفس خوراك به پتروپالايشگاه ها 
داده ش��ود در پي آن افزايش راندمان در پالايشگاه ها 
صورت خواهد گرفت تا محصولات مورد نياز، بنزين 
و گازوئيل را به طور كيف��ي توليد كنند و نفت كوره و 

گوگرد را كاهش دهند.
نماينده م��ردم ته��ران در مجلس گف��ت: در قانون 
بودجه و برنامه توس��عه هفتم پالايش��گاه ها موظف 
شده اند تا حداقل چهار درصد از سود سالانه خود را به 
كيفي سازي محصولات اختصاص دهند و اين مساله 
را شرط استفاده از پنج درصد تخفيف قيمت خوراك 

قرار داده ايم.
ش��ريعتي نياس��ر با اش��اره به اينكه مدت ها موضوع 
ال پي جي رها ش��ده بود، بيان كرد: در كش��ور فقط از 
بنزين و س��ي ان جي سخن مي گفتند در حالي كه در 
كشور ال پي جي مازاد داشته ايم كه هم كيفيت آن بهتر 

و هم آلودگي اش كمتر بود.
وي اف��زود: س��ال ها در خص��وص مناب��ع و مصارف 
ش��ركت هاي تابعه وزارت نفت و وزارت نيرو شفافيت 
وجود نداش��ت، اين مساله پيگيري شد و كميسيون 
انرژي در اين خصوص همراهي كرد. بس��ياري از اين 
منابع در حال حاضر ش��فاف ش��ده و براي طرح هاي 
بالادستي بر هزينه سرمايه گذاري در اختيار مجموعه 
وزارت نفت قرار گرفت؛ البته استفاده آن در هزينه هاي 

جاري را ممنوع كرديم.

عضو كميس��يون انرژي و تلفيق مجلس ادامه داد: در 
حوزه انرژي براي نخس��تين بار مس��اله بهينه سازي 
مصرف انرژي در بودجه 1۴02 ايجاد ش��د كه پايه اي 
براي صندوق بهينه س��ازي مصرف ان��رژي در برنامه 

هفتم است.
شريعتي گفت: حدود دو سوم كارهايي كه در مجلس 
يازدهم در ح��وزه انرژي برنامه ريزي ك��رده بوديم، 
انجام شده اما موضوع مهمي كه در آن عقب ماندگي 
هم داريم، حوزه مديريت مصرف انرژي است كه بايد 
نسبت به آن تمركز ايجاد شود؛ حوزه هاي كشاورزي، 
صنعت و حمل و نقل هرك��دام كارهاي خود را انجام 

مي دهند.
وي با بيان اينكه عمده مخاطب ما در مجلس نسبت به 
مديريت مصرف، حاكميت و دولت به معناي عام است، 
تصريح كرد: بالغ ب��ر 6۵ درصد اتلاف انرژي در بخش 
نهادهاي حاكميتي، ش��ركت هاي دولتي و نهادهاي 
عمومي است، مردم بيشترين همراهي را با ما داشته اند 
و هر زمان كاهش مصرف را از آنها خواسته ايم كمك 
كرده اند و اكنون نوبت حاكميت و دولت است كه بايد 

اهتمام جدي در اين زمينه داشته باشند.
نماينده مردم تهران در مجلس اظهار كرد: ظرفيت هايي 
كه در حوزه صنعت، كش��اورزي، حم��ل و نقل و راه و 
س��اختمان وجود دارد بايد در يك مركز مس��ووليت 
متمركز شوند. دبيرخانه شوراي عالي انرژي كه ذيل 
سازمان برنامه است، ضعيف بوده و نمي تواند كاري را 
انجام دهد؛ لذا بايد در س��طح رييس جمهور و معاون 
رييس جمهور بياي��د و تمام اختيارات حوزه مديريت 

مصرف را برعهده گيرد.
شريعتي نياسر اضافه كرد: بايد يك ريل گذاري متمركز 
صورت گيرد و در كنار آن صندوق بهينه سازي مصرف 
انرژي و منابع خوبي كه پيش بيني كرديم، قرار گيرد 
كه گام اول آن در سال 1۴02 با 30 هزار ميليارد تومان 
برداشته شد تا در كنار اين معاونت، معاونت راهبردي 

انرژي كشور يك بازوي مالي داشته باشد.
وي عنوان كرد: اقتصاد كش��ور ما، انرژي پايه است؛ 
البته در همه دنيا همينطور اس��ت ولي در كش��ور ما 
بيشتر اس��ت و به همين دليل اولويت و فوريت امروز 
كش��ور تمركز و س��رمايه گذاري در حوزه مديريت 

مصرف است.

اوپك انتظار دارد رش��د تقاضا در س��ال آينده ميلادي 
آهسته تر شود اما همچنان بالاتر از حد متوسط باشد.

به گزارش تس��نيم به نقل از رويت��رز، اوپك احتمالًا در 
گزارش خود در پايان ماه جاري ميلادي، رشد تقاضاي 
نف��ت در 202۴ را مثبت پيش بيني خواهد كرد. اوپك 
انتظار دارد رشد تقاضا در سال آينده ميلادي آهسته تر 
شود اما همچنان بالاتر از حد متوسط باشد. پيش بيني 
اوپك براي 202۴ احتم��الًا پايين تر از پيش بيني اين 

گروه از رش��د تقاضا در س��ال جاري ميلادي است كه 
2.3۵ ميليون بشكه در روز معادل 2.۴ اعلام شده بود. 
اما همچنان بالاتر از متوسط سالانه طي يك دهه گذشته 
به جز سال هاي بحران كرونا و بالاتر از پيش بيني آژانس 
بين المللي انرژي است. اين آژانس پيش بيني مي كند 
رشد تقاضا در 202۴ آهسته شده و به 860 هزار بشكه 
در روز برسد. اوپك و آژانس بين المللي انرژي اختلاف 
نظرهاي بسياري در س��ال هاي اخير داشته اند. اوپك 

اي��ن آژانس را متهم به پيش بيني هاي غير مس��وولانه 
مي كند. رشد تقاضاي نفت نشانه قدرت بازار نفت است و 
مي تواند تعيين كننده تصميمات اوپك و متحدانش در 
ائتلاف اوپك پلاس باشد. اين گروه در ماه ژوئن كاهش 
توليد خود را تا پايان 202۴ تمديد كرد تا از بازار نفت در 
بحبوحه ضعف تقاضا حمايت كرده باشد. اوپك عقيده 
دارد با وجود اينكه رشد تقاضا براي نفت آهسته خواهد 
شد، اما شرايط به وخامت آن چيزي كه آژانس بين المللي 

پيش بيني مي كند نيست و رشد تقاضا در سال آينده 
مي��لادي بين 1 تا 2 ميليون بش��كه در روز خواهد بود. 
انتظار مي رود اوپ��ك اولين پيش بيني خود از تقاضاي 
نفت در 202۴ را در گ��زارش ماهانه خود در 13 ژوئيه 
منتشر كند. مقامات اوپك از جمله امين ناصر، مديرعامل 
شركت آرامكوي عربستان، خوش بيني خود را نسبت به 
دورنماي تقاضاي نفت علي رغم مشكلات اقتصادي كه 

بر قيمت آن تاثير مي گذارد، اعلام كرده اند.

قيمت نفت
همچنان در مسير صعود

قيمت نفت در معاملات روز جمعه، تحت تاثير كاهش 
بيش از حد انتظار ذخاير نفت امريكا، افزايش يافت و به 

سوي ثبت دومين رشد هفتگي متوالي پيش مي رود.
بهاي معاملات نفت برنت با ۴۵ سنت معادل 0.6 درصد 
افزايش، به ۷6 دلار و ۹۷ سنت در هر بشكه رسيد. بهاي 
معاملات وست تگزاس اينترمديت امريكا با ۴۴ سنت 
معادل 0.6 درصد افزايش، به ۷2 دلار و 2۴ س��نت در 
هر بشكه رس��يد. هر دو شاخص از ابتداي هفته جاري 
تاكنون، حدود دو درصد رشد داشته اند كه دومين رشد 
هفتگي متوالي خواهد بود. ادوارد مويا، تحليلگر شركت 
OANDA در اين باره گفت: با ورود به اوج س��فرهاي 
تابستاني در امريكا و با اقدام سعودي ها در افزايش قيمت 
فروش به اروپا و آسيا، چشم انداز تقاضا براي نفت، رو به 
بهبود گذاشته است. عربستان س��عودي پس از اعلام 
تمديد كاهش بيشتر توليد علاوه بر توافق محدوديت 
عرضه اوپك پ��لاس، قيمت فروش نفت خ��ود براي 
مشتريان آسيايي در اوت را براي دومين ماه افزايش داد. 
غول نفتي دولتي آرامكوي سعودي در بيانيه اي اعلام كرد 
قيمت هاي فروش رسمي گريد نفتي عرب لايت براي 
بارگيري در اوت به آس��يا، نسبت به ژوئيه 20 سنت در 
هر بشكه افزايش يافته و سه دلار و 20 سنت در هر بشكه 
بالاتر از قيمت نفت عمان/ دوبي شد. اين افزايش قيمت 
تا حد زيادي توسط بازار پيش بيني مي شد اما تعدادي 
از پالايشگاه هاي آسيايي در نظرسنجي رويترز، كاهش 
حدود ۵0 سنتي قيمت را پيش بيني كرده بودند. آرامكو 
قيمت فروش نفت عرب لايت به شمال غربي اروپا را به 
ميزان 80 س��نت افزايش داد و سه دلار و 80 سنت در 
هر بش��كه بالاتر از قيمت نفت برنت ICE تعيين كرد. 
همچنين قيمت فروش به امريكا هم به ميزان 10 سنت 
افزايش يافت و هفت دلار و 2۵ سنت در هر بشكه بالاتر 
از شاخص ASCI اعلام شد. آمار اداره اطلاعات انرژي 
امريكا كه روز پنجشنبه منتشر شد، نشان داد كه ذخاير 
نفت امريكا به دليل تقاضاي قوي پالايشگاهي، بيش از 
حد انتظار كاهش پيدا كرده و ذخاير بنزين پس از افزايش 
در هفته قبل، كاهش بزرگي داش��ته است.  عربستان 
سعودي و روسيه كه بزرگ ترين صادركنندگان نفت 
جهان هستند، دوش��نبه هفته جاري، كاهش بيشتر 
توليدشان در اوت را اعلام كردند. كاهش عرضه اعلام 
شده از س��وي اين دو كشور، علاوه بر توافق گسترده تر 
اوپك پلاس براي محدود كردن عرضه تا پايان س��ال 
202۴ است و مجموع كاهش توليد اين گروه را به بيش 
از پنج ميليون بشكه در روز معادل حدود پنج درصد از 
توليد جهاني نفت مي رساند. با اين حال، افزايش قيمت 
نفت با ب��الا رفتن انتظارات ب��راي افزايش نرخ بهره در 
نشس��ت آتي بانك مركزي امريكا، محدود شد. طبق 
جديدترين آمار منتشره، تعداد امريكايي هاي متقاضي 
دريافت بيمه بيكاري، هفته گذشته نسبتا افزايش پيدا 
كرد. همچنين حقوق و دستمزد بخش خصوصي در 
ژوئن افزايش داش��ت. آمار اخير، احتمال افزايش نرخ 
بهره فدرال رزرو در ماه جاري را افزايش داد. منابع نزديك 
به اوپك اظهار كردند: اوپ��ك احتمالا زماني كه اولين 
چشم انداز خود از بازار نفت در سال آينده را در اواخر اين 
ماه منتشر مي كند، ديدگاه خوشبينانه اي درباره رشد 
تقاضا براي نفت در سال ميلادي آينده خواهد داشت و 
پيش بيني مي كند كه رشد تقاضا نسبت به سال جاري، 
كند خواهد شد اما همچنان افزايشي بالاتر از حد ميانگين 
خواهد داشت. نرخ هاي بهره بالاتر، هزينه هاي استقراض 
را براي شركت ها و مصرف كنندگان افزايش مي دهد و 
مي تواند رشد اقتصادي را كاهش داده و تقاضا براي نفت را 
كمتر كند. سرمايه گذاران هفته آينده با دنبال كردن آمار 
تورم امريكا و چين، به دنبال نشانه هايي در خصوص روند 
نرخ بهره خواهند بود. بر اساس گزارش رويترز، به گفته 
ادوارد مويا، نفت در معاملات هفته جاري، كف پيدا كرد 
و به نظر مي رسد تا زماني كه ترس از ركود جهاني وجود 

نداشته باشد، مي تواند بالاتر برود.

سرمايه گذاري بيشتر كشورهاي 
در حال توسعه در تجديدپذيرها



بازار سرمايه در چند هفته اخير درگير فشار رواني بود و 
بيش از تاثير واقعي اخبار شاهد تاثير رواني اخبار روي 
بورس هستيم. سال 99 دولت مردم را به بورس دعوت 
كرد و به واس��طه اين دعوت بخش عم��ده اي از مردم 
درگير بورس ش��دند و در نهايت بورس با كل كش��ور 

درگير شد. 
مساله بورس يك مس��اله مالي است و همه مي دانيم 
مسائلي مانند مس��ائل مالي و فقر مي تواند بر سلامت 
روان تاثير داش��ته باشند. اما تاثير بورس حتي فراتر از 
تاثير يك مساله مالي است چرا كه بورس با يك سري 
پارامترهاي ديگر بيش��تر از يك عامل فشارزا توانسته 
است آس��يب پذيري ها رواني مردم را تحت تاثير قرار 
دهد. از سوي ديگر وضعيت معاملات نيز مهم هستند. 
در اين مدت بازار سرمايه اخبار واقعي تاثير بسزايي روي 
بازار نداشتند و تنها به اندازه شرايط خود مي توانستند 
تاثيري خرد يا عمده روي ص��ورت مالي ها بگذارند و 
از س��وي ديگر و در مقابل اخباري كه نتوانستند روي 
صورت مالي ها تاثير بگذارند به واسطه فشار رواني اثر 
منفي بيش��تري روي بازار گذاشتند. به طوركلي بازار 
درگير مسائل احساسي است و به جاي اينكه به مسائل 
واقعي بها دهد به دنبال واكنش نشان دادن به مسائل 
ناچيز است كه به عقيده كارشناسان اين موضوع ناشي 
از تداخل احساسات و عدم دانش در بازار سرمايه است.

در بسياري از اوقات مسائل رواني به  گونه  اي بر سهام  داران 
تاثير مي  گذارد كه آنها معاملات خود را تحت تاثير اين 
مسائل انجام مي دهند و در نتيجه موضوعات احساسي بر 
نرخ معاملات بازارهاي مالي تأثير مي  گذارد.احساساتي 
همچون ترس از دست دادن سرمايه، طمع كردن براي 
بيشتر شدن سهام  و مواردي از اين قبيل تاثير زيادي بر 
رفتار معامله  گران در بازارهاي مالي دارد. به تحليل اين 
احساس��ات و تاثير آنها بر ميزان خريد و فروش سهام، 
روان  شناسي بازار گفته مي شود. معامله  گران حرفه  اي، در 
كنار تحليل  هاي تكنيكي خود همواره به مسائل احساسي 
و رواني نيز دقت دارند. روان شناسي بازار علمي مهم در 
دنياي بازارهاي مالي و سرمايه گذاري است. اين تكنيك، 
به  صورت همزمان مرتبط با اقتصاد و روان شناسي است 
و علاقه مندان به يادگيري روانشناس��ي بازار بايد با اين 
دو علم آشنا باشند. آشنايي با اين علم و اطلاع از كاربرد 
روانشناسي بازار، مي تواند كمك  هاي مفيدي را به معامله 
 گران در انجام معاملات برساند. روانشناسي بازار به  غير از 
زمان هايي كه معامله  گران به  دنبال سود بيشتر هستند، 
براي جلوگيري از ضرر در معاملات نيز موثر است. استفاده 
كاربردي از علم روان شناس��ي بازار باعث مي ش��ود كه 
معامله گران در مواقع حساس بتوانند سرمايه خود را از 
بازار خارج كنند و از ضرر ديدن سهام ها جلوگيري كنند. 

همچنين اهميت ديگر روان شناسي بازار بورس مربوط 
به تصميم به حضور كوتاه مدت يا بلندمدت در بازارهاي 
مالي مي شود. معامله  گران با آشنايي با اين علم، مي توانند 
تصميم بگيرند كه سهام  هاي خود را به  صورت بلندمدت يا 
كوتاه مدت معامله كنند.  ستفاده از روانشناسي بازار، باعث 
مي شود كه معامله  گران بتوانند معاملات بهتري را انجام 
دهند. اس��تفاده از روانشناسي بازار به دو صورت در بازار 
معاملات تأثير مي  گذارد. اولين نوع تأثيرگذاري اين علم 
به  صورت فردي است. تأثير فردي به اين معني است كه 
معامله  گران با استفاده از آن مي توانند معاملات بهتري را 
انجام دهند و سود بيشتري را به دست بياورند. اما دومين 
شكل تاثيرگذاري علم روانشناسي بازار در معاملات، به 
اين صورت اس��ت كه اس��تفاده از آن باعث مي شود كه 
معاملات شكل حرفه اي به خود بگيرند و در نهايت بازار 
مالي در مسيري حرفه اي تري قرار بگيرد كه اين مساله به 

نفع تمامي معامله  گران است.

   بازار از دريچه معاملات 
در اين هفته ش��اخص توانست به كانال 2.2 ميليوني 
صعود كند و در آخرين روز معاملاتي هفته شاخص  كل 

بورس براي چهارمين روز متوالي رش��د كرد.در هفته 
اخير، شاخص كل بورس تهران در روز شنبه افت 9 هزار 
و 490 واحدي داش��ت. اما روز يكشنبه شاخص رشد 
13 هزار واحدي پيدا كرد. روز دوشنبه نيز شاخص 26 
هزار و 41 واحد بالا آمد. روز سه شنبه شاخص 18 هزار 
و 694 واحد رشد كرد و وارد كانال 2 ميليون و 200 هزار 
واحدي شد.در آخرين روز معاملاتي هفته شاخص كل 
رش��د كرد و 570 واحد افزايش يافت. شاخص كل در 
آخرين روز كاري هفته به رقم 2 ميليون و 202 هزار و 
663 واحد رسيد و نسبت به آخرين روز معاملاتي هفته 
قبل 49 هزار و 253 واحد بالا تر ايستاد و بازدهي هفته 
شاخص بورس مثبت 2.3 درصد شد. اما شاخص هم 
وزن در پايان هفته نس��بت به هفته پيشين 29 هزار و 
540 واحد بالا تر ايستاد و بازدهي مثبت 3.9 درصدي 
را ثبت كرد. در اين هفته، ميانگين ارزش معاملات بازار 
سهام 60 هزار و 947 ميليارد تومان بود كه 59 درصد 
بيشتر از هفته پيش بود. ميانگين ارزش معاملات خرد 
بورس نيز 6 هزار و 558 ميليارد تومان بود كه نسبت به 
رقم 6 هزار و 615 ميلياردي هفته پيشين، كاهش 0.86 
درصدي داشته است. ميانگين ارزش صف هاي فروش 

در هفته اخي��ر 116 ميليارد تومان بود كه از ميانگين 
هفته  پيشين 103 ميليارد تومان كمتر بود و افت 47 
درصدي داشته است. بالاترين رقم هفته 146 ميليارد 
تومان بود كه در روز  شنبه ثبت شد و كمترين رقم 76 

ميليارد تومان بود كه در روز دوشنبه ثبت شد.
ميانگين ارزش صف هاي خري��د در هفته اخير 508 
ميليارد تومان بود كه از ميانگين هفته گذش��ته 320 
ميليارد تومان كمتر بود. در اين هفته، ميانگين ارزش 
صف ه��اي خريد 395 درص��د كاهش يافته اس��ت. 
بالاترين رقم هفته 720 ميليارد تومان بود و در روز  شنبه 
ثبت شد. پايين ترين رقم به روز سه شنبه برمي گردد كه 
353 ميليارد تومان بود. در اين هفته، در روز شنبه 284 
ميليارد تومان خارج شد. اما روز يكشنبه 53 ميليارد 
تومان وارد شد. رقم ورود پول حقيقي در روز دوشنبه 
138 ميليارد تومان و روز سه شنبه 126 ميليارد تومان 
خارج ش��د بود. روز چهارشنبه نيز 12 ميليارد تومان 
پول حقيقي از بورس خارج شد. در مجموع كل هفته 
231 ميليارد تومان پول حقيقي از بورس خارج شد و 
ميانگين روزانه خروج پول حقيقي 46 ميليارد تومان 

بود كه نسبت به هفته گذشته 85 درصد كمتر است.

بورسادامه از صفحه اول

ادامه از صفحه اول
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 ماليات از كارتخوان ها 
و روياي مهار تورم

 رونق توليد اس��ت را بي اثر مي كن��د. 3( تأثير بر هزينه 
خانوار: از طريق بار مالياتي بخشي از اين ماليات ها بر عهده 
مصرف كننده و خانوار است. با اين تصميم هزينه خانوار 
افزايش  يافته و مصرف كاهش مي  يابد. نتيجه مستقيم 
اين وضعيت در رشد تورم بروز و ظهور مي يابد. 4( تأثير 
بر توزيع درآمد: تأثير تورمي اين ماليات ها موجب توزيع 
نامتعادل  تر درآمد و امكانات ميان خانوارها مي ش��ود. 
5( تأثير بر خط فقر: تأثير تورمي تورم، موجب افزايش 
هزينه خانوار و كاهش مصرف مي شود. اين به نوبه خود 
خط فقر را گسترش مي دهد. در واقع از يك طرف به دليل 
اين نوع تصميمات توليد دچار ركود مي شود و از سوي 
ديگر در زمينه مصرف هم عدم تعادل شكل مي گيرد. 
6( تأثير كوتاه مدت بر افزايش درآمد دولت و بلندمدت 
افزايش هزينه و كسري بودجه: تورم متأثر از ماليات دامن 
هزينه هاي دولت را بع��د از مدتي فرامي گيرد و مجدد 
كسري بودجه تشديد مي ش��ود. در واقع تصميمي كه 
قرار است تورم را مهار كند پس از مدتي به ضد خود بدل 
مي شود و خود به عاملي براي رشد تورم بدل مي شود. 7( 
تأثير بر بازارهاي موازي، خروج نقدينگي از بازارهايي و 
ورود به بازارهايي ديگر: در عمل بازارهايي كه در خفت 
سيستم مالياتي مي افتد كم بازده تر و پرريسك تر مي شود. 
لذا نقدينگي از اين بازارها كوچ مي كند به بازارهاي موازي 
ديگر. كمبود توليد در بازار چون مسكن اتفاق مي افتد و 
تورم در بازارهايي كه در خفت مالياتي نمي افتد، ايجاد 
مي شود. 8( خروج سرمايه و س��رمايه انساني: كاهش 
انگيزه در ماندگاري سرمايه و سرمايه انساني در بازارهاي 
مختلف به مهاجرت دامن مي زند. مهاجرت يكي از عوامل 
اصلي در كاهش رشد اقتصادي و مشكلات متعاقب آن 
است. مهاجرت هم در ابعاد داخلي و هم در بخش هاي 
خارجي باعث افزايش فاصله كشور از توسعه مي شود. 
9( تشديد تورم و بيكاري در بلندمدت؛ يكي از مشكلات 
اصلي ايران بيكاري و مش��كلات عديده در تصميمات 
مرتبط با اشتغالزايي اس��ت. يك چنين تصميماتي از 
يك طرف باعث تعدلي نيرو در بنگاه ها مي شود و از سوي 
ديگر، راه اندازي كس��ب و كارها را مشكل مي كند. 10( 
آثار ضد توسعه اي: در فرآيند توسعه قرار است بازارهايي 
گسترش و توسعه يابد و بازارهايي محدود شود. در عمل 
و اجرا اين نوع ماليات هاي فرسايشي بازدارنده توسعه 
خواهد بود. از اول هم سياستگذار اين مهم را نديده بود. 
با اين توضيحات اين پرس��ش مطرح مي شود كه براي 
عبور از اين مشكلات چه بايد كرد؟ به نظرم لازم است، 
مديريت هزينه هاي دولت و حاكميت از طريق تجميع 
و كاهش نهادهاي موازي، راهكارهاي مشخص ديگر در 
اقتصاد، و اصلاحات مبنايي و اصولي در سيستم و نحوه 
ماليات گيري به گونه اي ك��ه عدالت مالياتي به صورت 
واقعي و حقيقي اجرا ش��ود. همچنين تمهيدات اصلي 
سياس��تگذار بايد بر برداش��تن تحريم ها باشد. اين امر 
نه تنها موجب گس��ترش درآمدهاي دولت مي شود و 
فشار مالياتي را كاهش مي دهد، بلكه افزايش تعاملات 
بين المللي موجب گشايش توليد و درآمد و بسط پايه هاي 

مالياتي مي شود.

 رمزگشايي 
از يك رانت با دو روايت

هر زمان كه مايل بودند، منتشر مي كردند؛ طي سال هاي 
اخير اطلاعات به يك وسيله مهم كاسبي و رانت و بازي 
سياسي بدل شده است. هر جرياني كه روي كار مي آمد 
و سكان هدايت مديريت كشور را به دست مي گرفت از 
اطلاعات در دس��ترس به نفع نيروهاي سمپات خود و 
همفكرانش استفاده مي كرد. در اين معادله 2 موضوع 
وجود دارد كه نبايد آنها را با هم خلط كرد. از يك طرف 
دولت حق دارد ك��ه قيمت اقلام مصرفي كارخانه هاي 
بزرگ را كه سودهاي كلاني مي برند و ثروت هاي فراواني 
انباشته مي كنند را افزايش بدهد و آنها را واقعي كند، اما 
اينكه اين تصميمات ب��دل به رانت به نفع برخي افراد و 
جريانات شود، غيرقابل دفاع است. بر اساس قانون هر نوع 
مصوبه، بخشنامه و آيين نامه اي بايد به صورت عمومي 
اطلاع رساني شود. از سوي ديگر بايد توجه داشت، طي 
سال هاي اخير نرخ شاخص بورس از همه شاخص هاي 
اقتصادي كش��ور مثل ن��رخ دلار، س��كه و... بالاتر بوده 
است، نزول بخشي از اين سهام در ماه هاي اخير خيلي 
نگران كننده نيست، موضوع اصلي مكانيسم اشتباه در 
نظام تصميم سازي هاي اقتصادي است. بيشتر بنگاه هاي 
بورسي را خصولتي ها و دولتي ها تشكيل مي دهند. نبايد 
به خاطر بنگاه هاي حاكميتي همه بخش هاي اقتصادي 
را درگير كرد. 70 درصد بورس ماليات نمي دهد و مبتني 
بر رانت ها و ساختارهاي غلط فعاليت مي كنند. در بسياري 
از كشورهاي دنيا دولت ها و حاكميت ها به نفع منافع ملي 
وارد تصميم س��ازي هاي اقتصادي مي شوند. در بورس 
امريكا، ناگه��ان فروش اپل از هوآوي عق��ب افتاد . اين 
شركت چيني رشد بي سابقه اي را در بازار هاي جهاني 
و بازار امريكا تجربه مي كرد. در اين شرايط دولت امريكا 
به بهانه حقوق بشر و اينكه هوآوي در شرايط تحريمي 
به ايران كمك كرده اس��ت! اين شركت را تحريم كرد. 
موضوعي كه باعث شد س��هام اپل رشد كند و در نقطه 
معكوس سهام هوآوي با نزول همراه شود. بنابراين دخالت 
دولت در بازارها در بسياري از اقتصادها، سابقه دارد. اساسا 
وظيفه دولت اين است كه در بزنگاه ها وارد صحنه شود 
و از منافع ملي كش��ور حفاظت كند. منافع ملي ايران، 
بازار كسب و كار و فعاليت هاي روتين بخش خصوصي 
اس��ت. در ايران اما نه بازار آزاد اقتصادي وجود دارد، نه 
مالكيت خصوصي معنا دارد، ن��ه آزادي تجارت آزاد. در 
اقتصاد ايران همه اجزا و گزاره ها به صورت دس��توري و 
بخشنامه اي است. به نظرم برخي از اين حاشيه سازي ها 
مطرح مي شود تا ذهن تحليلگران و رسانه ها از موضوعات 
ريشه اي و بنيادين اقتصادي، منحرف شود. دولت مطابق 
قانون بايد اطلاعات اقتصادي را در اختيار مجموعه فعالان 
اقتصادي و عموم مردم قرار بدهد، اما يك چنين وظايفي 
را انجام نمي دهد. امريكا بيش از300 سال است كه نظام 
آمار گيري دارد و از اين داده هاي اطلاعاتي براي رش��د 

خود بهره مي برد.

افزايش دامنه نوسان در كار نيست
ايرن�ا| محمود گ��ودرزي، مديرعامل ش��ركت 
بورس تهران با اعلام اينكه برنامه اي براي افزايش 
دامنه نوسان در دس��تور كار اين شركت نيست، 
گفت: سواد مالي موضوعي نيست كه بتواند فقط 
داراي يك متولي باش��د بلكه آموزش و پرورش، 
س��ازمان بورس و وزارت اقتص��اد بايد درگير اين 
اقدام شوند. اين مسوول به راه هاي افزايش آگاهي 
سرمايه گذاران در بازار س��هام اشاره كرد و افزود: 
مساله مربوط به سواد مالي، نكته اي است كه اخيرا 
باره��ا مورد بحث قرار گرفته، بن��ده مخالف ورود 
همه افراد به سمت افزايش سواد مالي هستم؛ زيرا 
لزومي ن��دارد كه لايه هاي مختلف جامعه ايران با 

آموزش معامله گري آشنا شوند.
وي اظهار داشت: معناي سواد مالي اين است كه 
همه افراد در بورس نسبت به معامله گري در بازار 
آموزش ببينند، در حالي ك��ه افراد آگاه در زمينه 
مفاهيم مربوط به سود و زيان تا حدودي مطلع از 

سواد مالي هستند.
گ��ودرزي خاطرنش��ان ك��رد: اين موض��وع بايد 
مورد توجه باش��د تا قش��ر عم��ده اي از مردم كه 
از دان��ش و تخصص كافي براي س��رمايه گذاري 
برخوردار نيس��تند به اين سمت سوق داده شوند 
كه چگونه مي توانند پول خود را نسبت به تورم و 
نوسانات پوشش دهند. مديرعامل شركت بورس 
تهران معتقد اس��ت كه انجام اي��ن اقدام از طريق 
ابزارهاي حاضر در بورس مانند صندوق تضمين 
سرمايه، صندوق س��هامي و صندوق اهرمي قابل 
اجرا اس��ت. وي اعلام ك��ه مردم داراي س��طوح 
مختلف ريسك پذيري هس��تند و نمي توان يك 
پيش��نهاد را براي همه س��هامداران تجويز كرد. 
گودرزي خاطرنشان كرد: در آينده نزديك، رويكرد 
جدي��دي را در بورس تهران دنبال خواهيم كرد و 
قرار اس��ت فراخواني داده ش��ود تا مجموعه هاي 
داراي تلويزيون اينترنتي در اين طرح مش��اركت 
داشته باش��ند. در اين راس��تا در صورت پذيرش 
شرايط بورس تهران فضايي براي ارتقاي فرهنگ 
س��رمايه گذاري در اختي��ار آنها ق��رار مي گيرد. 
مديرعامل شركت بورس تهران تاكيد كرد: سواد 
مالي موضوعي نيس��ت كه بتواند فقط داراي يك 
متولي باش��د بلكه آم��وزش و پرورش، س��ازمان 
بورس و وزارت اقتصاد بايد درگير افزايش س��واد 
مالي شوند. وي ادامه داد: اين فعاليت نوعي اقدام 
بلندمدت اس��ت اما بايد برنامه هايي براي اجراي 
درس��ت اين هدف در دس��تور كار ق��رار بگيرد. 
گودرزي در پايان در پاس��خ به س��والي مبني بر 
برنامه ش��ركت بورس براي افزايش يك درصدي 
دامنه نوسان اعلام كرد: فعلا برنامه اي براي افزايش 

دوباره دامنه نوسان نداريم.

 عضويت در شانگهاي
و ظرفيت هاي ايران

 س��ازمان اس��ت، انجام مي دهد؛ دس��تاوردي كه در 
همسويي با تلقي ساليان اخير در ادبيات مقامات كشور 
تحت عنوان »دلارزدايي از تجارت« به نظر مي رس��د 
و با اقتباس از ابتكارات متناظ��ر، امكان عبور از بخش 
وسيعي از تحريم هاي مالي - بانكي غرب محتمل است. 
با اين حال، تعيين دامنه تسري اين دسته از راهكارها 
به كشورمان با توجه به دو چالش بزرگ »تحريم هاي 
متعدد بر اقتصاد كشور« و »وضعيت ايران در فهرست 
گروه ويژه اقدام مالي )FATF(« موكول به تحليل هاي 

آتي است.

ارزش دلاري بورس تهران
 ۶،۷  درصد شركت آرامكو!

اكواي�ران| در روزهاي��ي ك��ه ارزش ريالي بورس 
تهران در يكي از بالاترين سطوح تاريخي خود قرار 
دارد؛ ارزش دلاري ب��ورس تهران همچنان همتراز 
با كف س��ه ساله خود اس��ت. ارزش 160.7 ميليارد 
دلاري بورس تهران در حالي به ثبت رسيده است كه 
شركت آرامكو به تنهايي ارزشي برابر با 2 هزار و 420 

ميليارد دلار دارد.
بازار س��هام در سه ماهه ابتدايي س��ال جاري فراز و 
نشيب سنگيني را متحمل ش��د و تيرماه 1402 را 
با شرايط ركوردي س��نگين آغاز كرد. شاخص كل 
بورس تهران از اس��فند ماه سال گذش��ته وارد روند 
صعودي شد كه در نهايت با رسيدن تراز اين شاخص 
تا سطح دو ميليون و 535 هزار واحدي بالا آمد. ارزش 
ريالي بورس تهران نيز كه در ابتداي اسفند ماه سال 
قبل 5.6 هزار هزار ميليارد تومان بود؛ تا روز شانزدهم 
ارديبهشت ماه به ارزش 9.37 هزار هزار ميليارد تومان 
رسيد كه نشان دهنده رشد بيش از 66 درصدي در اين 
دو ماه و دو هفته بوده است.با وجود رشد ارزش ريالي 
كه شاخص كل بورس نيز معيار برآوردي مناسبي از 
آن است؛ ارزش دلاري بورس تهران رشد متناسبي 
نداشته است. ارزش دلاري بورس تهران در انتهاي 
بهمن ماه 124.7 ميليارد دلار بود كه تنها 40 درصد 

افزايش تا شانزدهم ارديبهشت ماه داشته است.
حال كه شاخص كل 350 هزار واحد از سقف اخير 
خود ريزش داش��ته است؛ بازار س��هام شاهد ارزش 
دلاري 160.7 ميليارد دلاري اس��ت. ارزش��ي كه با 
توجه با ارزش سهام شركت آرامكو عربستان، تنها يك 

پانزدهم آن را با بيش از 800 شركت در بر مي گيرد.
حال با وجود رشد ارزش ريالي بورس تهران تا سطح 8 
هزار هزار ميليارد تومان در انتهاي هفته دوم تيرماه، 
بازار سهام همچنان شاهد ارزش دلاري هم سطح با 
فروردين ماه سال 99 است. در حالي كه ارزش ريالي 
ب��ورس در اين تاريخ به 2.6 هزار هزار ميليارد تومان 

نمي رسيد.

»تعادل«بررسيميكند

تاثير رواني روي بازار سهام

گره گشايی نرخ خوراک برای پتروشيمی ها
رويکرد دولت درباره نرخ خوراک حکايت از اين دارد 
که تغيير مصوبه تنها در نحوه محاسبه تفاوت ايجاد 
می کند و ن��رخ تغيير چندانی نخواهد کرد، به همين 
دلي��ل احتمالا بازار همچنان با تک س��هم ها رش��د 
خواهد کرد.روزهای اخير تحت تاثير خبر افزايش نرخ 
پتروشيمی ها بوده، خبری که از آغاز اصلاح يا ريزش 
اخير برای عده ای خاص در بازار مش��خص بود، ولی 
برای عموم سهامداران اينگونه نبود که همين موضوع 
باعث تداوم اصلاح بازار ش��د. هرچن��د وعده و وعيد 
مسوولان درباره اصلاح مصوبه نرخ خوراک و… روی 
بازار نوس��ان ايجاد کرده و اين مساله همچنان برقرار 
است، البته نبايد نقص داده کاوی شاخص کل بورس 
را ناديده گرفت، زيرا در شرايطی که شاخص افت 20 
درصدی هم نداشته بسياری از سهام افت های بالای 

40 درصد ثبت کرده اند.
حالا اما تکليف مهم ترين متغير موثر در بازار سرمايه 
چيست؟ رييس س��ازمان بورس و اوراق بهادار اخيرا 
اعلام کرده که درخواس��ت س��ازمان بورس در مورد 
تعديل نرخ خوراک به نتيجه نرسيده و در حال پيگيری 
اصلاح ارائه شده هستيم و از طرف ديگر پورابراهيمی 
رييس کميسيون اقتصادی مجلس خواستار بازنگری 
در تصميم دولت درباره نرخ خوراک صنايع شد و گفته 
تبعات اين تصميم غيرکارشناس��ی بر ادامه فعاليت 
صنايع، وضعيت سهامداران عدالت و همچنين تحقق 

درآمد صندوق های بازنشستگی تاثير مستقيم دارد.
وزارت اقتصاد پيش��نهاد داده مصوب��ه نرخ خوراک بر 
مبنای فرم��ول تغيير کند، اما تا به ام��روز مصوبه 29 
خرداد دولت پابرجاس��ت و اين رويکرد حکايت از اين 
دارد که اگر مصوب فرمولی تاييد ش��ود با نرخ کنونی 
تفاوت چندانی نخواهد داش��ت و تنها روش محاسبه 
تغيير می کند. احسان خاندوزی سخنگوی اقتصادی 
دولت تاکيد دارد که »مس��ووليت اطلاع رسانی و اخذ 
نظر صنعت پتروشيمی بر عهده وزارت نفت بوده و طبق 
اظهارات وزير نفت در جلسه هيات دولت، نشستی با 
حضور نمايندگان شرکت های پتروشيمی پيش از طرح 
مصوبه در دولت در س��طح وزير نفت برگزار شده بود و 
اخذ نظر شرکت ها انجام شده بود، اما با توجه به اينکه 
بخش هايی از دولت همچنان اصرار دارند که فرمول به 
جای نرخ ثابت همچون سنوات گذشته در دستور کار 
قرار گيرد تا انعطاف پذيری قيمت در اين حوزه ها باشد 
وزارت اقتصاد فرمول قيمت گذاری را به کميس��يون 
اقتصادی دولت پيشنهاد داده و اگر مصوب شود، مصوبه 
قبلی تغيير خواهد کرد، اما تا به امروز مصوبه 29 خرداد 
دولت پابرجا است.« اين رويکرد حکايت از اين دارد که 
دولت اگر تغيير نرخ خوراک پتروشيمی ها را هم مصوب 
کند با نرخ کنون��ی تفاوت چندانی نخواهد کرد و تنها 

روش محاسبه تغيير می کند.

   تاثير تغيير نرخ خوراک 
بر درآمد ارزی پتروشيمی ها

افزايش نرخ دلار قيمت پايه پالايش��ی ها از 28500 
ب��ه 38000 توم��ان فقط مرب��وط ب��ه 20 درصد از 
محصولات پالايش��ی اس��ت، ولی باتوج��ه به اينکه 
صنع��ت فرآورده های نفتی و پتروش��يمی مثل يک 
زنجيره متصل هستند تغيير در بخشی از اين زنجيره 
تاثير بر کل زنجي��ره دارد. از اين رو افزايش در قيمت 
محصولاتی مانند نفت سفيد و نفتا که رسما اعلام شده 
باعث افزايش قيمت خوراک برخی پتروشيمی هايی 
می شود که به ترتيب نفت س��فيد و نفتا برای توليد 
محصولات خود اس��تفاده می کنند و در اين صورت 
پتروش��يمی های خوراک مايع متضرر خواهند شد، 
ولی طبق س��ابقه تاريخی همواره ب��رای کل زنجيره 
تصميم گيری شده و بايد در آينده نه چندان دور شاهد 
مجوز افزايش قيمت برای هر يک از حلقه های توليد 
باش��يم و اين مساله منجر به بروز تورم در کل اقتصاد 

می شود.
محمود مرادی گفت: تغيير نرخ خوراک روی قدرت 
رقابت پذيری شرکت های پتروش��يمی در بازارهای 
خارجی ه��م تاثير می گذارد و درآم��د ارزی آنها هم 
کاه��ش می يابد و اين موضوع ب��ه معنای کاهش ارز 
تحويلی به س��امانه نيما هم خواهد ش��د و در نهايت 
اثر آن روی ناترازی ارزی و حتی تورم عمومی کشور 

نمايان خواهد شد.
محمود مرادی کارش��ناس بازار سرمايه در گفت وگو 
با بازار درباره تبعات افزايش نرخ خوراک پتروشيمی 
بر بورس و اقتصاد کش��ور گفت: ب��ا توجه به اينکه در 
حال حاضر قيمت محصولات پايه بر افزايش قيمت 
تمام شده محصولات توليدی تاثير می گذارد، بر روی 
تمام محصولات پتروشيمی تاثير می گذارد و از طرف 
ديگر نبايد ناديده گرفت که اين مس��اله روی قدرت 
رقابت پذيری شرکت های پتروش��يمی در بازارهای 
خارجی ه��م تاثير می گذارد و درآم��د ارزی آنها هم 
کاه��ش می يابد و اين موضوع ب��ه معنای کاهش ارز 
تحويلی به س��امانه نيما هم خواهد ش��د و در نهايت 
اثر آن روی ناترازی ارزی و حتی تورم عمومی کشور 
نمايان خواهد شد، بنابراين می توان گفت به واسطه 
افزايش نرخ خوراک احتمال کس��ری بودجه و رشد 

تورم عمومی هم زياد است.
او درباره اثر آن بر ش��رکت های بورسی و… افزود: در 
شرايط کنونی بسياری از صندوق های بازنشستگی 
و… سهام شرکت های پتروشيمی را دارا هستند، به 
همين دليل در صورتی که حاشيه سود اين شرکت ها 
در نتيج��ه افزايش ن��رخ خوراک کاه��ش پيدا کند 
روی سود و زيان صندوق های بازنشستگی هم تاثير 

می گذارد.

بازار در حال حاض��ر اخبار منف��ی را هم پيش خور 
کرده و انتظار واکنش به سقف  تعديل شده قبلی در 
2 ميليون و 100 ه��زار واحد وجود دارد. در صورتی 
که افزايش دلار قيمت پايه محصولات پتروش��يمی 
هم رس��ما اعلام شود تاثير مثبت به مراتب بيشتری 
از پالايشی ها دارد و با کاهش پی  بر يی تحليلی بازار 
می تواند محرک بازار برای شروع موج صعودی جديد 
باش��د. از طرف ديگر با اين افزايش ن��رخ مربوط به 
پتروشيمی ها قاعدتا نبايد سهام ديگر گروه ها ديگر 
هم پا به پای آنها منفی شوند، پس دست های بزرگی 
در بازار به دنبال ساختن شرايط فعلی و نااميد کردن 
س��هامداران و به دنبال آن دوباره جمع کردن سهام 

در شرايط منفی هستند.

   تاثير تغيير نرخ خوراک بر زنجيره
هر دو هفت��ه يک بار نرخ فرآورده ه��ای ويژه صنعت 
پالايش نفت اعلام می ش��ود. کمتر از 20درصد سبد 
محصولات شرکت های پالايشی در بخش فرآورده های 
ويژه قابل طبقه بندی است. از طرف ديگر وقتی قيمت 
فرآورده های ويژه رشد می کند، بخشی از محصولات 
آروماتيک-اولفين��ی هم افزايش می ياب��د که اينها 
خوراک واحدهای توليد کننده هستند. در اين حالت 
نمی ش��ود که قيمت خوراک رشد کند، اما محصول 
نهايی ثابت بماند. همچنين بايد توجه داشت که همين 
حالا، قيمت پايه محصولات پليمری افزايش نيافته 
و تغييری در خوراک واحدهای مصرف کننده اتان و 
اتيلن و پروپيلن ايجاد نشده، اما توليد پلی اتيلن ها فقط 

با اتان نيست، بلکه با نفتا نيز توليد می  شود.
دولت به يکباره حاش��يه س��ود کل صنعت پالايشی 
و پتروش��يمی را به ن��رخ ارز 38000 تومان افزايش 
نمی دهد و حتی ب��ه دنبال توزيع تورم ناش��ی از آن 
در چند فصل اس��ت که منجر به اختلال در زنجيره 
می شود. تاکنون پايين دست پتروشيمی خوراک را 
28500 درياف��ت می کردند و محصول را به س��بب 
رقابت با دلار بالاتری می فروختند. اين مس��اله باعث 
می شود که حاشيه سود را بازار در برخی مواقع به آينده 

قابل تکرار تعميم دهد.
بابک خانقلی، مدير سرمايه گذاری و تحليلگر مالی 
نيز در اين خصوص نوش��ت: س��ايه قيمت گذاری 
دس��توری هنوز بر اقتصاد کشور پابرجاست و گويا 
در حاکميت اقتصادی با فعالان اين حوزه در مورد 
رفع اين مدل از حکمرانی اقتصادی منسوخ ش��ده، 
گفتمانی ش��کل نگرفته اس��ت. در کن��ار دخالت 
مستقيم دولت در قيمت گذاری و نه در بازارسازی و 
نقش اصلی خود، يعنی داوری بين فعالان اقتصادی 
با تغيير انگيزه ها و نه تغيير در قيمت محصول يا نرخ 
نهاده ها، در اين دوره شاهد کاهش بی سابقه کارآيی 

و افزاي��ش بی انضباطی در ابلاغيه   های هيات دولت 
و اطلاع رسانی ضعيف هستيم. از مهم ترين الزامات 
س��رمايه گذاری در يک اقتص��اد، پيش بينی پذير 
ب��ودن و وجود ثب��ات و اعتماد در سياس��تگذاری 
اقتصادی اس��ت ک��ه اين مه��م با سياس��ت های 
قيمت گذاری دستوری در کنار عدم مديريت صحيح 
در اطلاع رسانی به فعالان اقتصادی ضربه ای مهلک 
به اقتصاد کش��ور وارد کرده و با از بين بردن اعتماد 
که بازگشت آن مس��تلزم فرآيندهای پيچيده تر و 
پرهزينه تری است، موجب خروج سرمايه از کشور 
و ترغيب به س��ودا گری در بازار های غير مولد شده 
است که آينده کشور را تهديد خواهد کرد. افزايش 
سقف نرخ سوخت و خوراک پتروشيمی   ها که به طور 
مس��تقيم بر هزينه   های واحدهای پتروش��يمی و 
به طور غيرمس��تقيم بر هزينه سربار ساير صنايع از 
جمله فولاد و س��يمان تاثير گذاشته، سبب کاهش 
سودآوری ش��ده و در مواردی از جمله صنعت اوره 
و متانول احتمال شناس��ايی زيان نيز وجود خواهد 

داشت.
کاهش سود آوری موجب کاهش انگيزه سرمايه گذاری 
در بلندمدت و در کوتاه مدت موجب از بين رفتن توجيه 
اقتصادی پروژه های تازه تاسيس در صنعت پتروشيمی 
و حتی فولادی می ش��ود. همچنين با تعديل منفی 
قيمت های پيش بينی شده از سهام اين شرکت ها در 
بازار سرمايه، سبب خروج س��رمايه گذاران و کاهش 
ارزش معاملات ش��ده و با توجه به وجود همبستگی 
در معاملات -حداقل در کوتاه مدت- ساير صنايع که 
به طور مستقيم و غيرمستقيم با نرخ خوراک ارتباطی 

ندارند هم تحت تاثير قرار خواهند گرفت.
قيمت گ��ذاری س��قف ن��رخ س��وخت و خ��وراک 
پتروش��يمی   ها ناش��ی از فرمول تعيين شده در سال 
1394 اس��ت که نرخ خوراک گاز طبيعی را تابعی از 
نرخ هاب   های موج��ود در آمريکای ش��مالی و اروپا 
تعيين کرده که برای سومين توليدکننده گاز طبيعی 
جه��ان اقدامی غير منطقی به نظر می رس��د. تعيين 
سقف قيمت برای اين نرخ زمانی آغاز شد که قيمت 
گاز در هاب های بيان شده با افزايش شديدی روبه رو 
شد که برای جلوگيری از زيان در اين صنعت، سقف 
قيمتی برای آن تعيين شد. با اين حال اين فرمول به 
افزايش قيمت گاز برای واحدهای پتروشيمی کشور 
نسبت به ساير کش��ورهای حوزه خليج فارس منجر 
شده و رقابت پذيری آنها را در بازارهای جهانی کاهش 
داده اس��ت. اين در حالی اس��ت که در شرايط فعلی 
کش��ور، نقطه اتکای ورود ارز، صنعت پتروشيمی با 
سهم 30درصدی از صادرات غيرنفتی بوده و تضعيف 
اين صنعت می تواند مخاطرات جدی برای تامين نياز 

کالاهای اساسی کشور داشته باشد.



گروه راه و شهرسازي|
با افتتاح مس��ير رفت قطعه آزادراه تهران- شمال، فاصله 
تهران با شهرهاي شمالي كشور 62 كيلومتر كوتاه تر شد. 
بر اساس وعده رييس بنياد مستضعفان به عنوان پيمانكار 
اين پروژه، پيش بيني مي شود، مسير برگشت اين قطعه 
كه هم اينك 45 درصد پيشرفت فيزيكي دارد، تا پايان كار 
دولت سيزدهم به بهره برداري برسد. قرار است از امروز، قطعه 

افتتاح شده از سوي مردم بهره برداري شود.
پروژه آزادراه تهران-ش��مال براي انجام پيوندي سريع و 
ارزان ميان منطقه شمالي و مركزي ايران و آساني ارتباط با 
كشورهاي همسايه شمالي ايران، براي اجرا در سال ۱۳5۳ 

پيشنهاد شد. 
مسير آزادراه از تقاطع غير همسطح با بزرگراه شهيد همت و 
بزرگراه آزادگان شروع و به موازات جاده قديم كرج - چالوس 
تا شهر چالوس ادامه مي يابد و در نهايت با يك تقاطع غير 

همسطح به كمربندي چالوس وصل مي شود.
قطعه اول آزادراه از تقاطع بزرگراه آزادگان و بزرگراه شهيد 
همت شروع و با عبور از مناطق كن، سولقان، امامزاده عقيل، 
تونل تالون و دره لانيز به س��ه راهي شهرستانك مي رسد، 
اين قسمت كه طول آن تقريباً ۳2 كيلومتر است، موجب 
مي شود قس��متي از راه فعلي كه از طريق كرج مي گذرد 
حذف ش��ده و مس��ير حدود 6۰ كيلومتر كوتاه تر شود و 
صرفه جويي قابل توجهي در مصرف سوخت، استهلاك و 
زمان مسافران را به دنبال دارد. مهم ترين قسمت اين قطعه 
احداث تونل تالون به طول 4۸5۰ متر بوده كه حفاري آن 
توسط چيني ها )شركت STA( صورت گرفت كه بعداً به 
دليل تاخيرهاي مكرر در اجراي پروژه و اختلافات مالي، 
شركت چيني از ادامه فعاليت منع و تنها قطعات مهم در 
دست اين شركت باقي ماند )احداث كامل تونل ۱۱، ادامه 
حفاري تونل هاي ۱۳، ۱4، ۱5 تكميل عمليات لاينينگ 
تونل تالون و احداث پل شماره شش، ۳2۰ متري( و ادامه 
عمليات به هفت ش��ركت ايراني )پورنام، ارسا ساختمان، 
شركت دي، ناوديس راه، شركت آباد راهان پارس، اويول 
و ملي ساختمان( واگذار گرديد. احداث اين قطعه از سال 
۱۳۷5 آغاز شد و در اس��فند ۱۳۹۸ رسماً به بهره برداري 
رسيد. در 2۷ خرداد ماه سال ۱۳۹6 دستور شروع عمليات 
اجرايي قطعه 2 صادر شد. قطعه دوم اين آزادراه حدفاصل 
دو آب شهرستانك–پل زنگوله به طول تقريبي 22 كيلومتر 
است، تونل هاي بلند البرز هر يك به طول 6 هزار و 4۰۰ متر 
در اين منطقه قرار دارد و با اجراي اين قطعه طول مس��ير 
جاده فعلي ك��رج - چالوس حدود پنج كيلومتر كوتاهتر 

مي شود عمليات عمراني اين قطعه )به غير از تونل هاي البرز( 
از سال ۱۳۹6 آغاز شده و توسط چهار شركت )بلند طبقه، 
مشاركت انصار، آباد راهان پارس و جنرال مكانيك( در حال 
اجرا است و باند غربي اين قطعه در روز ۱5 تير ۱4۰2 روز 
قبل عيد غدير با حضور رييس جمهور به بهره برداري رسيد.

قطعه س��ه آزادراه تهران-ش��مال حدفاص��ل پل زنگوله 
- سه راهي دش��ت نظير و مرزن آباد به طول تقريبي 4۷ 
كيلومتر است. مسير داراي دو و دو خط برگشت است و در 
قسمت هاي فراز، يك خط كندرو به مسير اضافه مي گردد. 
در حال حاضر اين قطعه در حال راهيابي و تعيين مس��ير 
توسط چند شركت راهس��ازي مي باشد تا مطالعات اين 
مسير به پايان برسد و همچنين روز ۱5 تير ۱4۰2، عمليات 

اجرايي اين قطعه آغاز شد.
قطعه چهار آزادراه تهران - ش��مال حدفاصل س��ه راهي 
دشت نظير مرزن آباد - چالوس به طول حدود 2۰ كيلومتر 
است. مسير داراي دو خط رفت و دو خط برگشت است و در 
قسمت هاي فراز، يك خط كندرو به مسير اضافه مي گردد. 
اجراي اين قطعه از سال ۱۳۷5 آغاز شد و در سال ۱۳۹۱ 

به بهره برداري رسيد.

    نماد خودباوري و توانايي ملت ايران
رييس جمهوري با بيان اينكه آزادراه تهران - شمال نماد 
خودباوري و توانايي ملت ايران است ، گفت: قطعه بعدي 

اين آزاد راه به نام »غدير« آغاز مي شود.
به گزارش مهر، حجت الاس��لام سيد ابراهيم رييسي روز 
پنج شنبه در آيين بهره برداري از مسير قطعه دوم آزادراه 
تهران شمال اين طرح را نماد خودباوري و توانايي ملت ايران 
دانست و افزود: معتقد هستم اين طرح، نماد خودباوري، 
توانايي و دانايي ملت ايران اس��ت، اگر كسي بخواهد اين 
دانايي و توانايي، كار فناورانه و تكنولوژي، معماري و هنر 

را ببيند، همه اينها را مي تواند در اين طرح مشاهده كند.
وي با بيان اينكه از طرف ديگر، اين طرح نماد اراده جدي 
مهندسان، مشاوران و كارگران عزيزمان است، اضافه كرد: 
بهره ب��رداري اين طرح فوايد و منافعي ب��راي مردم دارد، 
صرفه جويي در وقت و مال مردم است و فايده ديگر، كاهش 

تصادفات و كاهش تلفات جاده اي است.
رييس جمهوري با تأكيد بر ل��زوم فراهم آوردن تردد امن 
براي مس��افران، خاطرنش��ان كرد: هم ما، هم مردم و هم 
عزيزان راهور از تلفات جاده اي رنج مي بريم، اين موضوع 
هم��واره از رنج هاي ما ب��وده كه چرا اينق��در تصادفات و 
تلفات جاده اي داشته باشيم، مردم از مسيري كه حركت 

مي كنند براي رسيدن به مقصدي، بايد به سلامت عبور 
كنند و به مقصد برسند. حجت الاسلام رييسي، گفت: اين 
طرح نماد آفتخارآفريني براي كشور و ملت است، كار، كار 
بزرگي است كه انجام شده است. او با بيان اينكه اين طرح 
صرفه جويي هاي زي��ادي در مال و جان مردم و همچنين 
صرفه جويي مهمي در سوخت به دنبال دارد، تصريح كرد: 
اين نماد افتخارآميزي براي كشور و ملت ما است، كار بزرگي 
است كه پيشينيان طراحي كردند و كارهايي انجام دادند و 
در اين دوره نيز آقاي فتاح و همكارانشان در بنياد مستضعفان 
و مهندساني كه شبانه روز تلاش كردند، كار را به اين نقطه 
رساندند. وي با تأكيد بر اينكه اين پروژه نماد افتخار براي 
جمهوري اسلامي ايران است، اضافه كرد: قطعه بعد نيز به 
نام غدير شروع خواهد شد و اميدواريم در زماني كوتاه ولي 

با همان دقت كاري كه تاكنون انجام شده، دنبال شود.

   پروژه ملي
مه��رداد بذرپاش وزي��ر راه و شهرس��ازي ني��ز در آيين 
بهره برداري از قطعه دوم آزاد راه تهران-شمال، اين پروژه 
را يك پروژه ملي و دس��تاوردي پر افتخار دانس��ت كه به 
ملت شريف ايران تقديم مي شود. بذرپاش افزود: قطعه 2 
آزادراه تهران-شمال پروژه بزرگ ملي است كه در راستاي 
مسافرت هاي متعدد از مبدأ پايتخت به شمال كشور، حجم 
عظيمي از ترددها را پوشش مي دهد. وزير راه و شهرسازي 

اظهار كرد: جاده هاي موجود ما در ايام خاص و پر ترافيك 
جوابگو نبود و اين پروژه به عنوان راه اصلي كه 22 كيلومتر 
طول دارد، از پرهزينه ترين، سخت ترين و پر زحمت ترين 
پروژه هاي عمراني كشور تخمين زده شد. بذرپاش ادامه 
داد: آزادراه تهران شمال بخش زيادي از مشكلات ترافيكي 
و تردد از تهران به شمال كشور را مرتفع خواهد كرد و اين 
مسير، راه اصلي رفت و آمد از پايتخت به شمال خواهد بود.

وي تش��ريح كرد: منطقه دوم پس از اتصال به منطقه اول 
مسير تهران_شمال را در مجموع 62 كيلومتر كوتاه مي كند 
كه اين ميزان در طول سال، حتي با احتساب صرفه جويي 
در مصرف سوخت، دستاورد قابل توجهي براي كشور است.
وزير راه و شهرسازي ابراز اميدواري كرد: پس از اتمام اين 
منطقه با دستور رييس جمهور، همكاري بنياد مستضعفان 
و مجموعه خدوم وزارت راه و شهرسازي فاز سوم كه قطعه 
نهايي است را آغاز مي كنيم كه به فضل خدا سهولت سفر 
و خدمت مضاعف در كريدورهاي اصلي كشور رقم بخورد.

وي ادام��ه داد: م��ا در دولت با هم��ه محدوديت ها، همه 
ظرفيت ها را به كار گرفته ايم تا پروژه هاي باقيمانده تكميل 

شوند و به بهره برداري برسند.

    فتاح: مسير برگشت در دولت سيزدهم 
تكميل مي شود

رييس بنياد مستضعفان انقلاب اس��لامي نيز در اين 

مراسم گفت: مسير برگش��ت قطعه 2 آزادراه تهران-
شمال در دولت سيزدهم تكميل مي شود. پرويز فتاح 
گفت : اجراي آزاد راه تهران - ش��مال نمايش��گاهي از 
تكنولوژي و كار نيروهاي ايراني اس��ت كه اين طرح با 
همكاري دولت و بنياد مستضعفان در اين شرايط سخت 

اداره شده است.
فتاح ابراز اميدواري كرد كه قطع��ه دوم اين آزادراه در 

مسير برگشت در اين دولت به بهره برداري برسد.
وي با تاكيد براينك��ه اراده كامل براي اجراي اين طرح 
وجود دارد، گفت: بنياد مستضعفان انقلاب اسلامي در 
كنار دولت براي اجراي اين طرح است و طرحي در تراز 

بين المللي از نظر تجهيزات به بهره برداري رسيد.
رييس بنياد مستضعفان انقلاب اسلامي توضيح داد: ۱۰ 
شركت پيمانكار، ۱6 ش��ركت مشاور و يك هزارو5۰۰ 
دس��تگاه مهندسي ايراني در س��اخت اين طرح فعال 

هستند.
فتاح ضمن تقدي��ر از تلاش هاي وزراي پيش��ين راه و 
شهرسازي و سازمان برنامه و بودجه و همچنين وزراي 
فعلي و مسوولان حال حاضر از تكميل مسير برگشت 
قطعه 2 آزادراه تهران شمال در دولت سيزدهم خبر داد. 
رييس بنياد مستضعفان گفت: مسير برگشت قطعه 
2 آزادراه تهران ش��مال هم اكنون 45 درصد پيشرفت 
فيزيكي دارد كه در برنامه اس��ت كه تا دولت سيزدهم 
تكميل شود و به بهره برداري برس��د. فتاح ادامه داد با 
فرمان رييس جمهور ساز و كارهاي اداري قطعه سوم 
آزادراه تهران شمال نيز در دستور كار قرار مي گيرد و بنياد 
مستضعفان با همه ظرفيت ها براي تكميل اين قطعه 
نيز تلاش خواهد كرد. وي توضيح داد مجموعاً 6۰ هزار 
ميليارد تومان به قيمت روز براي تكميل قطعه يك، دو و 
چهار سرمايه گذاري شده است كه 64 درصد آن توسط 
بنياد مستضعفان و ۳6 درصد آن توسط دولت تأمين 
شد. فتاح ضمن تش��كر از سعيدي كيا رييس پيشين 
بنياد مستضعفان در سياست گذاري براي اجراي آزادراه 
تهران شمال تصريح كرد: ساخت آزادراه با استاندارهاي 
بين المللي انجام شده اس��ت و تمامي زيرساخت هاي 

مسير فراهم است.
وي توان مهندسان ايراني را در تكميل اين پروژه حائز 
اهميت خواند و گفت: بنياد مستضعفان سيمان و ميلگرد 

اين ابر پروژه عمراني را به طور كامل تأمين مي كنند.
وي بيان كرد: آزادراه تهران شمال در شرايط تحريم با 

توان مهندسان داخلي در حال تكميل است.

ايرانشهر

ويژه
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فروش بليت ناياب پروازهاي 
داخلي در سايت هاي عربي

درحالي در س��ايت هاي داخلي فروش بليت هواپيما 
تقريبا تا يك ماه آينده هيچ بليتي وجود ندارد كه بليت 
پروازهاي داخلي با قيمت دلاري توس��ط سايت هاي 
عربي فروخته مي ش��ود. ب��ه گزارش تس��نيم، بازار 
حمل ونقل هوايي كش��ور همچنان نابس��امان است 
و عرضه بليت در اين بخش ب��ه كمترين ميزان خود 
طي سال هاي اخير رسيده است. اين وضعيت پس از 
اظهارات عجيب رييس انجمن شركت هاي هواپيمايي 
درباره هواپيما سوار شدن قطارسوارها و اتوبوس سوارها 
تشديد شده است. اگر تا چند ماه پيش بليت پروازها 
داخلي با مشقت فراوان خريداري مي شد، امروز همين 
بليت ناياب شده و تنها صندلي هاي بيزينس پروازها آن 
هم براي حداقل يكماه آينده قابل خريداري است. در 
اين شرايط برخي سايت هاي خارجي فعال در بخش 
حمل ونقل هواي��ي اقدام به فروش بلي��ت پروازهاي 
داخلي آن هم با قيمت دلاري مي كنند. به عنوان مثال 
در سايت com.aldalil۷۸ كه دفتر آن در بصره است 
بليت پرواز تهران-مش��هد هواپيمايي تابان با قيمت 
حدود 55 دلار )حدود 2 ميليون و ۷5۰ هزار تومان( 
فروخته مي شود. نرخ مصوب اين پرواز يك ميليون و 
۳۱4 هزا رو ۸۰۰ تومان اس��ت. اين در حالي است كه 
در سايت هاي داخلي مجاز بليت پرواز تهران-مشهد تا 
يكماه آينده )۱6 مرداماه ۱4۰2( وجود ندارد! قيمت 
بليت تهران-شيراز حدود 45 دلار يعني 2 ميليون و 
25۰ هزار تومان است. نرخ مصوب سازمان هواپيمايي 
كش��وري براي اين پرواز يك ميلي��ون و ۳26 هزار و 
۱۰۰ تومان است. مشخص نيست اين قبيل سايت ها 
كه اقدام به ف��روش بليت پروازه��اي داخلي آنهم با 
قيمت دلاري مي كنند از سازمان هواپيمايي كشوري 
مجوزهاي لازم را دارند يا خير. بر اساس اين گزارش، 
يكسال قبل در چنين روزهايي برخي سايت ها بليت 
پروازهاي داخلي را به صورت دلاري به اتباع خارجي 

مي فروختند.

كاهش فقر 
 و گسترش عدالت اجتماعي

 دو اولويت اصلي صندوق 
نخستين جلسه ستاد توسعه بيمه اجتماعي كشاورزان، 
روستاييان و عشاير آذربايجان شرقي به رياست معاون 
استاندار و با حضور مديران كل تعاون، كار و رفاه اجتماعي 
و بهزيستي استان، مسوول بسيج عشايري استان و مدير 
و جمعي از كارگزاران صندوق برگزار شد. در اين جلسه 
مديركل تعاون، كار و رفاه اجتماعي آذربايجان شرقي، 
هدف صندوق بيمه اجتماعي كشاورزان، روستاييان 
و عشاير را گس��ترش عدالت اجتماعي و كاهش فقر و 
محروميت زدايي با اولويت جوامع روستايي و عشايري 
اعلام كرد. حس��ين فتحي از صندوق بيمه اجتماعي 
كشاورزان و روس��تاييان به عنوان يك صندوق جوان 
نام برد و گفت: صندوق در مدت كم بهترين و بيشترين 
خدمات را به جامعه مش��مول خود ارايه داده است به 
گونه اي كه ضريب پوشش و پشتيباني اين صندوق از 
ديگر صندوق ها بيشتر است. در ادامه اين نشست نازگل 
صحاف؛ مديركل بهزيستي آذربايجان شرقي نيز با اشاره 
به نقش صندوق بيمه اجتماعي كشاورزان، روستاييان 
و عشاير در تثبيت جمعيت جوامع روستايي و عشايري، 
گف��ت: هم اكنون بي��ش از ۸۰ نفر از زنان سرپرس��ت 
خانوار تحت پوش��ش بهزيستي اس��تان، در صندوق 
عضوي��ت دارند كه ظرفيت خوبي ب��راي افزايش چتر 
حمايتي از اين قشر آسيب پذير مي باشد. مديركل امور 
عشاير آذربايجان شرقي نيز در اين جلسه گفت: اغلب 
سرپرستان خانوار عشايري استان بالاي 5۰ سال دارند، 
بنابراين امكان ثبت نام و عضويت در صندوق را ندارند، 
كه مي توان با افزايش شرط سني از 5۰ سال به 6۰ سال 
بخشي از اين مشكل را برطرف كرد.  سيد محمدحسن 
آل هاشم اضافه كرد: در راستاي تشويق مشمولان جوامع 
عشايري اس��تان براي عضويت در صندوق، پيشنهاد 
مي شود حق بيمه س��ال نخست ثبت نام كنندگان در 
صندوق بيمه اجتماعي كشاورزان، روستاييان و عشاير 

از محل منابع موجود در استان پرداخت شود.

بهره برداري از مسير رفت قطعه ۲  آزادراه تهران-شمال از امروز

فاصله تهران- شمال 62 كيلومتر كوتاه تر شد

اماني: اقدام شهرداري تهران قابل دفاع نيست

روايت شهرداري از ماجراي خانه انديشمندان علوم انساني
گروه راه و شهرسازي|

آن گونه كه يك عضو شوراي شهر تهران گفته، شهرداري 
ته��ران مس��تقيم و بدون ط��ي مراحل قانون��ي به خانه 
انديشمندان علوم انساني مراجعه كرده و اين روش پسنديده 
و قابل دفاع نيست. اگر چه مديران شهرداري طي سه روز 
گذش��ته، تلاش كردند، ادله منطقي براي ماجراي خانه 
انديش��مندان علوم انساني از جمله »عدم استفاده بهينه 
از فضاي اين خانه« و»عدم حضور همه طيف هاي فكري 
انديشمندان علوم انساني در اين خانه« اقامه كنند، اما تيتر 
خبرگزاري هاي وابسته به شهرداري و اصولگرايان از جمله 
اين تيتر كه »خانه انديشمندان علوم انساني يا دورهمي 
اصلاح طلبان؟« نشان مي دهد كه مس��اله براي مديران 
ش��هرداري، به ويژه در آستانه انتخابات مجلس، احتمالا 

سياسي و جناحي است.
»تخصيص بهينه منابع كمياب« از اصول اوليه علم اقتصاد 
اس��ت و اساس��ا يكي از تعريف هاي علم اقتصاد به شمار 
مي رود. اينكه اصولگرايان حاكم بر شهرداري به اين منطق 
علمي دست يافته اند را بايد به فال نيك گرفت. همچنين 
ايده لزوم مشاركت همه طيف هاي فكري در موسسه اي به 
نام خانه انديشمندان را نيز بايد ستود و در عين حال، بايد 
سئوال كرد كه آيا شهرداري از تمام منابع در اختيار خود 
از جمله املاك، نيروي انساني و ... به صورت بهينه استفاده 
مي كند؟ آيا همه طيف هاي فكري در مديريت كلان شهري 
همچون تهران مشاركت دارند يا اينكه حلقه اين مديريت 
به قدري تنگ شده است كه حتي برخي از اعضاي شوراي 
يكدست اصولگراي ش��هر تهران هم در آن جايي ندارند؟ 
پاسخ اين سئوالات بسيار روشن است. البته پاسخ به اينكه 
آيا شهرداري با همين وسواس و دقت نظر، سرنوشت تمام 
املاك واگذار شده به اشخاص حقيقي و حقوقي را بررسي 
مي كند نيز هويدا است. با اين حال، اميد مي رود، مديران 

ش��هرداري تهران، دو ايده و انگي��زه كليدي تصرف خانه 
انديشمندان علوم انس��اني را به مديريت خود بر سازمان 
مديريت شهري تعميم دهند و مثلا به طور شفاف به مردم 
بگويند با عرضه چه فرصت ها، خدمات يا منابعي موفق به 
كسب ۱۹ هزار ميليارد تومان درآمد مازاد در سال گذشته 
ش��دند و اين منابع را در چه راهي خرج كردند؟ يا توضيح 
دهند كه طي 22 ماه فعاليت خود در شهرداري از كمك 
فكري كداميك از كارشناسان شناخته شده جناح مقابل 
بهره برده اند؟ آيا از جناح مقابل، شخصي در سطح مديران 

جز و مياني شهرداري هم اينك فعاليت دارد؟

   از تكذيب پلمب تا تصرف خانه انديشمندان
به گزارش ايلنا، روز سه شنبه ۱۳ تير برخي رسانه ها از حضور 
»پرتعداد« ماموران شهرداري تهران در خانه انديشمندان 
علوم انس��اني مكاني فرهنگي كه حدود ۱2 سال قبل در 
محل پارك ورش��و تهران آغاز به كار ك��رد؛ خبر دادند و 
خبرهايي مبني بر اينكه »شهرداري تهران سعي در تخليه 
و پلمب ساختمان اين مجموعه كرده است.« در رسانه ها 
منتشر شد. براساس گزارش منتشر شده، معاون فرهنگي 
و اجتماعي ش��هرداري و مدي��ركل مطالعات فرهنگي و 
اجتماعي، به همراه تعداد زيادي عوامل اجرايي شهرداري 
تهران، با در دس��ت داش��تن حكم پلمب اين ساختمان، 
اقدام ب��ه »تغيير قفل ها و بيرون ك��ردن عوامل اجرايي« 
خانه انديشمندان علوم انساني كردند. اين اخبار در حالي 
در فضاي رس��انه اي كشور منتشر ش��ده بود كه عصر روز 
چهارشنبه ۱4 تيرماه سخنگوي شهرداري تهران پلمب 
خانه انديش��مندان علوم انس��اني را تكذيب و اعلام كرد: 
رويكرد شهرداري تهران مثل همه ظرفيت هاي فرهنگي 
و نخبگاني ش��هر تهران، ايجاد يك ظرفيت و بستر براي 
فعاليت »همه« گروه ها، جريانات و ظرفيت هاي دانشگاهي، 

نخبگاني و دانشجويي است. به نحوي كه با وضعيت منصفانه 
و عادلان��ه همه بتوانند از اين ظرفيت ها اس��تفاده كنند. 
متأسفانه اين رويه درباره خانه انديشمندان علوم انساني در 
سال هاي اخير مراعات نشده و از حداقل اين مكان هم به 
لحاظ ظرفيت موجود در ساختمان و هم به جهت حضور 
افراد، بهره برداري شده است. به گفته محمدخاني براساس 
مستندات و مشاهدات، بسياري از اتاق ها و فضاهاي اين 
خانه خالي بوده و تبديل به انباري و محل جمع آوري وسايل 
شده است و تنها از چند اتاق محدود استفاده مي شده است. 
از سوي ديگر اين ظرفيت در حقيقت تنها در اختيار يك 
جريان خاص قرار داشته اس��ت. اين در حالي است كه به 
سادگي و سهولت مي توان اين ظرفيت را با يك فرآيند شفاف 
در اختيار ديگر گروه هاي دانشجويي و هيات هاي انديشه ورز 
قرار داد. اگرچه معاون فرهنگي اجتماعي شهرداري تهران 
از ارسال چندباره اخطار و نامه به مسوولان اين خانه خبر 
داده است، اما برخي اعضاي شوراي شهر نسبت به اين اقدام 
شهرداري انتقاد داشته و معتقدند درصورتي كه شهرداري 
قصد گسترش بهره برداري از اين فضا را داشته بايد از طريق 

مذاكره با مسوولان آن اقدام مي كرده است.

   حركت شهرداري قابل دفاع نيست
 در اين رابطه »ناصر اماني« عضو ش��وراي شهر تهران در 
گفت وگو با ايلنا با انتقاد از اين عملكرد ش��هرداري تهران 
گفت: آن طور كه شهرداري اعلام كرده است، پلمب خانه 
انديشمندان علوم انساني تكذيب شده و ما با دوستاني كه 
در آنجا حضور دارند تماس داشتيم و آنها اعلام كردند كه 
اين خانه پلمب نشده است، اما شهرداري مراجعه كرده است 

كه آنجا را از افرادي كه در آنجا حضور داشتند، تخليه كند.
وي ادامه داد: برابر روال عادي معمولا درخصوص اين سري 
املاكي كه در اختيار موسسات و مجموعه هاي فرهنگي قرار 

مي گيرد، قراردادهايي وجود دارد. اين قرارداد هم ظاهرا از 
دهه ۹۰ بين هيات امناي خانه انديشمندان و شهرداري 

تهران منعقد شده است.
اين عضو شوراي شهر تهران با بيان اينكه ظاهرا مدت اين 
قرارداد هم نامحدود است يعني زماني براي آن مشخص 
نشده است، خاطرنشان كرد: حالا به هر دليلي اگر شهرداري 
تصميم گرفته است كه اين خانه را توسعه دهد تا ديگران 
هم حضور پيدا كنند يا مديريت آن را جابه جا كند، طبعا 
بايد در ابتدا اخطار كتبي صادر مي كرد و همچنين مهلتي 
به مديريت خانه داده مي شد و اگر تمكين نمي كردند، بايد 
از طريق مراجع قضايي نسبت به حكم تخليه يا جابه جايي 

اقدام مي كرد.
اماني تاكيد كرد: اين شكلي كه شهرداري مستقيم بدون 
طي اين مراحل به اين مركز مراجعه كرده به نظر قابل دفاع 

نيست و ما اين روش را نمي پسنديم.
وي با بيان اينكه اگر ش��هرداري قص��د يك كار خوب هم 
داشت با اين كار نتيجه مطلوب به دست نمي آيد، گفت: اگر 
شهرداري مي خواست اين مركز را توسعه داده و همه سلائق 
فكري در آنجا حضور داشته باشند و از اين مركز استفاده 
كنند، روش مناسب اين بود كه از طريق مذاكره اقدام كند، 
چراكه اين مكان در اختيار يك سري افراد فرهيخته قرار 

دارد و نويسندگان، گويندگان و انديشمندان علوم انساني 
در آنجا حضور دارند و به راحتي مي شد از طريق مذاكره با 
اين افراد اين مشكل را حل كند و اگر به نتيجه نمي رسيد، 
راه هاي حقوقي براي شهرداري باز بود و هنوز هم باز است 
و مي توانست از طريق مراجع حقوقي و قضايي اقدام كند 
نه اينكه مس��تقيم به آنجا مراجعه كرده و قفل ها را عوض 
كنند و در كنار افرادي كه از قبل آنجا بودند بنشينند و اين 
برخورد شكل خوبي نداشت و در عين حال بازتاب مثبت و 

مناسبي هم نداشت.
اين عضو شوراي شهر تهران با بيان اينكه شهرداري قصد 
تخريب اي��ن خانه را ندارد، تصريح ك��رد: آنگونه كه يكي 
از اعضاي شوراي شهر با ش��هردار تهران در اين خصوص 
صحبت كرده بود، شهردار اعلام كرده اند كه مي خواهند 
در اين مكان ديگران هم حضور پيدا كنند و نمي خواهيم 
به اين افراد كه از سابق در آنجا حضور داشتند بگوييم بروند 
و مي خواهيم همه نخبگان و انديشمندان اين حوزه از اين 
مكان اس��تفاده كنند و با توجه به اينكه ظاهرا بنا به گفته 
شهرداري از بخشي از اين ساختمان بهره برداري نمي شده 
است، شهرداري قصد داشته از اين بخش هم استفاده شود و 
اين موضوعي است كه از سوي شهرداري مطرح شده است، 

اما روشي كه انتخاب كردند مناسب نبوده است.

آگهی مزايده اموال غير منقول ذمه ای
آگهی مزايده اموال غير منقول اسناد ذمه

به موجب پرونده اجرائی کلاسه ۱۴۰۱۰۱۴۶۲ له خانم بهار رسولیان فرزند علی اکبر با شماره ملی ۲۰۹۱۹۸۶۶۸۲ و علیه آقای علی اکبر محمدی سنگدهی فرزند احمد به شماره 
ملی 5۷۸۹۹۴۸۲۴۳ ششدانگ عرصه و اعیان پلاک ثبتی شماره یکهزار و هفتصد و بیست و پنج فرعی از سه هزار و چهارصد و بیست و هشت اصلی بخش یک ثبت ساری 
تحت عنوان به مساحت یکصد و نود و چهار متر و هفتاد دسیمتر مربع که با شماره مستند مالکیت ۳۲۸۷۱ تاریخ ۱۳۹۹/۰۷/۰۸ دفترخانه اسناد رسمی شماره ۲۳۰ شهر 
ساری به نام مدیون سابقه ثبت داشته در قبال طلب بستانکار و به موجب نامه شماره ۱۰۰۲۸۷۹ ۱۴۰۱۸5۶۱۰۰۰ مورخ ۱۴۰۱/۰۷/۱۰ املاک منطقه یک ساری بازداشت گردیده 
است محدود به حدود شمالا به دیوار بطول بیست و دو متر به اداره ثبت اسناد شماره یک هزار و یکصد و یک فرعی از سه هزار و چهارصد و بیست و هشت .اصلی شرقا درب و 
دیوار است بطول هشت متر و هشتاد و پنج سانتیمتر به کوچه .زعفرانیه جنوبا در دو قسمت اول دیواریست بطول دوازده متر به شماره یک هزار و پانصد و چهل و چهار فرعی 
از سه هزار و چهارصد و بیست و هشت ،اصلی دوم دیواریست بطول ده متر به شماره یک هزار و پانصد و چهل و چهار فرعی از سه هزار و چهارصد و بیست و هشت اصلی 
غربا در دو قسمت اول دیواریست بطول چهار متر به متصرفی آقای فرزادی ، دوم، دیواریست بطول چهار متر و نود سانتیمتر به متصرفی آقای فرزادی که توصیف اجمالی 
پلاک مزبور بدین شرح باشد ملک فوق واقع است در ساری - کمربندی غربی - زعفرانیه - زعفرانیه یک انتهای کوچه سمت راست داخل کوچه سمت چپ جنب آپارتمان 
برامیکا که بعنوان یک قطعه زمین محصور به دیوار بلوکی و درب حیاط آهنی و یک انباری به مساحت ۱۲ متر مربع و سقف ایرانیت شیشه ای و قوطی معمولی مورد استفاده 
قرار میگیرد. ضمنا ملک مورد ارزیابی از حد شرق مقداری در تعریض کوچه قرار داشته که کارشناسی با لحاظ مقدار عقب نشینی انجام شده و برابر نظریه مورخ ۱۴۰۲/۰۳/۱۶ 
کارشناس رسمی دادگستری با توجه به مراتب فوق و موقعیت مکانی و شکل هندسی زمین و لحاظ نمودن سایر عوامل موثر در ارزیابی ششدانگ عرصه و اعیان پلاک ثبتی 
مذکور به مبلغ ۲۱/۸۰۴/۰۰۰/۰۰۰ریال ) معادل دو میلیارد و یکصد و هشتاد میلیون و چهارصد هزار تومان ) ارزیابی گردیده است لذا پلاک ثبتی مذکور از ساعت ۹ الی ۱۲ روز 
دوشنبه مورخ ۱۴۰۲/۰5/۰۲ در اداره اجرای اسناد رسمی ساری واقع در ساری میدان امام- ابتدای بلوار آزادی - جنب مخابرات از طریق مزایده به فروش می رسد. مزایده 
از مبلغ ۲۱/۸۰۴/۰۰۰/۰۰۰ ریال ( معادل دو میلیارد و یکصد و هشتاد میلیون و چهارصد هزار تومان ) شروع و به بالاترین قیمت پیشنهادی نقداً فروخته می شود. شرکت در 

Ir ۱۳۴۸۰۱۰۰۰۰۴۰5۳۰۱۳۲۰۷55۰۳۸۶ مزایده منوط به پرداخت ده درصد از مبلغ پایه کارشناسی به حساب سپرده ثبت به شماره
شناس�ه ۹۸۷۱۰۸55۳۱۱5۰۰۰۰۰۰۰۰۰۰۰۰۰۰۰۰۰۰ نزد بانک مرکزی که )میبایس�ت حداقل ۴۸ ساعت قبل از برگزاری مزایده واریز تا تائید فیش واریزی توسط حسابداری 
اداره امکان پذیر گردد( و حضور خریدار یا نماینده قانونی او در جلسه مزایده آزاداست. در صورت عدم برنده شدن شخص شرکت کننده در ،مزایده استرداد مبلغ سپرده 
واریزی بعلت رعایت تشریفات اداری زمان بر خواهد بود برنده مزایده مکلف است ما به التفاوت مبلغ فروش را ظرف مدت پنج روز از تاریخ مزایده به حساب صندوق ثبت 
تودیع نماید و در صورتی که ظرف مهلت مقرر مانده فروش را به حساب سپرده ثبت واریز نکند مبلغ مذکور قابل استرداد نبوده و به حساب خزانه واریز خواهد شد شرکت 
در جلسه مزایده برای عموم آزاد است. لازم به ذکر است پرداخت بدهی های مربوط به ،آب ،برق گاز اعم از حق انشعاب و یا حق اشتراک و مصرف در صورتی که مورد مزایده 
دارای آنها باشد و نیز بدهی های مالیاتی و عوارض شهرداری و غیره تا تاریخ مزایده اعم از اینکه رقم قطعی آن معلوم شده یا نشده باشد به عهده برنده مزایده است و نیز در 
صورت وجود مازاد وجوه پرداختی بابت هزینه های فوق از محل مازاد به برنده مزایده مسترد خواهد شد و نیم عشر و حق مزایده نقداً وصول میگردد. ضمنا وکیل بستانکار 

از چگونگی بیمه ملک مربوطه اظهار بی اطلاعی نموده است.م الف ۱5۲۴۱۱5 
اسمعیل خالقی - رییس اداره اجرای اسناد رسمی ساریتاریخ انتشار: ۱۴۰۲/۰۴/۱۷

نظر به اینکه برابر رأی ش�ماره ۱۴۰۲۶۰۳۱۷۰۰۱۰۰۱۸۷5 - ۱۴۰۲/٠٤/۱۱ صادره از هیات 
موضوع قانون تعیین تكلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمان های فاقد سند رسمی 
مستقر در واحد ثبتی ناحیه یک اهواز تصرفات مالکانه و بلامعارض متقاضیان در قسمتی 
از پلاک 5۸/۲5 بخش ۹ اهواز حکایت از احراز مالکیت متقاضی نسبت به ملک مورد 
تقاضا و انتقال ملک از مالک رسمی )کوی باغات شاه سهام شماره ۷۸۷۹ عیسی مراد 
اسکندری ولفته بدوی به متقاضی آقای فاخر عیاشی فرزند محمد شماره شناسنامه 
۴۱۶۶ ص�ادره از اهواز کد ملی ۱۷5۷۶۸۱5۸۲ در شش�دانگ یک باب س�اختمان به 
مس�احت ۲۲۳/۱۳ متر مربع در قسمتی از پلاک فوق خریداری شده طبق شرح صدر 
آگهی و انتقال ملک از مالک رس�می بنام وی محرز گردیده است. لذا به منظور اطلاع 
عم�وم مراتب در دو نوبت به فاصله پانزده روز در روزنامه های محلی و کثیر الانتش�ار 
سراسری آگهی میشود در صورتیکه اشخاص نسبت به صدور سند مالکیت متقاضی 
اعتراضی داشته باشند میتوانند از تاریخ انتشار اولین آگهی به مدت دوماه اعتراض خود 
را به این اداره تسلیم و پس از اخذ رسید ظرف مدت یک ماه از تاریخ تسلیم اعتراض ، 
دادخواست خود را به مرجع قضائی تقدیم نمایند. بدیهی است در صورت انقضای مدت 
مذکور و عدم وصول اعتراض طبق مقررات سند مالکیت صادر خواهد شد. ضمنا" صدور 

سند مالکیت مانع ازمراجعه متضرر به دادگاه نخواهد بود. م الف 5/۸۲۷

آگهی موضوع ماده ۳ قانون و ماده ۱۳ آيين نامه قانون تعيين 
تکليف وضعيت ثبتی اراضی و ساختمان های فاقد سند رسمی

بهزاد مردانی رییس اداره ثبت  اسناد و املاک ناحیه یک اهواز
تاریخ انتشار نوبت اول : ۱۴۰۲/٠٤/۱۷                 تاریخ انتشار نوبت دوم : ۱۴۰۲/۰5/۱

نظربه اینکه در اجرای قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای 
فاقد س�ند رس�می برابر رای ۱۴۰۲۶۰۳۱۷۱۲۳۰۰۰۴۹۴ م�ورخ ۱۴۰۲/۴/۱۲ 
تصرفات خانم / آقای احمد موسوی صادره از اهواز فرزند نوراله دارای کدملی 
شماره ۱۷5۲۴۷۱۷۳۳ نسبت به ششدانگ یک باب ساختمان به مساحت 
5۴۴ متر مربع در قسمتی از پلاک ثبتی ۲۶۹5/۱۷ واقع در بخش ۲ اهواز اخبار 
خروجی بنام یداله مرعشی پور منجر بصدور رأی گردیده و برابر ماده ۳ قانون 
مزبور مراتب در دو نوبت به فاصله پانزده روز جهت اطلاع عموم اگهی میگردد 
تا هرکس نس�بت به تصرفات مفروزه و مالکیت ایشان اعتراض داشته باشد 
از تاریخ انتش�ار نوبت اول این اگهی به مدت دوماه اعتراض خود را مستقیما 
به اداره ثبت اس�ناد و املاک ناحیه ۲ اهواز تس�لیم و رسید دریافت نمایند و 
معترض مکلف است ظرف مدت یک ماه از تاریخ تسلیم اعتراض دادخواست 
به مقامات قضایی تقدیم و گواهی تقدیم دادخواست اخذوبه اداره ثبت محل 
تحویل نمایند. بدیهی اس�ت در صورت عدم وصول اعتراض در موعد مقرر 
اداره ثبت برابر مقررات اقدام بصدور سند مالکیت خواهد نمود. م الف 5/۸۲5

اگهی موضوع ماده ۳ و ماده ۱۳ آيين نامه قانون تعيين تکليف 
وضعيت ثبتی اراضی و ساختمان های فاقد سند رسمی

نصرت الله رییس اداره ثبت اسناد و املاک ناحیه ۲ اهواز
تاریخ انتشار نوبت اول ۱۷ / ۰۴ / ۱۴۰۲                تاریخ انتشار نوبت دوم ۱۴۰۲/۰5/۰۳



اينس��تاگرام بالاخره از اپليكيش��ن تردز كه براي رقابت 
مس��تقيم با توييتر طراحي ش��ده رونمايي ك��رد، تردز 
اپليكيشن متعلق به شركت متا بزرگ ترين تهديد براي 
توييتر تحت مالكيت ايلان ماسك است كه البته خيلي 
زود در ايران فيلتر شد. البته پس از انتشار اين اپليكيشن 
كه به سرعت هم در حال جذب كاربر است، وكيل ايلان 
ماسك، طي نامه اي كه براي مارك  زاكربرگ، مديرعامل 
متا، ارسال كرده  اين شركت را به دستبرد عامدانه و آگاهانه 
اسرار تجاري و دارايي هاي ذهني توييتر متهم كرده است 
و بايد ديد با رشدي كه اكنون تردز طي مي كند، اين دعواي 
حقوقي به كجا مي رسد.  كاربران در شبكه اجتماعي تردز 
مي توانند متن و لينك منتشر كنند و با اينكه امكان انتشار 
تصوير هم وجود دارد اما اين شبكه اجتماعي درست شبيه 
به توييتر بر ميكروبلاگينگ يا انتشار متون كوتاه تمركز 
دارد. يكي از مزيت هاي برخورداري از اكوسيستم متا هم 
انتقال سريع و راحت دوس��تان و مخاطبان، نام كاربري، 
تصوير و ديگر اطلاعات حس��اب اينس��تاگرامي به تردز 
است. به گفته بلومبرگ، مارك زاكربرگ، مديرعامل متا، 
طي پستي در حس��اب تردز خود گفت: »تردز بايد يك 
اپليكيشن مكالمه با بيش از يك ميليارد نفر باشد. توييتر 
فرصت اين كار را داشت اما موفق نشد. اميدواريم كه كار را 
تمام كنيم.« با اين حال حضور ايراني هاي در جمع بيش از 
يك ميليارد نفر مد نظر زاكربرگ شايد به سختي امكان پذير 
باش��د. علاوه بر اينكه تردز از همان ابتدا هم براي كاربران 
ايراني قابل دسترسي نبود و گوگل پلي امكان دانلود اين 
اپليكيشن را به دليل تحريم به كاربران ايراني نمي داد، خيلي 
زود عضو جديد خانواده متا نيز به جمع اپليكيش��ن هاي 
ممنوع و فيلترشده پيوست. به دنبال فيلترينگ، فروشگاه 
اپليكيشن آنلاين ايراني كه براي دسترسي كاربران ايراني 
به اين اپليكيشن آن را براي دانلود عرضه كرده بود، تردز را 
از ليست اپليكيشن هاي خود حذف كرد. به گفته زاكربرگ 

اپليكيشن جديد متا تنها در ساعات اوليه ميليون ها كاربر را 
جذب خود كرده است. البته كه اين تعداد هنوز هم فاصله 
بس��ياري با ۳۰۰ ميليون كاربر توييتر دارد. در پي انتشار 
اپليكيشن تردز، سهام متا در ساعات پيش از بازار نيويورك 
۱.۷ درصد رشد كرد. با وجود تعداد زياد كاربران ورودي، 
تردز به مشكل زيادي بر نخورده است و تنها شاهد مشكلات 
جزئي و موقت هستيم. بخش ديگري از كاربران از شرايط 
و ضوابط اين اپليكيشن جديد شكايت كرده اند كه براي 
حذف كامل حساب تردز خود بايد حساب اينستاگرامي 
را هم حذف كند. كونور هيز، نايب رييس محصولي متا، 
مي گويد بسياري از كاربران با نفوذ اينستاگرامي خواستار 
يك اپليكيشن متن محور از متا بودند. هيز در مصاحبه اي 
بدون اشاره مس��تقيم به توييتر گفت: »توليدكنندگان 
محتوا به ما مي گويند ما جايگزيني ب��راي آنچه در حال 
حاضر وجود دارد مي خواهيم و نمي خواهيم از اول شروع 
كنيم و دنبال كنندگان را از صفر بسازيم.« اينستاگرامي 
و فيس��بوك، كه هر دو تحت مالكيت متا هستند پيش 
از اين محص��ولات رقباي نوپ��اي خ��ود را كپي برداري 
كرده اند. قابليت ريلز اينس��تاگرام برداشتي از تيك تاك 
بود و استور هاي محو شونده نيز كپي برداري از اسنپ چت 
محسوب مي شوند. اپليكيشن هاي متا در گذشته هم با 
ترغيب ناشران و افراد تاثيرگذار براي در اولويت قراردادن 
اكوسيستم متا با توييتر رقابت داشتند. اپلكيشين تردز اما 
اولين نسخه اي است كه به طور كامل توييتر را شبيه سازي 

مي كند.

   چرا متا به رقابت با توييتر برخاست؟
مت��ا زمان را نيز به خوبي انتخاب كرده اس��ت. پس از 
اينكه ايلان ماسك توييتر را به قيمت ۴۴ ميليارد دلار 
خريداري كرد، اين شركت هزاران كارمند خود را كنار 
گذشته و سياست هاي نظارتي را تقليل داده و بسياري 

از كاربران و خريداران تبليغات اين شبكه اجتماعي با 
مشكلات فني مواجه ش��ده اند. توييتر از لحاظ مالي 
هم با فش��ار هايي مواجه اس��ت. درآمد تبليغاتي اين 
شركت براساس آخرين صحبت ماسك در ماه مارس 
تا ۵۰ درصد كاهش يافته است. ماسك به تازگي ليندا 
ياكارينو، مدير سابق NBCUniversal را به عنوان 
مديرعامل جدي��د توييتر انتخاب كرد و ياكارينو قرار 
است روابط اين ش��بكه اجتماعي با برند ها را تسهيل 
كند. علاوه بر اين محدوديت جديد ايلان ماسك براي 
تعداد توييت هايي كه مي توانيد مطالعه كنيد هم باعث 
شده تا بس��ياري به دنبال جايگزين براي اين شبكه 
اجتماعي باشند. در پي انتشار خبر اين محدوديت ها، 
بلواسكاي، اپليكيشن نامتمركز و رقيب توييتر، با سيلي 
از ورودي هاي جديد روبرو ش��د و ترافيك اين شبكه 
اجتماعي رك��ورد زد، به طوري كه حتي در ايران بازار 

سياهي براي كد دعوت بلو اسكاي شكل گرفت.

   وكيل ايلان ماسك 
شركت متا را تهديد به شكايت كرد

در اين ميانش اما وكيل ش��ركت  X، شركت مادر توييتر، 
ط��ي نامه اي كه براي م��ارك  زاكرب��رگ، مديرعامل متا، 
ارس��ال كرده  اين شركت را به دس��تبرد عامدانه و آگاهانه 
اسرار تجاري و دارايي هاي ذهني توييتر متهم كرده است. 
الكس اسپيرو وكيل ايلان ماسك در اين نامه مي گويد متا 
طي يك سال گذشته تعداد زيادي از كاركنان سابق توييتر 
را استخدام كرده است و اين كاركنان كه به اسرار شركتي 
و اطلاعات محرمانه توييتر دسترسي داشته اند عمدا براي 
ساخت يك اپليكيشن رقيب به كار گمارده شدند. اسپيرو 
در اين نامه مي گويد متا با علم به دسترسي اين افراد به اسرار 
شركتي توييتر طي چند ماه گذشته اين افراد را براي ساخت 
اپليكيشني مشابه توييتر به كار گرفته است. او از متا خواسته 

تا فورا استفاده از اسرار شركتي و اطلاعات محرمانه توييتر 
را متوقف كند و در غير اين صورت توييتر از حق خود دفاع 
خواهد كرد. اسپيرو در ادامه به فعاليت متا در زمينه استخراج 
اطلاعات از توييتر اشاره مي كند. ايلان ماسك، مالك توييتر، 
نيز در واكنش به اين خبر در توييتي گفت: »رقابت خوب 
است، اما تقلب نه.« متا يا فيسبوك سابق در جهان تكنولوژي 
شهرت ديرينه اي براي كپي برداري از ديگر شركت ها دارد. 
به نظر مي رس��د كه زاكربرگ و ياران��ش كپي برداري را به 
 Check In نوآوري ترجيح مي دهند. براي مثال خدمت
فيسبوك براي ارتباط كسب وكارها و مشتريان در فضاي 
 LivingSocial و Groupon آنلاين كپي ب��رداري از
ب��ود؛ Facebook Gifts خدمتي ب��راي هديه دادن به 
دوستان و آشنايان كه در سپتامبر ۲۰۱۲ عرضه و يك سال 
بعد تعطيل شد، كپي برداري از اپليكيشن Karma بود؛ 
فيبسوك در ۲۰۱۳ شركت Parse، ارايه دهنده خدمات 
بك اند توسعه دهندگان موبايلي را خريداري و در سال ۲۰۱۷ 
آن را تعطيل كرد؛ Facebook Credits، خدمتي مشابه 
اعتبار شركت ديزني بود كه امكان خريد بازي و اپليكيشن 
را در اكوسيستم متا )فيس��بوك سابق( فراهم مي كرد اما 
به دليل عدم اس��تقبال چندي بعد از دسترس خارج شد؛ 

Massages از طريق ايميل كه قرار بود كار سرويس هاي 
ايميلي از جمله Gmail گوگل را تمام كند مورد استقبال 
كاربران قرار نگرف��ت؛ Facebook Places كه بعدها به 
دليل نگراني هاي حريم خصوصي تعطيل ش��د خدمتي 
براي اضافه كردن موقعيت مكاني ارتباط شبكه اجتماعي 
 Foursquare كاربران بود كه سازوكاري مشابه پلتفرم
داشت؛ استوري  كه يكي از قابليت هاي پرطرفدار اكوسيستم 
متا است، از پينترست و اسنپ چت كپي برداري شده است 
كه البته اين قابليت جزو معدود كپي برداري هاي متا بود كه 
موفقيت آميز بود و ماندگار شد؛ Slingshot اپليكيشني 
براي اشتراك گذاري تصوير و نسخه اي كپي برداري شده از 
اسنپ چت بود كه در سال ۲۰۱۴ فعاليت خود را آغاز كرد 
و سال ۲۰۱۵ تعطيل شد؛ Poke نيز اپليكيشن ديگري از 
فيسبوك براي شبيه سازي اسنپ چت بود كه تنها يك سال 
دوام آورد. بايد ديد كه اپليكيشن تردز كه اولين روز عمرش 
را با موفقيت چشمگير و بيش از ۳۰ ميليون كاربر به پايان 
رسانده و همينطور در حال جذب كاربر است، مي تواند به 
موفقيتي مشابه يا بيشتر از توييتر دست پيدا كند يا اينكه 
كپي برداري جديد متا هم به سرنوشت برخي از نمونه هاي 

قبلي دچار مي شود.

دنیای فناوری

ویژه

چين سيستم عامل بومي
ويژه دسكتاپ ساخت

چين نخستين سيستم عامل توسعه يافته داخلي 
براي دس��كتاپ را به نام اوپن كايلين عرضه كرده 
اس��ت. به گزارش مهر به نقل از رويترز، اين كشور 
س��عي دارد اتكاي خود ب��ه فن��اوري امريكايي را 
كاهش دهد. اين سيستم عامل چيني توسط ۴ هزار 
توسعه دهنده و براساس سيستم منبع باز لينوكس 
ساخته ش��ده است. اين سيس��تم علاوه بر فضاي 
برنامه نويسي در صنايعي مانند امور مالي و انرژي به 
كار مي رود. طبق يك گزارش ارزش بازار بزرگ چين 
براي سيستم عامل سال گذشته به ۱۵.۵ ميليارد 
دلار رسيده است. در س��ال هاي اخير توسعه يك 
سيستم عامل مستقل از فناوري امريكا هدف مهم 
چين بوده است و به همين دليل بسياري از شركت ها 
و سازمان ها به توسعه اوپن كايلين كمك كردند. از 
سوي ديگر بيش از ۱۲ شركت چيني سعي دارند 
سيستم عاملي توسعه دهند كه جايگزين ويندوز و 

سيستم مك او اس اپل شود.

حضور همراه اول در مهماني 
10 كيلومتري عيد غدير

اپراتور اول تلفن همراه كش��ور به مناس��بت عيد 
س��عيد غدير خ��م، در قالب غرفه اي مس��تقل در 
رويداد مهماني ۱۰ كيلومت��ري روز جمعه تهران 
حضور خواهد داشت. به گزارش اداره كل ارتباطات 
شركت ارتباطات سيار ايران، همراه اول به مناسبت 
فرارسيدن عيد س��عيد غدير خم، در مهماني ۱۰ 
كيلومتري روز جمع��ه ۱6 تير ۱۴۰۲ تهران كه به 
همين مناسبت برگزار مي ش��ود، مشاركت دارد. 
همراه اول در اين مراس��م مهماني كه قرار است از 
حدود دو ساعت قبل از نماز مغرب و عشاء در مسير 
ميدان امام حسين)ع( تا ميدان آزادي آغاز شود و 
تا پاسي از شب ادامه داشته باشد، با برپايي غرفه اي 
اختصاصي حضور خواهد داشت. برپايي استيج ويژه 
اجراي برنامه هاي شاد و مناسبتي در كنار كانترهاي 
»اپليكيش��ن ش��اد« و »آكادمي همراه« از جمله 

برنامه هاي غرفه همراه اول در اين روز خواهد بود.
حوزه »خدمات مشتركان« اپراتور اول تلفن همراه 
نيز به منظور پاسخگويي هر چه بهتر و رفع مشكلات 
احتمالي شركت كنندگان در اين رويداد، در كنار 
بخش هاي فرهنگي تدارك ديده ش��ده اين غرفه 
حضور خواهد داش��ت و پذيراي متقاضيان خواهد 
بود. مخاطبان ويژه برنامه هاي استيج همراه اول نيز 
از كودكان تا بزرگسالان هستند كه مي توانند ضمن 
آشنايي هر چه بيشتر با سرويس هاي ديجيتال ارايه 
شده در اين غرفه، از محتواي فرهنگي اين بخش نيز 
بهره مند شوند.  علاقه مندان به حضور و همراهي 
با برنامه هاي تدارك ديده شده توسط نخستين و 
بزرگ ترين اپراتور تلفن هم��راه، مي توانند در بازه 
زماني مذكور به خيابان آزادي، نرسيده به چهارراه 
رودك��ي روب��روي فرماندهي پلي��س راهنمايي و 

رانندگي تهران بزرگ مراجعه كنند.

نبرد با توييتر ايلان ماسك؛ بعد از بلواسكاي، اين بار با تردز متا

اپليكيشني كه نيامده، فيلتر شد

کارفرما : اداره کل راهداری و حمل ونقل جاده ای استان اذربایجان غربی 
آدرس : ارومیه –  خیابان والفجر 2 –  نرسیده به پل میثم -  اداره کل راهداری و حمل ونقل جاده ای استان آذربایجان غربی

- پیمانکاران دارای رتبه حداقل 5 راه و ترابری از سازمان برنامه و بودجه میتوانند در این مناقصه شرکت نمایند. 
پیمانکاران دارای رتبه حداقل 5 راه و ترابری  دارای تایید صلاحیت ایمنی پیمانکاری HSE )اشخاص حقوقی(  از وزارت تعاون کار و رفاه اجتماعی)یا 

اداره کل استانی(
1( تحویل )فروش( اسناد مناقصه از تاریخ 1402/04/13  تا تاریخ  1402/04/17 می باشد .

)www.setadiran.ir فقط از طریق سامانه تدارکات الکترونیکی دولت به آدرس(
2( مهلت ارسال پاسخ فراخوان تا ساعت 10:00 روز دوشنبه مورخ 1402/04/26

3( تاریخ بازگشایی پیشنهادها از طریق سامانه ستاد روز سه شنبه  ساعت 00: 08 مورخ  1402/04/27

شناسه آگهي :1524169آگهی تجديد مناقصات
جمهوری اسلامی ایران
وزارت راه و شهرسازی 

سازمان راهداری و حمل و نقل جاده ای
 استان اذربایجان غربی 

تضمینبرآورد اولیهشماره مناقصهنام پروژهردیف

  بهسازی و آسفالت راه روستایی گوی آغاج به قره عمر شهرستان 1
03138.668.160.3346.933.408.017-م-02تکاب  

 آگهی  فراخوان شناسايی مشاور به شماره 3-4-١-1402
شماره فراخوان در سامانه ستاد  2002007000000086

موضوع فراخوان: فراخوان شناسایی و ارزیابی کیفی شرکت های مشاور جهت استفاده از خدمات مهندسین مشاور جهت تجمیع قراردادهای 
خدمات مشترکین در حوزه عملیاتی شرکت توزیع نیروی برق استان فارس

شرکت توزيع نيروی برق استان فارس در نظر دارد نسبت به شناسايی و ارزيابی کيفی شرکت های مشاور جهت مشاوران واجد صلاحيت و عقد قرارداد با شرکت مشاور برنده جهت اجرای عمليات فوق 
اقدام نمايند. لذا شرکت های مشاور بايستی بر طبق تاريخ های مندرج در بند دو اين آگهی ، نسبت به دريافت مدارک اقدام ، سپس بر طبق تاريخ مندرج در بند پنج ذيل نسبت به تحويل کليه مدارک از 

طريق سايت سامانه تدارکات الکترونيکی دولت به آدرس   www.setadiran.ir  اقدام نمايند. 
لازم به ذکر است به مدارک تحويلی مخدوش و يا ناقص و مدارکی که بعد از تاريخ ۱۴۰۲/۰۵/۰8 به صورت فيزيکی تحويل شوند ترتيب اثر داده نخواهد شد. 

1-نشانی برگزار کننده فراخوان: 
 شيراز، خيابان معدل غربی، حدفاصل خيابان فلسطين و ملاصدرا، ساختمان ۱۴۷، شرکت توزيع نيروی برق استان فارس، امور تدارکات  تلفن ۳۲۳۱86۱۷-۰۷۱ و ۰۷۱-۳۲۳۱۷869

2- زمان دریافت اسناد: از تاريخ ۱۷/ ۱۴۰۲/۰۴  لغايت ۲۲/ ۱۴۰۲/۰۴  به مدت ۵ روزکاری می باشد.
3- آدرس محل دریافت اسناد : دسترسی به اسناد  ارزيابی کيفی شرکت های مشاور از طريق  سامانه تدارکات دولت به آدرس  www.setadiran.ir، اطلاع ازآگهی فراخوان از طريق سايت 
معاملات توانير به نشانی https://wamp.tavanir.org.ir/tender/main و سايت شرکت توزيع نيروی برق استان فارس به آدرس  www.farsedc.ir  و سايت پايگاه ملی مناقصات به 

آدرس www.iets.mporg.ir  امکان پذير می باشد. لازم به ذکر است بارگذاری اسناد از طريق سامانه تدارکات دولت الزامی می باشد.
4-آدرس محل بارگذاری اسناد : در سامانه تدارکات دولت می باشد.

 5- زمان بارگذاری اسناد در سامانه تدارکات دولت : حداکثر تا ساعت ۱۰ صبح  روز يکشنبه   مورخ ۱۴۰۲/۰۵/۰8  می باشد.
6- زمان بازگشایی اسناد:  راس ساعت ۱۱ روز  يک شنبه   مورخ ۱۴۰۲/۰۵/۰8  می باشد.

7- واحد بررسی کننده اسناد: هيات انتخاب مشاور و کميته منتخب ارزيابی شرکت توزيع نيروی برق استان فارس می باشد.
8-الزامات شرکت کنندگان:گواهی صلاحيت خدمات مشاوره  از سازمان برنامه و بودجه کل و کشور مندرج در متن اسناد  الزامی است . 

9-محل اجرای پروزه:  درسطح شهرستان های استان فارس می باشد. 
10-روش انتخاب مشاور بر اساس )QCBS ( می باشد.

۱۱-متقاضيانی که حداکثر تا روز يکشنبه  مورخ  ۱۴۰۲/۰۵/۰8 مدارک را بارگذاری نمايند مورد ارزيابی قرار گرفته و شرکت هايی که حداقل امتياز ارزيابی کيفی لازم )6۰(  را کسب نمايند توسط 
شرکت توزيع نيروی برق استان فارس در ليست کوتاه مشاوران تاييد صلاحيت شده برای اجرای عمليات موضوع اين فراخوان قرار گرفته و از ايشان جهت فرآيند انتخاب مشاور عمليات مربوطه دعوت 
به عمل می آيد. لازم به ذکر است کليه مدارک و اسناد ارزيابی بايستی به امضاء دارندگان مجاز حق امضاء رسيده و به مهر شرکت متقاضی ممهور گردند، همچنين بايستی منضم به امضاء ديجيتال باشند 

شرکت توزیع نیروی برق استان فارسو اطلاعات ارسالی بايستی صحيح و کامل بوده و مدارک مندرج در اسناد ارزيابی نيز به طور کامل ارسال گردند.  

نوبت اول

شناسه آگهي :1523115 شرکت توزیع نیروی برق 
استان فارس

)سهامي خاص(

در اجرای ماده 3 قانون و ماده 13آئین نامه اجرایی قانون یاد شده اسامی 
افرادی که اسناد عادی یا رسمی آنان در هیات مستقر در اداره ثبت اسناد 
و املاک بجنورد مورد رسیدگی و تائید قرار گرفته جهت اطلاع عموم در 
دونوبت به فاصله 15روز در دو نش�ریه آگهی های ثبتی )کثیرالانتشار و 

محلی( به شرح ذیل اگهی می گردد :
بخش دو بجنورد پلاک 93_ اصلی اراضی ازون بیجه

1-ششدانگ یک قطعه زمین مزروعی در قسمتی از پلاک شماره 93 اصلی 
فوق به مساحت 17440.96 متر مربع ابتیاعی آقای عباسقلی قدرتی از محل 
مالکیت رسمی غلامحسین عباسی برابر رای شماره 1464_1402 مورخ 

1402/04/07 _کلاسه 0485_1401 
لذا بدین وسیله به فروشندگان و مالکین مشاعی و اشخاص ذینفع در آرای 
اعلام شده ابلاغ می گردد چنانچه اعتراضی دارند باید از تاریخ انتشار آگهی 
و در روستاها از تاریخ الصاق درمحل تا دوماه اعتراض خود رابه اداره ثبت 
محل وقوع ملک تسلیم و رسید اخذ نمایند معترضین باید ظرف یک ماه 
از تاریخ تسلیم اعتراض مبادرت به تقدیم دادخواست به دادگاه عمومی 
محل نمایند و گواهی تقدیم دادخواست به اداره ثبت محل تحویل دهند در 
صورتی که اعتراض در مهلت قانونی واصل نگردد یا معترض گواهی تقدیم 
دادخواست به دادگاه عمومی محل ارائه ننماید اداره ثبت مبادرت به صدور 
سند خواهد نمود ضمنا صدور سند مالکیت مانع از مراجعه متضرر به دادگاه 

نخواهد بود . شناسه آگهی :1522878
تاریخ انتشار نوبت اول : 1402/04/17
تاریخ انتشار نوبت دوم : 1402/05/02

آگهی آراء هيات حل اختلاف موضوع ماده 
يک قانون تعيين تکليف وضعيت ثبتی اراضی و 

ساختمان های فاقد سند رسمی

اکبر اقبالی_رییس ثبت اسناد و املاک منطقه یک بجنورد

نظر به اینکه خانم سیده فاطمه عبدی به وکالت از آقای مجید محمدنژاد )باوکالتنامه 
شماره 17095 تنظیمی دفترخانه 339 مشهد ( به استناد دو برگ استشهادیه گواهی 
امضا شده منضم به تقاضای کتبی جهت دریافت سند مالکیت المثنی نوبت اول به این 
اداره مراجعه و مدعی اس�ت که ش�ش دانگ پلاک 96740 فرعی از 4 اصلی بخش 09 
مشهد به علت سهل انگاری مفقود شده و لذا با بررسی سیستم جامع املاک و پرونده 
الکترونیک معلوم گردید ش�ش دانگ اعیان با شماره مس�تند مالکیت 9524 تاریخ 
1397/05/07 دفترخانه اسناد رسمی شماره 260 شهر مشهد استان خراسان رضوی، 
موضوع سند مالکیت اصلی به شماره چاپی 239341 سرب ب سال 96 با شماره دفتر 
الکترونیکی 139720306004027513 ثبت گردیده است سند مالکیت تسلیم شده 

است، سیستم جامع املاک بیش از این حکایتی ندارد.
لذا به استناد مفاد ماده 120 آئین نامه قانون ثبت مراتب یک نوبت آگهی و متذکر می گردد 
هرکس نسبت به ملک مورد آگهی معامله انجام داده یا مدعی وجود سند مالکیت نزد 
خود می باشد، بایستی ظرف ده روز از تاریخ انتشار این آگهی اعتراض کتبی خود را به 
پیوست اصل سند مالکیت یا سند معامله رسمی به این اداره تسلیم نماید بدیهی است 
در صورت عدم اعتراض در مهلت مقرر و یا وصول اعتراض بدون ارائه س�ند مالکیت یا 
سند معامله رسمی نسبت به صدور سند مالکیت المثنی و تسلیم آن به  متقاضی اقدام 

خواهد شد. م الف 414

آگهی فقدان سند مالکيت

عباس جهانی فر
رئیس ثبت اسناد و املاک منطقه دو مشهد

 سامانه پيامكي روزنامه تعادل 
به شماره  30005320 در دسترس شماست 

مخاطبان عزیز مي توانند نظرها، انتقادات و پیشنهادهاي خود 
درمورد مطالب مختلف روزنامه را با ذكر جزئیات به این سامانه 

پیامك نمایند. 

شركت سهامي آب منطقه اي بوشهر در نظر دارد به منظور اجراي پروژه ذیل كه بر اساس فهرست بهاي پایه سال 1402 برآورد گردیده مطابق مشخصات زیر نسبت به انتخاب پیمانكار ذیصلاح اقدام نماید، لذا 
از كلیه پیمانكاران واجد صلاحیت كه داراي سابقه كاري مرتبط هستند دعوت مي شود از تاریخ  1402/04/17تا تاریخ  1402/04/19ساعت 12 براي خرید اسناد ارزیابي كیفي و اسناد مناقصه به سامانه ستاد به 

آدرس www.setadiran.ir مراجعه نمایند.

1- قیمت خرید اسناد ارزیابي و مناقصه مبلغ4/000/000  ریال مي باشد كه مي بایست به حساب شماره IR 630100004001103403018818 به نام تمركز وجوه درآمد شركت آب منطقه اي بوشهر نزد بانك مركزي 
جمهوري اسلامي ایران و شناسه حساب 315103473295010000000000000000

واریز و فیش واریزي آن همراه با درخواست شركت در مناقصه تحویل گردد.
2- ضمانتنامه شركت در مناقصه مي بایست به صورت ضمانتنامه بانكي یا واریز وجه نقد به شماره حساب IR 040100004001103406375983 و شناسه حساب 941295010100000000000000000000 به نام تمركز 

سپرده جاري شركت آب منطقه اي بوشهر نزد بانك مركزي جمهوري اسلامي ایران ارایه گردد.
3- آخرین مهلت بارگذاري مدارك به صورت الكترونیكي در سامانه ستاد تا ساعت 9 صبح روز شنبه مورخ 1402/04/31 مي باشد. 

توجه: تنها پاكت الف )تضمین شركت در مناقصه( علاوه بر فایل الكترونیكي مي بایست به صورت فیزیكي به دبیرخانه محرمانه شركت آب منطقه اي بوشهر )دفتر حراست( تحویل گردد.
4 -پاكت ها در ساعت 10 صبح روز شنبه مورخ  1402/04/31گشوده خواهد شد. حضور یك نفر نماینده از طرف پیشنهاد دهندگان در جلسه افتتاح آزاد است.

5- هزینه درج آگهي در دو نوبت به عهده برنده مناقصه مي باشد.
6- به پیشنهادات فاقد امضاء )دیجیتالي(، مشروط و مخدوش مطلقاً ترتیب اثر داده نخواهد شد.

7- كلیه اسناد ارزیابي و مناقصه و مدارك ارایه شده مي بایست به مهر )الكترونیكي( و امضاء مجاز )دیجیتالي( تعهدآور برسد.
8- ارایه كد شناسایي ملي الزامي مي باشد.

9- ارایه گواهي صلاحیت ایمني توسط پیمانكاران الزامي مي باشد.
10- مدت اعتبار پیشنهاد قیمت: 3 ماه

نوبت اولآگهي مناقصه عمومي همزمان با ارزيابي كيفي )فشرده(
شركت سهامي  آب منطقه اي بوشهر

مدت محل اجرامبلغ برآورد اولیهموضوع مناقصهشماره فراخوانردیف
تضمین شركت در رشته و حداقل پایهاجرا

مناقصه )ریال(
 محل تامین 

اعتبار

نگهداري و تعمیرات )لایروبي( 12002001431000012
 استان بوشهر، 121/264/096/708زهكش هاي شبكه آبپخش

بهره برداري و نگهداري از شبكه هاي 12 ماهشهرستان دشتستان
استاني6/064/000/000آبیاري و زهكشي رتبه یك

فرشاد مومني در مراسم نكوداشت مرحوم مصطفي عالي نسب از لايحه برنامه هفتم توسعه انتقاد كرد
قاعده گذاري معطوف به منافع ملي باشد نه گروه هاي خاص

هجدهمين سال نكوداشت مرحوم مصطفي عالي نسب، 
تأثيرگذارترين عضو ش��وراي اقتص��اد در دهه اول پس 
از انقلاب، فرصتي بود تا بار ديگر، فرش��اد مومني، استاد 
اقتصاد دانشگاه علامه طباطبايي رويه هاي غلط حاكم 
بر تصميم گيري ها و تصميم سازي هاي اقتصاد ايران را 
نقد كند. به باور او، اقتصاد ايران به بازس��ازي ساختاري 
سيس��تم نياز دارد اما اين بلوغ در س��ند لايحه برنامه ۷ 

متجلي نشده است.
مراس��م هجدهمين سال نكوداش��ت مرحوم مصطفي 
عالي نسب، تأثيرگذارترين عضو شوراي اقتصاد در دهه 
اول پس از انقلاب، با موضوع »عالي نسب و آينده  توسعه 

در ايران« در موسسه دين و اقتصاد برگزار شد.
 به گزارش ايلنا، در اين مراسم فرشاد مومني، اقتصاددان و 
استاد دانشگاه، در مورد مرحوم عالي نسب گفت: مرحوم 
عالي نسب به مانند محمد يونس، متفكر و رهبر جامعه 

مدني بنگلادش��ي، به دنبال حذف فقر، عقب ماندگي و 
استثمار بود و باور داشت در جامعه اي كه ربا وجود دارد 

امكان تحقق عدالت و استقلال نيز وجود ندارد.
وي با اش��اره به نقش قوه قضاييه در عملك��رد اقتصاد، 
تصريح كرد: در كشوري كه قوه قضاييه آسيب پذير باشد 
و زمينه فساد و عدم شفافيت در آن ديده شود رسيدن به 
اقتصاد شكوفا دشوار است. مرحوم عالي نسب در دعوايی 
كه با يك شركت خارجي داشتند باوجود اينكه كمپاني 
طرف دعوا اصرار داشت كه موضوع در دادگاه هاي ايران 
حل و فصل شود، عالي نسب تلاش كردند كه اين موضوع 
در كش��وري بي طرف و از سوي يك مرجع صالحه مورد 

بررسي قرار بگيرد.
مومن��ي ادام��ه داد: بس��ياري از عزيزان نام س��يد رضا 
فيروزآبادي، روحاني نيك انديش��ي ك��ه در دوره دكتر 
مصدق فعاليت سياس��ي مي كردند را ش��نيده ايد. وي 

به عش��ق دفاع از مصدق در برابر مخالفانش به كس��وت 
نمايندگي مجلس تن دادند و وقتي مصدق حصر و حبس 
بودند به ديدار مرح��وم بروجردي مي روند و از ايش��ان 
مي خواهند كه براي رفع حصر مرحوم مصدق تلاش كنند 
كه آقاي بروجردي در ج��واب به فيروزآبادي مي گويند 
»كاري ك��ه مصدق ك��رد فراتر از حد و توان من اس��ت. 
وي پنجه در پنجه منافع انگلس��تان كرد و اين موضوع 
فراتر از توان من است«. استاد دانشگاه علامه طباطبايي 
عالي نسب را جزو هم مسلكان مصدق معرفي كرد و افزود: 
كمر اقتصاد و جامعه را فساد گسترده شكسته و تعارض 
منافع اقتصاد را فلج كرده است؛ قاعده گذاري بايد معطوف 
به منافع ملي باشد نه معطوف به منافع گروه هاي خاص.

وي افزود: در ۱۰ سالي كه ايشان در دفتر نخست وزيري 
رفت و آمد داشتند در موضوعي من را شاهد گرفتند و در 
جمعي از من پرسيدند كه آيا در مدتي كه من در نخست 

وزيري بودم، آيا ديديد كه شخصي از نزديكان و بستگان 
من پا در دفتر نخس��ت وزيري بگذارند؟ كه من در پاسخ 
گفتم خير نديدم. آيا اين گمان وجود دارد كه اين اقدام 
تصادفي باشد؟ خير، پش��ت اين اقدام حجم عظيمي از 
دانايي تاريخي نهفته اس��ت. عالي نسب معتقد بود اگر 
چشم منافع شخصي را كور كنيم مي توانيم براي منافع 

ملي مفيد باشيم.
وي با بيان اينكه نبايد از اصول پايه و سرنوشت ساز توسعه 
عدول كنيم، تصريح كرد: اصول ثابت در همه تجربه هاي 
موفق توس��عه قابل مش��اهده اس��ت و دولت مهندس 
ميرحس��ين موس��وي نماد تمام عيار دولت توسعه گرا 
هس��تند. افرادي بر اين باورند كه اس��تراتژي هاي زمان 
جنگ و غيرجنگ متفاوت هستند اما آيا درست است كه 
در شرايط غيرجنگي، كشور و اقتصاد با فساد گسترده و 
دلالي اداره شود؟ بدون ترديد اين مسيرها راه نجات ايران 

نخواهد بود. اين اس��تاد دانشگاه با تاكيد بر اينكه برخي 
سوراخ دعا را گم كرده اند، گفت: ارتقای توليد بايد اصل 
قرار گيرد. اشتغال زايي با موعظه امكان پذير نيست، مرحوم 
مطهري اقتصاد را نقد مي كنند اما آن را بي اهميت جلوه 
نمي دهند. بايد امنيت اقتصاد و معيشت مردم فراهم شود 

و با عنايت خداوند مردم راه حق را انتخاب خواهند كرد.
وي با بيان اينكه نوعي ترويج حساسيت زدايي نسبت به 
سرنوش��ت بنگاه هاي توليدي در دستور كار قرار گرفته 
اس��ت، اضافه كرد: برخي با افتخار از واردات خودروهاي 
كاركرده س��خن گفتند و برخي رس��انه ها ني��ز از آن به 
عنوان يك حماسه ياد كردند، اين سخنان نشان مي دهد 
ك��ه اقتصاد به نفع غيرمولدها لو رفته اس��ت. از اين رو به 
بازسازي ساختاري سيستم نياز داريم و اين بلوغ در سند 
لايحه برنامه ۷ متجلي نشده و اميد است كه با مرام مرحوم 

عالي نسب ها اقتصاد و جامعه روي ريل بالندگي بيفتد.
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تعادل|
»تصميمات اتخاذ شده، عليه توليد هستند.«، »مراجع 
تصميم گي��ري و قانون گذاري كارشناس��ان صنعت 
و توليد حض��ور ندارند، تصميمات پش��ت درب هاي 
بسته گرفته مي ش��ود كه به بن بست مي رسد.«، »در 
حال حاضر س��تاد رفع موانع توليد براساس قوانيني 
شكل گرفته كه صنعتگر نمي داند اينها كجا هستند 
و چ��ه مي كنند؟«، »وزارت اقتص��اد هيچ توجهي به 
از دست رفتن س��رمايه توليدكنندگان نمي كند.«، 
»توليد كننده در ش��هرك هاي صنعتي مي بيند كه 
نمي تواند با اين شرايط توليد كند.« »تمام فشار كشور 
در حوزه توليد است اما هيچ يارانه اي به توليد اختصاص 
داده نمي ش��ود.«، »با افزايش قيمت و تورم، بازارهاي 
صادراتي را يكي يكي از دست مي دهيم«، »بازارهاي 
صادراتي ايران را تركيه، چين روسيه گرفته اند«، »با 
افزايش قيمت ها و ت��ورم، توليدكنندگان نمي توانند 
رقاب��ت كنند.«، » با وجود نياز كش��ورهاي اطراف به 
مبلمان اي��ران و فرصت ۵۰۰ميلي��ون دلاري، ۵۰ تا 
۶۰ ميليون دلار صادرات به كشورهاي آسياي ميانه، 
عراق، افغانستان و عمان داريم«؛ اين موارد تنها بخشي 
از مش��كلات و چالش هايي بود ك��ه توليدكنندگان 
و صنعتگ��ران در هماي��ش فرصت ه��اي تج��اري و 
سرمايه گذاري در صنعت مبلمان، به آن اشاره كردند. 
فعالان اي��ن حوزه مي گويند: تنه��ا راه بازپس گيري 
سهم مان از اين بازار، از مسير با كاهش هزينه هاي حمل 
و نقل، همراهي دستگاه ها در كاهش هزينه ها و حمايت 

از توليد داخلي مي گذرد. 

   بي توجهي وزارت اقتصاد
 به نابودي سرمايه توليدكنندگان 

پانزدهم تيرماه، نخستين همايش فرصت هاي تجاري و 
سرمايه گذاري در صنعت مبلمان با رويكرد صادرات در 
محل دايمي نمايشگاه هاي بين المللي تهران با حضور 
مقامات دولتي و فعالان اين حوزه برگزار شد. رييس 
اتحاديه درودگران و مبل سازان تهران در اين همايش 
با اشاره به چالش هاي صنعت مبلمان در ايران گفت: 
چالش حال حاضر صنعت، مواد اوليه است كه صنعت 
مبلمان هم از اين امر مستثني نيست و در تامين پارچه، 
چوب، فوم و اس��فنج، ام دي اف و نئوپان، يراق آلات با 
مشكلاتي روبرو است. عليرضا عباسي با بيان اينكه مواد 
اوليه وارداتي ارزان تر از توليد داخلي است، گفت: پارچه 
وارداتي با عوارض، حمل و نقل و موارد ديگر ارزان تر از 
توليدات داخلي است، اما به بهانه حمايت از توليدات 
داخلي جلوي واردات را مي گيرند، منع واردات باعث 
ايجاد انحصار مي ش��ود و در نتيجه ب��ه هر نحوي كه 

بخواهند محصول را قيمت گذاري مي كنند.
وي ادامه داد: حدود ۲ يا ۳ س��ال پيش قشر كارمند و 
كارگر جامعه مبل راحتي و معمولي را ۱۰ تا ۱۵ ميليون 
تومان خريداري مي كردند، ولي هم اكنون بايد ۳۵ تا 
۴۰ ميليون تومان ب��راي خريد همان مبلمان هزينه 
كنند، تهيه پارچه مبل راحتي ۱۲ تا ۱۵ ميليون هزينه 
دارد، چرا بايد اينطور باشد كه قدرت خريد مردم براي 
هنر� صنعتي كه ۱۰ درصد اش��تغال كشور را به خود 

اختصاص داده است به شدت پايين بيايد.
عباسي تاكيد كرد: تصميمات اتخاذ شده اكثرا عليه 
توليد هستند. براي مثال وزارت اقتصاد هيچ توجهي 
به از دست رفتن سرمايه توليدكنندگان نمي كند. در 
شهرك هاي صنعتي توليد كننده مي بيند كه نمي تواند 
با اين شرايط توليد كند. تمام فشار كشور در حوزه توليد 
است اما هيچ يارانه اي به توليد اختصاص داده نمي شود. 
به گفته رييس اتحاديه درودگران و مبل سازان تهران؛ 
هم اكنون ۶۰ هزار واحد صنفي و ۲ هزار واحد صنعتي 

در صنعت مبلمان فعال هستند. 

   موانع توليد وصادرات كدامند؟ 
رييس اتحاديه درودگران و مبل سازان تهران با تاكيد بر 
اينكه توليد مبلمان حال خوشي ندارد، افزود: در سراسر 
دنيا كشورهاي توسعه يافته و در حال توسعه صنعت 
مبلمان را به لحاظ اشتغالزايي و زودبازدهي حمايت 
مي كنند، اما اين صنعت در كش��ور ما كم كم در حال 
رها شدن است. عباسي افزود: پيشنهاد من به عنوان 
متولي اين صنعت به دولت اين است كه براي راه اندازي 
توليد، صنعت و ايجاد بازار خريد بايد همه جور يارانه 
و تسهيلات را به تامين كننده هاي داخلي اختصاص 
دهن��د و كاري كنند كه مواد اوليه ب��ا قيمت خوب و 
مناسب و با نظارت به دست توليد كننده برسد و واردات 
را هم آزاد كنند تا رقابت ش��كل بگيرد. وي با اشاره به 

ظرفيت هاي صادراتي مبلمان، گفت: با افزايش قيمت، 
بازارها را از دست مي دهيم و با وجود نياز جمعيت ۵۰۰ 
ميليوني كشورهاي اطراف به مبلمان ايران، مشاهده 
مي كنيم كه بازارهاي ما را كش��ورهاي تركيه و چين 
گرفته اند، زيرا قيمت ها افزايش يافته و ما نمي توانيم 
رقابت كنيم. اين فعال صنعتي با انتقاد از بي توجهي 
به توليد گفت: در حال حاضر س��تاد رفع موانع توليد 
براساس قوانيني شكل گرفته، اما من نمي دانم اينها 
كجا هستند و چه مي كنند، در واقع مشكل اين است 
كه در مراجع تصميم گيري و قانون گذاري كارشناسان 
صنعت و توليد حضور ندارند، تصميماتي گرفته مي شود 
كه به بن بس��ت مي رسد. عباسي با اشاره به پيشرفت 
طراحي و كيفيت مبلمان ايراني در مقايس��ه با نمونه 
خارجي گفت: حداق��ل صادرات ما بايد ۵۰۰ ميليون 
دلار باش��د، اما الان در ح��دود ۵۰ تا ۶۰ ميليون دلار 
صادرات به كشورهاي آسياي ميانه، عراق، افغانستان 
و عمان داري��م و افزايش قيمت و تورم باعث كاهش و 

حتي مانع صادرات شده است.

   راه دسترسي به بازارها؟
در بخش بعدي اين رويداد، رييس كميسيون صادرات 
اتحادي��ه مبلمان ايران هم با اش��اره ب��ه فرصت هاي 
بي ش��ماري كه در صنعت مبلمان ايران وجود دارد، 
اظهار ك��رد: صنعت مبلمان ايران فرصت خوبي براي 
سرمايه گذاران خارجي است. اتحاديه نيز مي تواند با 
تكميل اطلاعات خود آن را در اختيار علاقه مندان قرار 
دهد.  رضا نجفي افزود: دسترسي به بازار توسط اتحاديه 
آسان تر است و اتحاديه مي تواند هيات هاي تجاري را 
به ايران دعوت كند. اگر شركت خارجي يا سرمايه گذار 
داخلي براي همكاري راغب باش��د مي تواند در زمينه 
مشاوره، س��رمايه گذاري و.. . با اتحاديه همكاري كند. 
وي با اش��اره به توقعات اين صنف از مقام هاي دولتي 
گفت: توقع ما از دوس��تان دولتي تسهيل گري است. 
ش��ايد قدم هاي اول براي واحدها س��اده نباشد و اين 
نيازمند كمك دولت است. رييس كميسيون صادرات 
اتحاديه مبلمان ايران با تاكيد بر اينكه مبلمان به علت 
حجيم بودن، مشكلاتي در حمل و نقل دارد، بيان كرد: 
در اين زمينه نيز نيازمند كمك دولت هستيم. به لحاظ 
هزينه هاي حمل و نقل و بيمه نيز دولت بايد براي ورود 

به بازار جهاني به ما كمك كند.

   در حوزه صادرات موفق نبوديم؟ 
مديرعامل س��ازمان صنايع كوچك و ش��هرك هاي 
صنعتي ايران در نخستين همايش فرصت هاي تجاري 
و سرمايه گذاري در صنعت مبلمان با اشاره به پتانسيل 
و چالش هاي اين حوزه گفت: همه ما مي دانيم كه لازمه 
توسعه اقتصادي كشور و اشتغال و صادرات خوب توليد 
است. يكي از بخش هايي كه مي تواند صادرات خوبي 

داشته باشد صنعت مبلمان و چوب است. 
علي رس��وليان افزود: دولت هم با ممنوعيت واردات 
برخي از اين محصولات توانسته بستر توليد را فراهم 
كند. بي��ش از ۸۵ درصد نياز كش��ور در اين حوزه در 

داخل توليد مي شود . وي ادامه داد: بيش از ۶۵ درصد 
توليدات اين حوزه توس��ط چند كشور محدود انجام 
مي شود. لذا مي توان در اين زمينه موثر عمل كرد. برخي 
از كش��ورها در اين سال ها خيلي موفق بودند و بايد با 
آنها نيز تعامل و مذاكره كرد. رسوليان تاكيد كرد: ۹۰ 
هزار كارگاه در اين حوزه فعاليت مي كنند كه نيازمند 
كمك و تقويت هستند. البته ما در حوزه صادرات موفق 
نبوده ايم. ما در سازمان صنايع كوچك تلاش خواهيم 
كرد تا خوش��ه هاي صنعتي حوزه مبلمان را تقويت 
كنيم. تقريبا ۱۵ خوشه صنعتي در كشور شناسايي و 
اجرا شده اند. ما بايد بر روي زنجيره هاي ارزش تمركز 
كنيم و با الگوي خوش��ه هاي صنعتي جلو برويم. وي 
اضافه كرد: ما بايد نواحي صنعتي ويژه را در مناطقي 
كه پتانسيل وجود دارد تقويت و منابع لازم را تقويت 
كنيم. نمايشگاه هاي تخصصي نيز مي توانند بسيار به 
ما كمك كنند. من اينجا اعلام آمادگي مي كنم تا در 
اين زمينه فعاليت كني��م. مديريت صادرات با كمك 
اتحاديه تقويت خواهد شد. رسوليان گفت: ما آماده ايم 
تا در زمينه مشكلاتي نظير مواد اوليه و امكانات اوليه 
نيز تا جايي كه ممكن اس��ت با واحدها و شهرك هاي 

صنعتي همكاري و از آنها حمايت كنيم.

   بازگشايي دروازه هاي جديد
براي صادرات

دبير همايش فرصت هاي تجاري و سرمايه گذاري در 
صنعت مبلمان، نيز طي ايراد سخناني در اين رويداد 
گفت: ما با تمام تحريم ها و خود تحريمي ها جنگيده ايم 
و فرصت هايي جديدي خلق كرده ايم و به طور قطع با 
استمرار اين طريق، از هيج كوششي فروگذار نخواهيم 
كرد. پيمان پژوهنده همچنين حض��ور نمايندگان 
پنجاه نفره از كشورهاي خارجي در اين نمايشگاه را به 
فال نيك گرفت و گفت: اين گروه از كشور هاي عمان، 
لبنان، قطر و امارات، روسيه، پاكستان، افغانسان، اقيلم 
كردستان و ازبكستان و… بودند كه با توجه به رويكرد 
صادرات محور اين همايش، اتفاقي ارزنده محس��وب 
مي ش��ود و با تعامل و تبادل نظر، مي تواند دورازه هاي 
جديدي را به روي ما باز كند. مديرعامل گروه اطلس، 
با بيان اينكه كشو هاي همسايه در منطقه، بازار خوبي 
براي صنعت مبل كشور است، يادآور شد: بايد تلاش 
كنيم سهم كشورمان را از اين بازار پس بگيريم و اين 
ميسر نمي شود، مگر با كاهش هزينه هاي حمل و نقل، 
همراهي دس��تگاه ها در كاهش هزينه ها و حمايت از 
توليد داخلي. پژوهنده در بخش پاياني اظهارات خود 
تأكيد كرد: رويكرد صادرات محور، صنايع كوچك را از 
بحران خارج مي كند و ما در اين مسير گام بر مي داريم.

   ريسك سياسي
صادرات را تحت الشعاع قرار دهد

در بخ��ش ديگ��ري از اي��ن هماي��ش، ايران��ي عضو 
هيات مديره بانك تعاون با اش��اره ب��ه اينكه در حوزه 
صادرات چالش  ه��اي گوناگوني وجود دارد، گفت: در 
صادرات يك رقابت ايجاد مي ش��ود و اين فرصت را به 

صنعتگر مي دهد تا وارد عرصه گسترده تري شود. وي 
گفت: شايد اولين مزيت صادرات مزيت رقابتي باشد. 
قطعا براي رس��يدن به اين هدف بايد كاهش هزينه 

داشته باشيم. هزينه توليد مانعي بر سر رشد است.
ايراني ادامه داد: در امر صادرات مي توان ارزآوري خوبي 
براي كشور داش��ت. گسترش دامنه ارتباط جهاني از 
ديگر مزاياي تقويت صنعت مبلمان است. ايران بخش 
عمده اي از سهم خود در بازار مبلمان جهان را در دو سه 
قرن اخير از دست داده است. در دهه اخير اتفاقات بدي 
نيفتاده و نسبتا خوب بوده اما همچنان كار سنگين و 
بزرگي پيش روي ماست. ايراني، تاكيد كرد كه بخش 
خصوصي مي تواند تعارض��ات بين المللي را كاهش 
دهد و در اين زمينه كمك كننده باشد. وي با اشاره به 
مهم ترين ريسك هاي اين حوزه اظهار كرد: مهم ترين 
ريسك حوزه مبلمان ريسك سياسي است. اين ريسك 
هميش��ه مي تواند صادرات را تحت الشعاع قرار دهد. 
ريسك قانوني نيز وجود دارد. برخي قانون گذاري ها و 
دستورالعمل ها مي تواند با فعاليت اقتصادي در تعارض 
باشد. ريسك ارز هم كه نيازي به اشاره ندارد. همچنين 

ريسك لجستيك هم وجود دارد كه قابل توجه است.

   پريشاني در حكمراني
در بخش ديگري از اين همايش، نماينده مردم تهران 
و عضو كميسيون صنايع مجلس كه دراين همايش 
حضور يافته بود، در سخناني با اشاره به اينكه صنعت 
مبلمان يكي از بهترين صنايع براي محروميت زدايي 
است گفت: اين صنعت نيازي به اقليم خاصي نيز ندارد 
و فرصت خوبي براي توليد و اش��تغال و كارآفريني در 
مناطق مختلف كشور است. ايزدخواه با تاكيد بر اينكه 
اگر حاكميت به مردم متوسل نشود، رشد شتابان رخ 
نخواهد داد، بيان كرد: دول��ت نمي تواند تمام زواياي 
صنعت را مديريت كند. دولت نمي تواند اش��تغال را 
در اقص��ي نقاط ايران ايجاد كن��د مگر اينكه عامليت 
در دست مردم باش��د. امروز ديگر در دنيا سنديكاها 
و انجمن ها هستند كه در حال كمك به دولتند. دوره 
كار انفرادي گذشته است. وي با اشاره به ظرفيت هاي 
ايران براي جهش در توليد گفت: همه چيز در كشور 
ما فراهم است. چيزي كه مارا لنگ كرده پريشاني در 
حكمراني است  و آن هم به خاطر اين است كه كار را به 
اهلش نسپرده ايم. تصميمات هم زيگزاگي و آشفته اند.  
ايزدخواه با بيان اينكه راه رفع پريش��اني خرد جمعي 
صنعت است، گفت: اگر همين اجزاي موجود با مدل 
نقش آفريني تش��كل هاي توليدي همكاري كنند، 
مشكلات رفع خواهند شد. اينگونه دولت نيز مي تواند 

به اهداف مهم تري بپردازد. 
اين نماينده مجلس گفت: بايد كار روزمره صنعت به 
اهلش سپرده شود. صنعت برادري خود را به كشور و 
نظام ثابت كرده است. ما در برنامه هفتم به طور جد 
پذيراي پيشنهادات توليدكنندگان هستيم و پيگير 
آنها خواهيم بود. ارتباطات خوبي نيز با پارلمان هاي 
كش��ورهاي همس��ايه داريم و آن را بهبود خواهيم 

بخشيد. 
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تشكيل كميته پيگيري
اصلاح قانون نظام صنفي

رييس اتاق اصناف ايران از تشكيل كميته پيگيري اصلاح 
قانون نظام صنفي خبر داد و هم افزايي كسب و كارهاي 
سنتي و آنلاين و تقويت منابع مالي پايدار اتحاديه ها را 
از جمله درخواست هاي اصناف بري تغيير قانون عنوان 
كرد .حسين طاهر محمدي در گفت وگو با ايسنا، درباره 
اصلاحات مد نظر اتاق اصناف درباره قانون نظام صنفي، 
اظهار كرد: اخيرا كميته پيگي��ري اصلاح قانون نظام 
صنفي تشكيل شده تا با نظرخواهي اعضاي نمايندگان 
اتاق ايران در اين رابطه جمع بندي ش��ود. به گفته وي، 
يكي از موضوعاتي كه براي اصلاح مد نظر بوده، بحث 
تغيير سرعت فرهنگ خريد و فروش يا تغييرات دنياي 
مدرنيته و كسب و كارهاي سنتي است. كسب و كارهاي 
نوين و آنلاين بايد با كسب و كارهاي سنتي هم افزايي 
داشته باشند و هر دو رشد كنند. نبايد بين اين دو بخش 
افتراق و فاصله ايجاد شود. طاهر محمدي با بيان اينكه 
ورود روش هاي نوين به كسب و كارها در سال هاي اخير 
مورد توجه قرار گرفته است، گفت: يكي ديگر از موارد 
اصلاح قانون نظام صنفي مربوط به محدوديت حضور 
اعضاي هيات مديره ها در اتحاديه ها و اتاق هاي اصناف 
است. اين موضوع قبلًا هم در مجلس مورد بررسي قرار 
گرفته و نقطه نظرات مختلفي روي آن است، اما هنوز در 
مرحله كارشناسي بوده و به تصميم نهايي نرسيده است . 
رييس اتاق اصناف ايران با بيان اينكه تقويت منابع مالي 
پايدار اتحاديه ها از موارد ديگر اصلاح قانون است، تصريح 
كرد: بايد براي اتحاديه ها منابع مالي پايدار و مستمر ديده 
شود. براي ساير بخش هاي خصوصي منابع مالي خوب 
ديده ش��ده و درخواست اصناف اين است كه بر اساس 
همان الگوها براي اتاق هاي اصناف منابع مالي ديده شود.

تاخير در تخصيص ارز
براي صنعتگران

عضو اتاق بازرگاني ايران در گفت وگو با ايلنا، با اش��اره 
به اهميت صنعت در توس��عه پايدار، گفت: اشتغال، 
كنترل تورم و تعادل بخشي به تراز ارزي نشان مي دهد 
كه توسعه صنعتي براي دستيابي به اقتدار اقتصادي، 
در هر كش��وري ضروري اس��ت. بنابراي��ن، دولت و 
س��ازمان هاي مربوطه بايد از طريق اس��تراتژي هاي 
مناسب و حمايت از صنعت، توس��عه پايدار را ترويج 
و شرايط مس��اعدي براي رش��د و پيشرفت صنعت 
ايجاد كنند.  ابوالفضل روغني با تاكيد بر تدوين سند 
جديد استراتژي توسعه صنعتي، افزود: شاخص هاي 
نامطلوب فضاي كسب وكار نشان مي دهد كه فعاليت 
در صنع��ت با چالش هاي فراواني مواجه اس��ت. اما از 
آنجايي كه صنعتگران به رش��د كش��ور و حفظ روند 
توليد و اشتغال، علاقه دارند با ارايه راهكارهاي نوآورانه، 
زمينه هاي بهبود و پيشرفت را فراهم مي كنند. اقتدار 
اقتصادي كشورها به توان توليد كالاهاي قابل صادرات 
يا كالاهاي داراي جايگاه موثر در زنجيره تجارت جهاني 
باز مي گردد و دولت براي تقوي��ت اين بخش، نيازي 
به تصدي گري ندارد و با حذف موانع دس��ت و پاگير، 
مي تواند زمينه هاي رشد اقتصادي را فراهم كرد.  رييس 
سنديكاي توليدكنندگان كاغذ و مقواي ايران باتاكيد 
صنايع كوچك از نظر قيمت و كيفيت، با صنايع بزرگ 
و قديمي خارجي نمي توانند رقابت كنند، اضافه كرد: 
ابزارهاي تعرفه اي در حد معقول و براي زمان مشخص 
در اين زمان مي تواند صنايع جوان داخلي را تقويت و 
س��پس آنها را وارد رقابت برابر كند. توجه به اين نكته 
ضروري اس��ت كه برخي كش��ورها براي حمايت از 
توليدكنندگان خود، تسهيلات و ترجيحات خاصي را 
در اختيار صادركنندگان قرار مي دهند كه مي توان با 
تعرفه هاي ترجيحي براي واردات، فضاي متعادل تري 
را براي رقابت كالاهاي داخلي فراهم كرد. روغني ادامه 
داد: بر اساس مطالعات شاخص مديران خريد، يكي از 
مهم ترين گلايه هاي توليدكنندگان كشور، دشواري 
تامين مالي در هر دو بخش سرمايه در گردش و نصب 
و توسعه ظرفيت توليد است. در حال حاضر حدود ۳۲ 
درصد منابع بانكي در اختيار بخش توليد قرار مي گيرند 
در حالي كه بخش خدمات سهم حدود ۳۸ درصدي از 
اين منابع را به خود اختصاص مي دهد. اين اعداد در كنار 
نرخ هاي ناعادلانه تسهيلات بانكي براي صنعتگران، 
نشان مي دهد كه توليد، اولويت نخست شبكه بانكي 
نيست. اگر تقويت بنيان هاي توليد صنعتي كشور به 
اولويت تبديل ش��ود از اين رهگذر، مي ت��وان تورم را 
مهار كرد. از س��وي ديگر مي توان با مديريت مطلوب 
بر بورس س��هام، ظرفيت هاي اين بازار مالي را نيز در 
جهت تامين مالي صنايع كشور، بيش از پيش به كار 
گرفت. وي دسترسي به ارز خارجي را يكي از اصلي ترين 
چالش هايي صنايع كشور معرفي كرد و افزود: دسترسي 
به ارز خارجي براي پايداري و نوسازي خط توليد داراي 
اهميت و بايد تسهيل شود. با توجه به نقشي كه صنايع 
كشور در توسعه و صادرات و مديريت واردات بر عهده 
دارند، تخصي��ص ارز به واحدهاي صنعتي، نه تنها بار 
ارزي براي كشور به همراه ندارد، بلكه تراز ارزي كشور 
را نيز بهبود مي دهد. وي با بيان اينكه تامين نيازهاي 
وارداتي صنايع كشور، در گروي ثبت سفارش و پيمان 
سپاري است، تصريح كرد: فرايند اداري پر دردسري 
پيش روي صنعتگران قرار دارد اين در حالي است كه 
پس از تخصيص ارز ممكن اس��ت تامي��ن ارز با ماه ها 
تاخير مواجه ش��ود كه موجب قفل شدن منابع مالي 
توليدكنندگان و ابطال برخي اس��ناد تجاري خواهد 
ش��د. در حالي كه با تسهيل فرايندهاي وارداتي براي 
توليدكنندگان، مي توان تنظيم بازار را با هزينه اي به 
مراتب كمتر از واردات كالاي نهايي انجام داد. رييس 
سنديكاي توليدكنندگان كاغذ و مقواي ايران در پايان 
تصريح كرد: صنعت از طريق ايجاد شغل هاي متعدد 
و متنوع، يكي از مهم ترين منابع اش��تغال در جوامع 
مختلف است. ايجاد شغل هاي صنعتي، باعث بهبود 
شرايط اقتصادي و اجتماعي افراد و كاهش بيكاري در 
جوامع مي شود. اين امر به نوع خود، تاثير بسزايي در 

بهبود شرايط زندگي جامعه دارد.

درخواست تغيير شيوه 
قيمت گذاري در سازمان حمايت

دبيركل انجمن صنايع لوازم خانگي ايران با بيان اينكه 
روش كاس��ت پلاس ك��ه در حال حاضر در س��ازمان 
حمايت اس��تفاده مي شود، درست نيس��ت، گفت: بر 
اساس اين روش، هر چه هزينه  تمام شده محصول در 
واحدي بالاتر باشد، سود آن بيشتر است و بنابراين روش 
بايد اصلاح شود. عباس هاشمي در گفت وگو با ايسنا، 
با اش��اره به مشكلات قيمت گذاري براي بخش توليد، 
گفت: در كشورهاي موفق اقتصادي، الگوهاي صحيح و 
روش هاي دانش محورانه و نتايج آنها را ديديم. نمي توان 
در شرايطي كه نرخ ارز و قيمت مواد اوليه داخلي تحت 
كنترل نيس��ت و در مواردي تاب��ع قيمت هاي جهاني 
است، براي محصول نهايي قيمت گذاري اعمال كرد. 
وي با بيان اينكه اگر قرار است قيمت ها آزاد باشد بايد 
تا زنجيره آخر فرآيند ادامه داشته باشد، تصريح كرد: در 
حال حاضر لازم است قدرت خريد مردم تقويت شود. به 
گفته دبيركل انجمن صنايع لوازم خانگي دولت مي تواند 
بدون تصدي گري، بر بازار نظارت كند. وي با بيان اينكه 
ضوابط قيمت گذاري سازمان حمايت نياز به اصلاح دارد، 
اظهار كرد: روش كاس��ت پلاس كه در حال حاضر در 
سازمان حمايت استفاده مي شود، درست نيست، ادامه 
داد: بر اساس اين روش، هر چه هزينه  تمام شده محصول 
در واحدي بالاتر باشد، سود آن بيشتر است. اين روش 
بايد اصلاح ش��ود. هاشمي همچنين گفت كه تورم در 
بخش لوازم خانگي از ساير بخش ها كمتر است، اما نبايد 
تصميم گيري ها به گونه اي باشد كه سهم اين صنعت از 
كل ارزش افزوده صنعت كم شود. گفتني است تا اوايل 
س��ال ۱۴۰۱ فرآيند قيمت گذاري كالاها به اين شكل 
بود كه تغيير قيمت ۵۰ قلم كالاي اساسي، حساس و 
ضروري مشمول قيمت گذاري پيشين، مستلزم طي 
فرايند قانوني بود. در اصل اين ۵۰ كالا كه گوشت قرمز، 
گوشت مرغ، لبنيات، روغن موتور، پوشاك و لوازم خانگي 
از جمله آنها بود، كالاهاي اساسي بودند كه از نظر سازمان 
حمايت در سبد خانوار نقش بالايي داشتند. بنابراين اگر 
توليد كننده يا صاحب كالايي مي خواست قيمت اين ۵۰ 
كالا را تغيير دهد، اول بايد مستندات تغيير قيمت را به 
سازمان حمايت ارايه مي كرد تا كارشناسي و بعد در ستاد 
تنظيم بازار ابلاغ شود تا افراد بتوانند افزايش قيمت دهند. 
اما مردادماه سال قبل نامه اي از حسين فرهيدزاده، رييس 
س��ازمان حمايت توليدكنندگان و مصرف كنندگان، 
به معاونان وزارت صمت منتشر ش��د كه بر اساس آن 
مقرر شده بود درخواست افزايش قيمت كالاها در دفاتر 
تخصصي وزارت صمت و جهاد كش��اورزي، س��ازمان 
حمايت، كميسيون اقتصادي دولت و ستاد تنظيم بازار 
بررسي و تاييد شود و در نهايت به تاييد رييس جمهوري 
برسد. هر چند اين موضوع كمي بعد از انتشار نامه منتفي 
اعلام شد، اما اظهارات بعدي مسوولان نشان مي دهد 

بخشي از مراحل آن در حال اجراست.

ورود خودروهاي برقي
به حمل و نقل عمومي تا پايان ۱۴۰۲

مع��اون صنايع حم��ل و نق��ل وزارت صم��ت از ورود 
خودروهاي برقي به حمل و نقل عمومي كشور تا پايان 
۱۴۰۲ خبر داد و گفت نمونه هاي اوليه وارداتي خواهد 
بود؛ اما در ميان مدت به طراحي و ساخت محصول ورود 
خواهيم كرد. به گزارش خبرگزاري تس��نيم، منوچهر 
منطقي مع��اون صنايع حمل و نق��ل وزارت صمت در 
پاس��خ به اينكه آيا زيرساخت هاي استفاده از خودروي 
برقي در ايران وج��ود دارد يا خير گفت: اين موضوع در 
گام نخس��ت به يك راهبرد و مطالعه جامع و كامل نياز 
دارد كه خوش��بختانه اين مطالعات از پنج سال قبل در 
معاونت علمي و فناوري شروع شده است. وي افزود: همه 
ذي نفعان اين موضوع مانند وزارت نيرو، وزارت ارتباطات، 
دانشگاه ها، قطعه سازان و صنايع در تمامي جلساتي كه 
پيرامون اين موضوع برگزار شد شركت كردند و نهايتاً به 
يك جمع بندي و نقشه راه اوليه رسيدند. منطقي با اشاره 
به اينكه كشورهاي پيشرفته استفاده از خودروهاي برقي 
را از خودروهاي عمومي شروع مي كنند گفت: هم اكنون 
نقش��ه راه اين موضوع در كش��ورمان تهيه شده و براي 
خودروهاي عمومي نيز تصميم گيري شده است. اين مقام 
مسوول ادامه داد: شهرداري تهران داوطلب شده كه براي 
داشتن هواي پاك، اين كار را انجام دهد و براي پياده سازي 
اين مدل ايس��تگاه هايي را موردمطالعه و بررسي قرار 
داده و هم اكنون در حال ورود به كارهاي اجرايي است. 
منطقي با بيان اينكه شكل گيري مجموعه هاي توليد 
خودروي برقي نيازمند حمايت هاي اوليه است اظهار 
كرد: خوشبختانه ماده اوليه باتري در حجم قابل قبولي 
كشف ش��ده و حتي دو س��ه كمپاني بين المللي نيز از 
كشورهاي مختلف براي س��رمايه گذاري در اين حوزه 
به ما مراجعه كردند. وي گفت: راهبرد اصلي ما در حوزه 
خودروهاي برقي مش��اركت هاي بين المللي در زمينه 
محصول و باتري است كمااينكه هم اكنون دو خودروساز 
خصوصي و دو خودروساز بزرگ شركايي را انتخاب كردند 
و اگرچه در مرحله گفت وگو هستند؛ اما مرحله اي است 
كه مي تواند خيلي سريع به قراردادهاي اجرايي تبديل 
شود. معاون صنايع حمل و نقل وزارت صمت افزود: ما 
سه توليدكننده داخلي اتوبوس در كشور داريم كه يك 
همكار قوي خارجي و يك همكار قوي صنعتي دانشگاهي 
دارند و در حوزه تاكسي نيز ورود كرديم؛ اما به دليل اينكه 
قرار است اين كار در فاز كوتاه مدت و انتهاي سال ۱۴۰۲ 
انجام شود مسلماً نمونه هاي اوليه وارداتي خواهد بود و در 
ميان مدت نيز به طراحي و ساخت محصول ورود خواهيم 
كرد. منطقي در پاسخ به اين پرسش كه آيا توان علمي 
كشور سازگاري با سياست هاي اجرايي در حوزه عرضه 
خودرو دارد ي��ا خير گفت: ما در ميان مدت و بلندمدت 
مسائلي ش��بيه به وضعيت فعلي را نخواهيم داشت و تا 
دو سال آينده بحث هايي مانند اينكه رقابتي هستيم يا 
خير مرتفع خواهد ش��د؛ چون تيراژ توليد داخلي روند 
روبه رشدي را طي مي كند؛ بنابراين بازار خودرو اشباع 
مي ش��ود به طوري كه خودروس��ازان مجبور مي شوند 
محصولات خود را به صورت نقدي و قسطي عرضه كنند.

چرا بازارهاي صادراتي از دست مي روند؟/ صنعتگران تحليل كردند

قوانين عليه توليد

رييس اتاق مشترك ايران و ارمنستان:

بي اعتنايي به نتيجه انتخابات اتاق، جلوه ايران در تجارت خارجي را مخدوش مي كند
رييس اتاق مش��ترك ايران و ارمنستان بي توجهي به 
نتيجه انتخابات اتاق ايران را موجب مخدوش ش��دن 
جلوه اتاق ايران در صحنه بين المللي دانست و خواستار 
پايان دادن به اين فضاسازي ها شد. رييس اتاق مشترك 
ايران و ارمنس��تان با نگاهي به اتفاقات بعد از انتخابات 
هيات رييسه اتاق ايران، تصريح كرد: فعالان اقتصادي 
در صحن��ه تجارت خارجي ب��ا ان��واع محدوديت ها و 
فشارهاي ناش��ي از تحريم مواجه هس��تند، حال زير 
سئوال بردن انتخابات اين نهاد خصوصي كه با عنوان 
تشكل تشكل ها شناخته مي شود، چهره ايران را در بين 
ساير كشورها مخدوش تر مي كند و تداوم اين روند به 
ضرر اقتصاد كش��ور خواهد ب��ود. هرويك ياريجانيان، 
رييس اتاق مش��ترك ايران و ارمنس��تان در گفت وگو 

با »اتاق ايران آنلاين« خواس��تار محترم شمردن رأي 
اعضاي هي��ات نمايندگان اتاق ايران از س��وي دولت، 
مجلس و ساير دس��تگاه ها و اركان كشور، شد و گفت: 
تمامي اعضاي هيات نمايندگان بر اساس مميزي ها و 
شاخص هايي كه توسط هيات عالي نظارت مشخص و 
در قانون و آيين نامه مورد تأكيد قرار گرفته بود، تعيين 
ش��دند. بعد از آن اعضاي هيات نمايندگان از بين خود 
دست به انتخاب زدند، حداقل خواسته آنها، احترام به 
رأيشان است. اين فعال اقتصادي با بيان اين مطلب كه 
فرد منتخب به عنوان رييس اتاق ايران، در دوره قبل، 
نايب رييس بوده و كارنامه شفاف و مشخصي داشته و 
هيات نمايندگان هم با عل��م به همين عملكرد او را به 
عنوان رييس اتاق در دوره جديد انتخاب كردند، گفت: 

اين بي اعتنايي به برگزاري انتخابات و رأي كه داده شده، 
پيام بسيار بدي براي جامعه به دنبال دارد، اگر قرار نيست 
نتيجه انتخابات اتاق ايران، ملاك قرار بگيرد، پس بهتر 
است، با تغيير قانون اعلام شود كه رييس و هيات رييسه 
تشكل تشكل ها بايد انتصابي و با نظر دستگاه هاي دولتي 
و حكومتي مشخص شود. ياريجانيان به قدمت بيش از 
۱۴۰ ساله اتاق ايران و ويژگي اصلي اتاق در طول همه 
اين سال ها يعني استقلال آن اشاره كرد و رويكرد اخير 
نسبت به اتاق ايران را بي سابقه خواند و گفت: اگر اجازه 
ندهيم اتاق ايران، طبق قانون ماموريت ها و وظايف خود 
را دنبال كند و با بي اعتنايي به انتخابات اين نهاد، بخش 
خصوصي را س��ركوب كنيم، سهم ناچيز اين بخش از 
اقتصاد را باز هم كمتر كرده و اين اقدام صددرصد ضد 

توسعه اس��ت. او ادامه داد: انتظار مي رود كه با توجه به 
برگزاري انتخابات و تعيين هيات رييس��ه اتاق ايران، 
اجازه داده ش��ود كه از فرآيند انتخابات خارج شويم تا 
بخش خصوصي بتواند در مسير كمك به قواي سه گانه، 
وظايف مشاوره اي خود را به بهترين شكل ممكن دنبال 
كند. اين فعال اقتصادي تصريح كرد: افرادي كه امروز به 
عنوان اعضاي هيات رييسه و اعضاي هيات نمايندگان 
رأي آوردند، براي ۴ س��ال مامور هس��تند تا مطالبات 
بخش خصوصي كشور را پيگيري كنند، افرادي هم كه 
رأي نياوردند بايد با پذيرفتن اصل انتخابات به همكاران 
خود در راستاي تقويت و انسجام بخش خصوصي كمك 
كنند؛ ج��دل را كنار بگذاريم و ب��راي بالندگي بخش 

خصوصي تلاش كنيم.
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خبرروز

افزايش دماي تهران تا ۴۵ درجه طي هفته آينده
رييس اداره كل هواشناسي استان تهران از افزايش دما تا ۴۵ درجه سانتيگراد در تهران طي هفته آينده خبر داد. به گفته احد 
وظيفه دما روند صعودي دارد. سال گذشته و امسال جزو سال هاي گرم محسوب مي شوند. به طور نسبي دماي هوا از اول مهرماه 
۱۴۰۱ تاكنون به طور ميانگين در كشور ۱.۱ درجه سلسيوس بيش از متوسط بلندمدت بوده است. او افزود: براي هفته آينده 
از ش��نبه تقويت هواي گرم در تهران پيش بيني مي شود. اين افزايش دما در مناطق شمالي به ۴۰ تا ۴۲ درجه سانتيگراد و در 
نيمه جنوبي استان به ۴۲ تا ۴۵ درجه سانتيگراد مي رسد. وظيفه تاكيد كرد: با توجه به اينكه برخي روزها و ساعت ها وزش باد 

شديد وجود دارد، احتمال خيزش گرد و خاك استاني، انتقال گرد و خاك از كشورهاي همسايه مانند عراق نيز وجود دارد. 

جوابیه

به بهانه روز جهاني بيماري هاي مشترك بين انسان و دام

مرگ بيمار مبتلا به تب خونريزي دهنده كنگو
18نفربهبيماري»تبكريمهكنگو«مبتلاشدهاند

تعادل|
 در 6 ج��ولاي ۱88۵، زيست ش��ناس 
فرانسوي لوئي پاس��تور با موفقيت اولين 
واكسن هاري را براي پس��ر بچه اي كه سگي هار او را گاز 
گرفته بود، تزريق كرد. اين واكسن نه تنها از ابتلاي كودك 
به هاري جلوگيري كرد بلكه ج��ان او را نجات داد. هاري 
تنها يك نمونه از بس��ياري از بيماري هاي مشترك بين 
انسان و حيوان است. بيماري هاي قابل انتقال ميان حيوان 
و انس��ان در اصل از گروه باكتري ها، ويروس ها، قارچ ها و 
انگل ها هستند. از مهم ترين بيماري هاي مشترك ميان 
انسان و دام كه در كشور ما ديده مي شود، مي توان به تب 
مالت، سالك، هاري، سياه زخم، كيست هيداتيك و تب 
خونريزي دهنده كريمه كنگو اشاره كرد. از طرفي ديگر به 
دلايل مختلف، خطر ورود بيماري هاي ديگر مانند جنون 
گاوي، تب دره ريفت، آنفلوآنزاي پرندگان و... را نبايد ناديده 
گرفت. انس��ان سالم نقش اساس��ي و پايه اي در سلامت 
جامعه بشري دارد؛ موضوعي كه پايه گذار تمام پيشرفت ها 
و تمدن هاي بشري بوده است. بيماري هاي قابل انتقال 
ميان انس��ان و حيوان، فصل مشترك دو حرفه پزشكي 
و دامپزشكي اس��ت كه از نظر حفظ سلامت و بهداشت 
جوامع انساني و دامي داراي اهميت بسزايي است. نام اين 
دسته از بيماري ها نمايانگر مسووليت مشترك و خطيري 
است كه به طور مشترك به عهده پزشكان و دامپزشكان 
در زمينه پيشگيري، تشخيص و درمان اينگونه بيماري ها 
است. اين بيماري ها علاوه بر وارد آوردن خسارات سنگي�ن 
اقتص�ادي ب�ه دلي�ل از ميان رفتن دام هاي بيمار، سلامتي 

انسان را نيز تهديد مي كنند.

   مهم ترين بيماري هاي مشترك
انسان و دام در ايران

مهم ترين بيماري هاي مش��ترك ميان انس��ان و دام كه 
در كشور ما ديده مي شود، مي توان به تب مالت، سالك، 
هاري، سياه زخم، كيست هيداتيك و تب خونريزي دهنده 
كريمه كنگو اشاره كرد. از طرفي ديگر به دلايل مختلف، 
خطر ورود بيماري هاي ديگر مانند جنون گاوي، تب دره 
ريفت، آنفلوآنزاي پرندگان و... را نبايد ناديده گرفت. خطر 

بيماري هاي قابل انتقال ميان حيوان و انس��ان در ايران 
با وجود كشورهاي آلوده در همس��ايگي ما كه برخي از 
آنها از ثبات سياس��ي لازم هم براي برخ��ورداري از نظام 
سلامت مناسب محرومند، بيشتر است. جدا از وضعيت 
عمومي س��لامت در كشورهاي همس��ايه، قاچاق دام از 
مرزهاي كشورهاي همسايه نيز موجب افزايش بيماري 
سياه زخم در برخي مناطق مرزي كشور شده است. براي 
مقابله با بيماري هاي قابل انتقال ميان حيوان و انس��ان، 
واكسيناس��يون دام و آزمايش از دام ها صورت مي گيرد 
و در مواردي كه لازم باش��د حيوان هاي آلوده كش��تار يا 
معدوم مي شوند و براي كش��تار آنها به دامداران غرامت 

پرداخت مي شود.

   60  درصد بيماري هاي عفوني كه 
به انسان ها منتقل مي شوند، منشأ حيواني دارند

علي ملايي، متخصص بيماري ه��اي عفوني در اين باره 
به »تع��ادل« مي گويد: 6۰ درص��د بيماري هاي عفوني 
كه به انسان منتقل مي شوند منش��أ حيواني دارند. اين 
در حالي اس��ت كه ۲۵ درصد از م��رگ و ميرها در جهان 
به علت بيماري هاي مش��ترك انس��ان و دام است. تب 
كريمه كنگو نيز يكي از اين بيماري هاي مشترك به شمار 
مي رود. او مي افزايد: هر ساله در فصل گرما در مورد ابتلا 
به اين بيماري هشدارهايي داده مي شود اما متاسفانه هر 
بار هم ما با افزايش تعداد مبتلايان به اين بيماري مواجه 
هستيم. مساله اينجاس��ت كه ابتلا به اين بيماري تنها 
مختص كشور ما نيست و امريكا بيشترين ميزان ابتلا به 
اين بيماري و ديگر بيماري هاي مشترك بين انسان و دام 
را به دليل نوع تغذيه دارد. اما فراموش نكنيم كه جمعيت 
اين كشور تقريبا بيش از ۴ برابر جمعيت ايران است.  اين 
پزش��ك در تعريف بيماري مي گويد: تب كريمه كنگو 
نوعي ويروس خونريزي دهنده است كه از طريق ناقلان 
انتقال پيدا مي كند. اين بيماري با رعايت چند اصول ساده 
بهداشتي قابل پيشگيري است. اين بيماري علاوه بر تب 
شديد مي تواند باعث كبودي يا خونريزي شديد بيني در 
اثر بروز اختلالات انعقادي ش��ود. به همين دليل از آن با 
عنوان تب خونريزي دهنده كريمه كنگو نيز ياد مي شود. 

ملايي در بخش ديگري از سخنانش مي افزايد: كارشناسان 
براي نخستين بار اين بيماري را در سال ۱9۴۴ در منطقه 
»كريمه« كشف كردند. آنها بعدا در سال ۱969 متوجه 
شدند كه منبع اصلي آن منطقه كنگو بوده است. امروزه 
محققان آثاري از شيوع تب كريمه كنگو در اروپاي شرقي، 
اروپاي جنوبي، سراسر درياي مديترانه، شمال غربي چين، 

آسيا، آفريقا، خاورميانه و شبه قاره هند يافته اند.

   نخستين شواهد
از بيماري تب خونريزي دهنده در ايران

تب خونريزي دهنده كريمه كنگو بيماري است كه از سال ها 
پيش در ايران شناخته شده بوده و برخي مدعي هستند 
بيماري كه در نواحي شمال شرقي به عنوان حصبه قره ميخ 
معروف است، همين بيماري است. نخستين شواهد مستند 
از وجود نوعي بيماري تب خونريزي دهنده در ايران به سال 
۱3۵۴ باز مي گردد. تقريبا تمام اخبار ضمن اطلاع رساني 
درباره وضعيت اين بيماري در ش��هرهاي ايران يا شرايط 
بيماران تلاش نهادهاي بهداش��تي براي اعزام گروه هاي 
اطلاع رساني به برخي مناطق، چگونگي از دنيا رفتن قرباني 
و درباره روش هاي پيشگيري است. امين اسدي، مشاور 
معاون وزير و مديركل روابط عمومي سازمان دامپزشكي 
كشور چندي پيش در خصوص »شيوع بيماري تب كريمه 
كنگو در كشور« گفت: بنابر اعلام وزارت بهداشت و درمان 
با ش��روع گرما در روزهاي ابتداي تيرماه حدود ۱8 نفر از 
هموطنان عزيز به بيماري تب كريمه كنگو مبتلا شده اند 
كه متاسفانه يك نفر فوت شده اس��ت. از اين رو مي شود 
گفت، عامل اصلي ابتلا به اين بيماري، يك ويروس به شدت 
واگيردار است كه اغلب توسط كنه منتقل مي شود. در واقع 
يك بيماري مشترك ميان انسان و حيوان به شمار مي آيد 
و آثاري از ابتلا به تب كريمه كنگو در دام يا سگ مشاهده 
شده است و به همين دليل مي تواند باعث انتقال سريع تر 
اين بيماري به انسان در اثر تماس با گوشت آلوده يا حيوانات 
اهلي و وحشي شود. بيماري هاي مشترك انسان و حيوان از 
اهميت بسياري برخوردار است به طوري كه اين بيماري ها 
هم از جنبه حفظ سلامت و هم از جنبه اقتصادي، جوامع 

را در معرض تهديد قرار مي دهند. 

    انتقال تب كريمه
از طريق تماس با بافت بدن 

مهدي عمادي، متخصص بيماري هاي عفوني درباره 
بيماري تب كريمه كنگو و علائم آن بيان داشت: تب 
كريمه كنگو يك بيماري مشترك ميان انسان و حيوان 
اس��ت و از طريق نيش كنه كه روي پوست حيوانات 
لانه گزيني كرده اند و از طريق تماس با بافت، گوشت 
و خون حيوان آلوده انتقال پيدا مي كند. اين بيماري 
با علائمي همچون تب، سردرد، تهوع، دانه هاي روي 
بدن، اس��هال، خونريزي از بيني، لثه و دهان، معده و 
روده همراه اس��ت. او در ادامه بيان داشت: كشاورزان، 
دامداران، قصاب ها و افرادي كه در بس��ته بندي مواد 
غذايي فعاليت دارند بيشترين افرادي هستند كه در 

معرض اين بيماري قرار دارند. 

    راه هاي انتقال بيماري
عمادي با برش��مردن راه هاي انتقال اين بيماري گفت: 
انتقال بيماري از طريق گزش كنه يكي از راه هاي مهم ابتلا 
به حساب مي آيد. وقتي كنه آلوده شد آن را به نسل بعد از 
خود نيز منتقل و به اين ترتيب چرخه آلودگي ادامه پيدا 

مي كند. تداوم اين آلودگي مي تواند آلودگي را به مهره داران 
بزرگ مانند دام ها نيز منتقل نمايد. در مناطق وسيعي از 
كشور ما مانند سيستان و بلوچستان، خراسان و اصفهان 
اين كنه عموما در محيط هاي دامي مشاهده مي  شود. اين 
متخصص بيماري هاي عفوني همچنين درباره ذبح دام ها 
نيز گفت: اگر دامي آلوده ذبح ش��ود يا در جريان مواردي 
مانند وضع حمل دام، تماس با خون، ترشحات يا گوشت 
آلوده پيدا شود ويروس مي تواند به انسان منتقل شود. البته 
چندساعت پس از ذبح به خاطر اسيدوز ويروس از ميان 
مي رود و بيشترين خطر هنگام تماس با خون و گوشت 
تازه دامي مطرح است. در كشور ما شايع ترين راه انتقال 
ذبح دام هاي آلوده و تماس با لاشه دام، خون و احشاء پس 

از ذبح بوده است. 

   روش هاي پيشگيري و درمان
تب كريمه كنگو

او مهم ترين و اساسي ترين مرحله در درمان بيمار مبتلا 
به بيماري كنگو را در اصلاح آب و الكتروليت ها دانست و 
گفت: استفاده از تب برها و ضد تهوع ممكن است موثر باشد 
اما از تجويز آسپرين بايد خودداري كرد زيرا موجب تشديد 

خونريزي مي ش��ود. مهم ترين اصل در كنترل بيماري 
كريمه كنگو ايجاد قرنطينه هايي در مرزهاي ورودي دام 
به كشور است تا به طور جدي از تردد دام هاي آلوده به داخل 
جلوگيري شود. از اين رو به مردم توصيه مي شود به شدت 
از خريد و مصرف گوشت دامي كه به طريق غيرقانوني و 

قاچاق وارد كشور مي شود خودداري كنند. 
عمادي افزود: اس��اس پيشگيري مبتني بر سه اصل 
مهم بيماريابي، درمان ب��ه موقع مبتلايان و افزايش 
آگاه��ي عمومي م��ردم در زمينه راه ه��اي انتقال و 
پيش��گيري از بيماري اس��ت. همچنين هماهنگي 
ميان بخش��ي با ارگان هايي مربوطه مانند س��ازمان 
دامپزشكي، شهرداري و ساير سازمان ها جهت مبارزه 
با بيماري لازم است. به هر حال بايد مردم در زمينه اين 
بيماري و راه هاي انتقال آن آگاهي كافي داشته باشند. 
اطلاع رساني درس��ت و دقيق در اين زمينه مي تواند 
جان افراد را نجات بدهد. همچنين مهم است كه فرد 
در ساعات اوليه ابتلا به پزشك مراجعه كند تا جانش 
به خطر نيفتد. شايد آمار مرگ بر اثر اين بيماري اندك 
باش��د اما هر گونه بي توجهي به آن مي تواند به مرگ 

فرد بيمار ختم شود.

گزارش

يادداشت

 گوش دادن مهم ترين 
مهارت ارتباطي 

ش�هلامولوي|ازدواج موفق، سرچشمه و اساس يك 
زندگي س��الم فردي و اجتماعي است. چنانچه ازدواج با 
موفقيت همراه باشد نه فقط زوجين بلكه فرزندان خانواده 
نيز از س��لامت رواني برخوردار مي شوند و حالاتي نظير 
احساس امنيت و آرامش، دوستي و صميميت متقابل، 
اميدواري به زندگي و شعف در آنان به وجود مي آيد. رابطه 
زناشويي مي تواند دستمايه شادي و در غير اين صورت 
منبع بزرگ رنج و تألم باشد. بعضي ها مي گويند موفقيت 
ازدواج بستگي به اين دارد كه تا چه اندازه به عشق متعهد 
باشيد. جمعي ديگر موفقيت روابط صميمانه را به بخت 
و اقبال نسبت مي دهند و اينكه بتوانيد شخص مناسب 
خود را پيدا كنيد، كسي كه با او همخواني داشته باشيد.  
جمعي ديگر هم به ش��ور و اش��تياق و به وجود علايق يا 
ارزش هاي مشترك اشاره مي كنند. نتيجه بررسي صدها 
رابطه به ما نشان داده كه، كساني در روابط صميمانه خود 
موفق مي ش��وند كه از مهارت هاي ويژه اي برخوردارند. 
همچنان ثابت ش��ده كه روابط پايا و پُر دوام را زوج هايي 
تحقق مي بخشند كه با مهارت هاي ميان فردي آشنايي 
دارند: گوش دادن، ارتباط روشن، مذاكره، برخورد موثر با 
خشم و... . گوش دادن مهم ترين مهارت ارتباطي است كه 
مي تواند صميميت را به وجود آورد و آن را حفظ كند. وقتي 
خوب گوش مي دهيد همسرتان را بهتر درك مي كنيد، با 
او هماهنگ مي شويد، از روابط خود بيشتر لذت مي بريد 
و بي آنكه مجبور به ذهن خواني باش��يد مي فهميد كه 
همس��رتان چرا چنين مي گويد و چني��ن مي كند و با 
چشمان همسرتان به مس��ائل نگاه مي كنيد. در ضمن 
گوش دادن، نشانگر مهر و محبت شما نسبت به همسرتان 
است. گوش دادن موثر صرفاً به سكوت كردن و شنيدن 
حرف هاي همسر خلاصه نمي شود. گوش دادن واقعي به 
قصد و نيت شما بستگي دارد. اگر نيت شما فهميدن، لذت 
بردن، آموختن يا كمك كردن به همسرتان است، در اين 
صورت به واقع گوش مي دهيد.  اين كار شايد براي خيلي ها 
سخت به نظر برسد اما از اينكه بخواهيم ساعت ها مشاجره 
و گفت وگوي بي حاصل را تحمل كنيم بس��يار آسان تر 
خواهد بود. كافي است يك بار امتحان كنيد، البته با يك بار 
امتحان كردن توقع معجزه را نبايد داشته باشيم اما همان 
يك بار هم مي تواند آن حس امنيت و آرامش مورد نظر 
را هم به شما القا كند و هم به همسرتان. اگر اين روش را 
امتحان كنيد مي بينيد كه همدلي و ارتباط موثر بين شما 
شكل مي گيرد. در واقع همدلي به شما كمك مي كند تا 
مواضع همسرتان را بهتر درك كنيد. ارتباط موثر از عزت 
نفس حمايت مي كند و فضاي مناسبي براي حل و فصل 
مسائل به وجود مي آورد. در ارتباط موثر، طرفين درباره 
تأثير حرفشان قبول مس��ووليت مي كنند. ارتباط موثر 
زماني برقرار مي ش��ود كه صداقت حاكم باشد و طرفين 
از گفتن دروغ اجتناب كنن��د. ارتباط موثر زماني برقرار 
مي شود كه تمام مطلب را به شكلي كه وجود دارد بگوييد 
و از ذكر برخي از حقايق درباره مطلب خودداري نكنيد. از 
همه اينها مهم تر لازمه ايجاد ارتباط موثر رفتار حمايتگرانه 
است، بايد به جاي رفتار انفعالي و فاصله گرفتن، نزديك 

شدن و درك كردن را انتخاب كنيد.

رويداد

افكار عمومي اغلب از تاخير در رسيدن كارشناسان 
پليس راهور براي بررس��ي صحنه تصادفات گلايه 
دارند و اين مس��اله به يكي از پرسش هاي عمومي 
تبديل ش��ده اس��ت، اما پليس هم در اي��ن رابطه 
نظرات خود را دارد و مي گويد كه تاخير تا حدودي و 
براساس شرايطي، عادي است. هنگام وقوع تصادفات 
خودرويي، گذش��ته از اينكه چه كسي مقصر است، 
مش��كلاتي چون اتلاف وقت، خسارت، هزينه هاي 
مالي و شايد هم هزينه هاي جاني فشار بسياري را بر 
هر كسي وارد مي كنند كه با توجه به شرايط امروزي 
البته هزينه هاي بخش اقتصادي آن قابل توجه است.

   تاخير حضور پليس
و افزايش بار رواني حوادث رانندگي

اما يكي از مواردي كه بر عصبانيت و بار رواني حوادث 
رانندگي مي افزايد، گاه تاخير حضور پليس راهنمايي 
و رانندگي است كه بسته به فصول سرد و گرم سال 
مايه رنجش مضاعف طرفين حادثه است. البته اين 
مس��اله كليت ندارد و در بسياري از موارد نيز شاهد 
حضور به موقع )البته نه س��ريع( پليس راهنمايي 
بر سر صحنه هستيم. اما عموماً اين حضور با تاخير 
همراه اس��ت كه كلافگي، س��ردرگمي را هم براي 
حادث��ه ديدگان و هم براي مردم��ي كه در ترافيك 
گرفتار مي شوند، به همراه دارد. پليس راهور مانند 
ديگر نيروه��اي انتظامي وظيفه خدمات دهي دارد 
و كارنامه قبولي آنها را مي ت��وان در حوادث متعدد 
طبيعي مانند برف، باران، سيل، تعطيلات آخر هفته 
و مديريت جاده ها براي س��فر امن مردم و كمك به 
در راه ماندگان به وضوح ديد. اما در مورد تصادفات 
به خصوص حوزه ش��هري موضوع متفاوت است. با 
وجود اينكه در تصادفات به خصوص حوزه شهري در 
مواردي شاهد حضور به موقع عوامل انتظامي هستيم، 
اما حضور كارشناسان تصادف براي تهيه كروكي در 
اغلب موارد با تاخير همراه است. در برخي موارد اين 

تاخير از يك ساعت نيز تجاوز مي كند كه نه تنها منجر 
به ترافيك سنگين در خيابان مي شود، بلكه زمينه 
كلافگي و عصبانيت عاملين تصادف را ايجاد مي كند 

كه در بعضي مواقع به دعوا هم كشيده مي شود.

   تاخير عادي بنابر شرايط
رييس اطلاع رساني پليس راهور كشور گفت: تاخير 
كارشناس��ان پليس امري طبيعي و عادي اس��ت و 
ميزان تاخير در صحنه حوادث و تصادفات رانندگي 
هم به طور ميانگين در صورت عادي بودن ش��رايط 
براي مناطق برون شهري ۲۰ دقيقه و مناطق شهري 
۱۵ دقيقه است. سرهنگ مجيد غفاري افزود: بسته 
به پيك ترافيك، پيك سفر، وقوع حادثه در مناطق 
روستايي و دور افتاده، نوع تصادفات محدوده عملياتي 
كارش��ناس و م��واردي از اين دس��ت، زمان حضور 
متصدي كروكي متفاوت خواهد ب��ود. او ادامه داد: 
معمولا كارشناسان راهور كه وظيفه ترسيم كروكي 
تصادفات را دارند، محدوده عملياتي داش��ته و بايد 
حوزه نسبتاً گسترده اي را پوشش دهند كه ممكن 
اس��ت همزمان چندين تصادف در آن محدوده رخ 
داده باش��د و مامور مربوطه بايد به تمامي تصادفات 
حوزه خود رسيدگي كند. رييس اطلاع رساني پليس 
راهور كش��ور توضيح داد: به طور مثال ممكن است 
در يك حادثه چندين فوتي داشته باشيم كه مامور 
بايد براي هركدام از فوتي ها كروكي مجزا تهيه كند. 
همين مساله منجر به تاخير حضور در صحنه تصادف 

ديگر مي شود.

   محدوديت كارشناسان آموزش ديده
سرهنگ غفاري اظهار داشت: در تعداد كارشناسان 
ب��ا محدوديت هايي روبرو هس��تيم ك��ه به عوامل 
متعددي بس��تگي دارد؛ يعني حضور كارشناسان 
در هر محدوده بر مبناي ميانگين تصادفات است. 
اما برخ��ي روزها ممكن اس��ت در همان محدوده 

ش��اهد چندين تصادف تقريباً همزمان باشيم. به 
گفته او، مس��اله ديگر، مهارت كارشناسان است و 
هر پليس درجه دار نمي تواند كارش��ناس تصادف 
باش��د و به او كد كروكي تعلق نخواهد گرفت. كد 
و مجوز كروكي براي افس��راني است كه دوره هاي 
كارشناسي تصادفات را در راهور گذرانده باشند و 
همين مساله ش��مار ماموران كارشناس را محدود 
مي كند. او در پاس��خ به تاخيرهاي طولاني و حتي 
ساعتي حضور كارشناسان راهور در صحنه تصادف، 
توضيح داد: همانطور ك��ه گفتم تاخير تا حدودي 
پذيرفته ش��ده اس��ت و بيش از اين نيز مربوط به 
عوامل متعدد مي شود. البته نبايد استثنائات را به 
عنوان رويه پليس تلقي كرد و آن را عادي دانست. 
س��رهنگ غفاري تاكيد كرد: با اي��ن حال پليس 
وظيفه خود مي داند مش��كلات مردم به خصوص 
در حوزه ترافيكي را در كم ترين زمان و با بالاترين 

كيفيت برطرف كند.

   حضور افراد غير متخصص
يك��ي ديگر از دلايلي كه باعث ب��روز ترافيك بعد از 
تصادفات مي شود و همين ترافيك مانع از حضور به 
موقع پليس راهور است، حضور افراد غير متخصص 
در مح��ل حادثه اس��ت. در اكث��ر تصادفاتي كه در 
داخل ش��هر رخ مي دهد كنجكاوي م��ردم و اينكه 
مي خواهند در مورد مقصر حادثه نظر بدهند باعث 
مي شود ترافيك تا كيلومترها ادامه پيدا كند و همين 
مس��اله حضور پليس در صحنه تصادف را به تعويق 
مي اندازد. از س��وي ديگر با اينكه بارها و بارها گفته 
شده اگر ماشين ها در لاين هاي مياني خيابان تصادف 
كرده اند رانندگان مي توانند ماشين را به كنار خيابان 
هدايت كنند و اين امر تاثيري در كارشناسي پليس 
براي تصادف ندارد اما باز هم در بسياري از تصادفات 
اين اتفاق رخ نمي دهد و همين مس��اله هم ترافيك 

بيشتري ايجاد مي كند.

چرا كارشناسان پليس با تاخير سر صحنه تصادف مي رسند؟ پاسخ وزارت کار به گزارش تعادل
در پاسخ به مطلب منتش��ره با عنوان: مطالبات كارگران 
بازيچه سياس��ت م��ورخ ۱۴۰۲/۰۴/۰۴ توضيحات اين 
وزارتخانه به ش��رح زير ارس��ال مي گردد. مقتضي است 
برابر قانون مطبوعات نس��بت به درج آن اقدام لازم  را به 

عمل آورند.
با توجه به ماده ۴۱ قانون كار، شوراي عالي كار همه ساله 
موظف است ميزان حداقل مزد كارگران را تعيين نمايد. 
شوراي عالي كار كه به موجب ماده ۱6۷ قانون كار تشكيل 
مي شود نهادي سه جانبه بوده و در آن علاوه بر نمايندگان 
دولت، نمايندگان تشكل هاي عالي كارگري و كارفرمايي 
نيز عضويت دارند و تصميمات آنان به منزله تصميم و نظر 
موكلين آنها )كارگران و كارفرمايان سراسر كشور( است. 

لذا تعيين حداقل مزد در حيطه وظايف شوراي عالي كار 
اس��ت. ضمن آنكه با توجه به تركيب شوراي عالي كار در 
جلسات، حداقل مزد همه ساله بر اساس قوانين و مقررات 
و ضوابط جاري كشور و با رعايت اصل سه جانبه گرايي با 
اجماع و توافق اعضاي شوراي عالي كار تعيين مي گردد.  
لازم به ذكر است با توجه به شكايت برخي از كارگران در 
ديوان عدالت اداري مبني بر ابطال بخش��نامه مزد سال 
۱۴۰۲، هيات تخصصي بيم��ه كار و تامين اجتماعي به 
موجب دادنامه شماره ۱۴۰۲3۱3۰۰۰۰۷8۵۷۴۴ مورخ 
۱۴۰۲/۰3/۲9 بخشنامه مذكور را مغاير قانون و خارج از 
حدود اختيارات مقام مصوب تشخيص نداده و راي به رد 

شكايت شاكي صادر نموده است.

پاسخ وزارت بهداشت به گزارش »تعادل« 
پاسداشتمدافعانسلامتبااجرايقانون

گروه اجتماعي: به دنبال انتشار گزارش »وعده هايي كه 
عملي نش��د« در روز ۲۷ فروردين ماه در صفحه جامعه 
روزنامه اعتماد مركز روابط عمومي و اطلاع رساني وزارت 
بهداشت پاسخي ارس��ال كرد. در متن اين پاسخ آمده 
است: »دولت مردمي با رهنمودهاي مقام معظم رهبري و 
تاكيدات رياست محترم جمهور براي نخستين بار و پس از 
۱6 سال با شجاعت به اجراي قانون تعرفه گذاري خدمات 
پرستاري پرداخت.  تمامي اقدامات وزارت بهداشت بر 
مبناي آيين نامه اجرايي قان��ون تعرفه گذاري و تعديل 
كارانه هاي پرستاري به شماره ۴898۵/ت ۵9۰۰۱ مورخ 
۱۴۰۰/۵/9 هيات وزيران صورت گرفت.  پيگيري هاي 
وزارت بهداش��ت براي تخصي��ص و پرداخت اعتبارات 
مربوطه از طريق سازمان برنامه و بودجه كشور منتج به آن 
شد كه تاكنون مبلغ 3۴، ۲۰۰ ميليارد ريال براي توزيع 
ميان دانشگاه هاي علوم پزشكي كشور به سازمان هاي 
بيمه گر پايه پرداخت ش��ده اس��ت. همچنين در قانون 
بودجه سال ۱۴۰۲ كل كش��ور مبلغ ۴6، 9۴9 ميليارد 
براي اجراي قانون تعرفه گذاري خدمات پرستاري در نظر 
گرفته شده است كه پيگيري هاي لازم براي تخصيص به 
موقع اعتبارات ازطريق سازمان برنامه و بودجه كشور در 
حال انجام است. دستورالعمل بازتوزيع كارانه پرستاري 
با نظرسنجي از مديران پرستاري و نمايندگان سازمان 
نظام پرس��تاري تدوين شده و معاونت پرستاري وزارت 
بهداش��ت، درمان و آموزش پزشكي مس��تمرا در حال 
برطرف نمودن مش��كلات و ايرادات آن است. براساس 
مصوبه هيات وزي��ران به ش��ماره ۲۱۲۷6/ت۵98۰۱ 
مورخ ۱۴۰۱/۲/۱۲، كل بس��ته هاي خدمتي پرستاران 
۱۷ مورد است و به هيچ وجه امكان ثبت يك خدمت به 
نام افراد غير پرستار وجود ندارد )۲۵۰ مورد ثبت شده به 

نام ديگران صحت ندارد(. 
در گذش��ته روش پرداخت كارانه مواردي مثل ساعت 
حضور، مدرك تحصيلي و امتيازات ديگر به شمار مي آمد 
كه اصلي ترين عوامل تعيين مبلغ كارانه بودند. اين عوامل 
تغيير يافت و در روش جديد كه با قانون مطابقت دارد، 
اصلي ترين عامل روش پرداخت تعداد بيمار و س��ختي 
شرايط بيماراني است كه كادر پرستاري به آنها خدمت 

ارايه مي كنند. بنابراين كاركرد واقعي كادر پرس��تاري 
صرف نظر از اينكه از كدام عنوان شغلي بهره مند باشند 
ملاك قرار خواهد گرفت و مبالغ علي الحس��اب تسويه 

مي شود. 
گفتني اس��ت علت تفاوت دريافتي پرستاران در مراكز 
مختلف وابسته به خدماتي اس��ت كه بيمارستان ارايه 
داده اس��ت. اگر بيمارستاني درآمد بيش��تري از تعرفه 
خدمات پرستاري داشته باشد، طبعا كارانه بيشتري هم 
به مشمولين پرداخت مي شود و هيچگاه كارانه پرستاران 

به يك عدد ثابت براي همه تبديل نخواهد شد.
ادعاي مطرح شده مبني بر اينكه مجريان قانون گفته اند 
»ما هم معتقد بوديم كه اجراي اين قانون به ضرر شماست 
ولي خودتان اصرار داش��تيد كه قانون هرچه زودتر اجرا 
ش��ود« كذب محض اس��ت. كما اينكه از ابتداي دولت 
سيزدهم وزارت بهداشت و معاونت پرستاري با پيگيري 
مس��تمر به دنبال اجراي قانون بوده و بحمدالله در اين 
زمينه توفيق حاصل شده است. در عين حال اجراي قانون 
مي تواند به دستاوردهاي بسيار خوبي در مديريت نيروي 
انساني و نزديك شدن به عدالت در پرداخت ها بينجامد. 
افزون بر اينها به منظور بررسي مستمر پيشنهادهاي 
اصلاحي و بازديده��اي ميداني، كارگ��روه نظارت بر 
تعرفه پرستاري متش��كل از نمايندگان معاونت هاي 
توسعه مديريت و منابع، درمان، مركز مديريت آمار و 
فناوري اطلاعات، مركز حراست و دفتر بازرسي، ارزيابي 
عملكرد و پاسخگويي به شكايات تشكيل شده است كه 
در صورت دريافت گزارش يا ش��كايت از نحوه اجراي 
قانون، نسبت به بررسي و بازديد ميداني از دانشگاه ها 

اقدام خواهد شد.
در پايان لازم به ذكر است وزارت بهداشت در مسير ايفاي 
مسووليت قانوني خود با بهره گيري از همه ظرفيت هاي 
قانوني نسبت به اجراي قانون اقدام خواهد كرد و در اين 
راه از همه پيشنهادها و انتقادات سازنده استقبال كرده و 
ضمن بهره مندي از حضور مديران پرستاري و نمايندگان 
پرس��تاران سراسر كشور در نشس��ت هاي هم انديشي 
مشترك، همچنان از اطلاع رساني شفاف و منصفانه اهالي 
رسانه كه دغدغه هاي اقشار جامعه به ويژه پرستاري را 

منتقل مي كنند استقبال مي كند. 


